
PŘÍLOHY 
1. Rozhovory s učiteli bez tělesných modifikací 
 

1. Jana 

Já: „Dobrý den, jak už jsem Vám říkala, píšu diplomovou práci, která se zabývá tím, jak vnímají učitelé 

bez tělesných modifikací své kolegy, kteří je mají. A jelikož do této skupiny lidí patříte, tak jsme se dnes 

sešli, virtuálně, abych Vám mohla položit pár otázek. Vaše odpovědi mi pomohou s výzkumnou částí 

mé práce. Rozhovor si potřebuji nahrát, je to v pořádku?“ 

Jana: „Ano, bez problému.“ 

Já: „Dobře, tak začneme. Jak se jmenujete, stačí křestní jméno, a kolik Vám je let?“ 

Jana: „Takže jmenuji se Jana a je mi 57.“ 

Já: „Děkuji. V jakém městě/vesnici se nachází škola, ve které pracujete?“ 

Jana: „V Pardubicích.“ 

Já: „Učíte na základní nebo střední škole?“ 

Jana: „Na střední škole.“ 

Já: „Skvěle, děkuji. Takže to jsou ty úvodní otázky a začneme blokem číslo jedna, který se nazývá 

Názory na pedagogy s tělesnými modifikacemi. Takže otázka první: Co si myslíte o tom, že člověk 

s tělesnými modifikacemi jako jsou tetování, piercingy a jiné pracuje jako pedagog?“ 

Jana: „Nemám s tím žádný problém.“ 

Já: „Takže na něco takového vůbec neberete zřetel?“ 

Jana: „Ne, vůbec mě to nezajímá, abych řekla pravdu.“ 

Já: „Dobře, to je dobře. A myslíte si, že vzhled učitele má vliv na jeho práci?“ 

Jana: „Já si myslím, že to nemá žádnou souvislost.“ 

Já: „Dobře. Hrají podle Vás v dnešní době ještě stále důležitou roli předsudky vůči lidem s tělesnými 

modifikacemi, zejména v kombinaci s učitelskou profesí?“ 

Jana: „Já myslím, že možná někde ve starší generaci nebo tak, ale já jsem se s tím nikdy nesetkala.“ 

Já: „Takže si myslíte, že tyto předsudky, které dřív byly opravdu hodně rozšířené, jsou už na ústupu?“ 

Jana: „Jo, já myslím, že hodně.“ 



Já: „Super. A jaké množství modifikací by pro Vás bylo ještě u pedagoga přípustné nebo v jaké míře?“ 

Jana: „To je strašně těžká otázka, protože já si jako nějak neumím představit, kolik. Jako tetování by mi 

bylo asi úplně jedno, možná v obličeji, ale to z toho důvodu, že by tam pak byl problém s mimikou, 

protože já si myslím, že učitel komunikuje s dětma hlavně i gestikulací a mimikou, jo. Tak hlavně aby 

mu bylo vidět od obličeje, zvlášť s malýma dětma, myslím že se středoškolákama by to už tak nevadilo. 

Ale myslím, že u těch malých dětí by to mohlo být problém stran té mimiky, kdy ty děti vnímají i to, 

jak se ten člověk tváří, vnímají jeho emoce a ty na ně mají vliv. Takže asi tak. A ti středoškoláci, těm je 

to asi tak nějak už jedno.“ 

Já: „Takže vy to berete spíš z pohledu toho, aby pro toho pedagoga byla v pořádku komunikace, vlastně 

i ta neverbální, ale neřešíte, že by Vám vyloženě vadilo, kdyby učil člověk, který by měl například 

potetované obě celé ruce.“ 

Jana: „Tak to mě vůbec nevadí, ruce ať má klidně potetovaný. Tohle mi vůbec nevadí, ne ne ne.“ 

Já: „Super. A změnil se nějak Váš názor na pedagogy s tělesnými modifikacemi po tom, co jste se 

s jedním z nich setkala?“ 

Jana: „Já myslím, že to je těžký, člověk se tak nějak vyvíjí celkově, taky jak se na to dívá společnost. 

Nejsem si jistá, že to bylo setkáním s takovým pedagogem, spíš bych řekla, že je to nějakým vývojem, 

člověk je čím dál tím tolerantnější a jsou důležitější věci, než jestli má někdo tetování nebo nemá. Já 

myslím, že je to spíš s tím, že jsem čím dál tím tolerantnější a tohle není důležitý. Nemyslím si, že by 

mě ovlivnilo setkání s jedním člověkem, který je potetovaný, to určitě ne.“ 

Já: „jo, dobře, chápu. Takže to jsme zvládly ten první blok a druhý blok se nazývá Zkušenosti s učiteli, 

kteří mají tělesné modifikace. Otázka první: Učí na Vaší škole někdo s tělesnými modifikacemi?“ 

Jana: „Ano, hodně.“ 

Já: „Takže více než jeden?“ 

Jana: „Jo, určitě. Když to počítám, tak jeden, dva tři, čtyři, pět. Minimálně.“ 

Já: „Tak to moc ráda slyším. A jste s tímto učitelem, potažmo těmito učiteli v kontaktu ať pracovním 

nebo osobním?“ 

Jana: „Určitě.“ 

Já: „A má na Váš vzájemný kontakt vliv vzhled těchto učitelů?“ 

Jana: „Ne, vůbec.“ 

Já: „A ovlivňuje vzhled učitelů s tělesnými modifikacemi fungování učitelského sboru jako celku?“ 



Jana: „Ne, vůbec. Já mám pocit, že tohle není vůbec podstatný, já jsem nikdy neslyšela, že by to někoho 

nějak ovlivňovalo. Mám třeba kolegu, kterýmu se tetování nelíbí, tak se mu nelíbí, ale nemá to vůbec 

vliv na jeho vztah k něm učitelům. Jemu se to prostě nelíbí z hlediska vzhledu, ale nevadí mu to jinak 

ničím.“ 

Já: „Takže na Vaší škole, co se týče učitelského sboru a ostatních pedagogů, tak tam k žádným 

konfliktům nedochází.“ 

Jana: „Ne, ne, v životě jsem to neslyšela. Nikdy, Nikdy. Nikdy. A je to už hodně let, co tam máme 

tetované kolegy.“ 

Já: „Tak to je skvělý slyšet, z toho je vidět, že i ředitel je bez předsudků, nebo ředitelka, nevím, koho 

máte.“ 

Jana: „Ředitelku a v tomto směru je naprosto bez předsudků.“ 

Já: „Tak to je úžasný a já jsem moc ráda, že takové školy existují a já se v rámci výzkumu dozvím o 

dalších a ujistím se, že už to s těmi modifikacemi není tak horké. Takže otázka, asi bezpředmětná, ale 

třeba si na něco vzpomenete. Proběhl na Vaší škole někdy nějaký konflikt kvůli vzhledu tohoto učitele? 

Mezi učiteli jasně, že ne, ale třeba s žáky nebo s rodiči?“ 

Jana: „Ne, ne, ne, ne. Nikdy. A u nás učil i pan Málek, ten punker a nikdy s ním nebyl problém kvůli 

vzhledu.“ 

Já: „No, tak to je hodně zajímavá informace. Já se Štěpánem Málkem znám.“ 

Jana: „A já jsem o měla hrozně ráda jako fajn člověka, na to nemá žádný vliv to, jestli je nebo není 

potetovanej a ani nemělo. Já jsem nikdy neslyšela jediného rodiče si na to stěžovat, stěžujou si na různý 

věci, ale určitě ne na vzhled učitele.“ 

Já: „Asi je taky otázka, jestli to ti žáci donesou domů, jak ten jejich učitel vypadá, i když to si myslím, 

že možná jo. Ale jsem docela překvapená, že ti rodiče, se kterými je často těžké pořízení a stěžují si na 

všechno…“ 

Jana: „Na všechno možný, ale na vzhled zrovna ne. Mě to nikdy vlastně nenapadlo, ale teď jak spolu 

mluvíme, tak mi to docvaklo, že vlastně sama jsem překvapená sama svou odpovědí.“ 

Já: „No vidíte. Tak poslední otázka, měl naopak vzhled tohoto učitele, těchto učitelů ve Vašem případě, 

v nějaké situaci na Vaší škole pozitivní vliv?“ 

Jana: „No já si nejsem jistá, že pozitivní vliv, ale některé děti možná trochu napodobujou. My tam totiž 

máme i umělecký obor, takže tam se tetujou i ty děti, a i některé z těch dětí tetujou.“ 

Já: „Aha, to je zajímavé. A myslíte, že díky tomu, jak ten učitel vypadá, se s ním žáci snadněji ztotožní?“ 



Jana: „Někdo možná jo, ale nemyslím, že to je důvod uplně. Já mám pocit, že ty děti vzhled, zní to 

divně, ale že ho řeší možná mezi sebou, ale že učitele podle vzhledu vůbec nerozlišujou. Já to beru 

z toho důvodu, že tam máme hubený, silnější, tetovaný, já nevím jaký a nikdy jsem neslyšela narážky 

na vzhled, řešení dětí, že by někoho hodnotily podle vzhledu, To nikdy, vždycky jim vadí spíš to, jaký 

je ten člověk, jestli byl protivný, dostaly od něj pětku, ale nikdy ne vzhled.“ 

Já: „Jasně, takže spíš ten projev učitele a přístup k žákům, než že by řešili, jak vypadá.“ 

Jana: „Určitě.“ 

Já: „Tak to je neskutečně zajímavé, některé ty Vaše odpovědi. A to je všechno, takže já Vám děkuju za 

rozhovor, Vaše odpovědi mi velmi pomohou, velmi mě zaujaly a ráda jsem Vás poznala. Děkuju.“ 

Jana: „Já Vás taky, mějte se hezky, na shledanou a držím palce ať se zadaří.“ 

Já: „Děkuji.“ 

 

2. Zuzana 

Já: „Dobrý den, jak už jsem Vám říkala, píšu diplomovou práci, která se zabývá tím, jak vnímají učitelé 

bez tělesných modifikací své kolegy, kteří je mají. A jelikož do této skupiny lidí patříte, tak jsme se dnes 

sešli, virtuálně, abych Vám mohla položit pár otázek. Vaše odpovědi mi pomohou s výzkumnou částí 

mé práce. Rozhovor si potřebuji nahrát, je to v pořádku?“ 

Zuzana: „Ano.“ 

Já: „Děkuji. Takže začneme. Jak se jmenujete, stačí křestní jméno, a kolik Vám je let?“ 

Zuzana: „Zuzana, 59.“ 

Já: „V jakém městě/vesnici se nachází škola, ve které pracujete?“ 

Zuzana: „Mám použít název nebo …?“ 

Já: „Je to jedno, hlavně mě zajímá, jestli je to město nebo vesnice.“ 

Zuzana: „Je to vesnice.“ 

Já: „Vesnice, super. Název asi není nutný, i když asi můžete, ať potom vím, z jakého kraje jste.“ 

Zuzana: „Je to Růžená.“ 

Já: „Nikdy jsem o ní neslyšela, najdu si. Děkuji. A je to tedy základní škola předpokládám?“ 

Zuzana: „Plus mateřská škola, je to subjekt ZŠ plus MŠ.“ 



Já: „Tak jdeme na první blok otázek, který se nazývá Názory na pedagogy s tělesnými modifikacemi. 

První otázka: Co si myslíte o tom, že člověk s tělesnými modifikacemi jako jsou tetování, piercingy a 

jiné pracuje jako pedagog?“ 

Zuzana: „Nemyslím si nic, je to v pořádku. (smích)“ 

Já: „Tahle otázka cíli hlavně na to, že dřív ve spoustě povolání, včetně učitelství, se to dost odsuzovalo 

a spousta lidí nebyla přijímána stran toho vzhledu.“ 

Zuzana: „Je to věc těch lidí.“ 

Já: „Super. Ale myslíte si, že má vzhled učitele vliv na jeho práci?“ 

Zuzana: „Ne.“ 

Já: „Myslíte si že vůbec? Že ho třeba žáci jinak nevnímají?“ 

Zuzana: „To určitě vnímají, ale já znám spoustu učitelů, kteří mají vzhled řekněme nevzhledný, a přesto 

je žáci dobře vnímají.“ 

Já: „Dobře, to je dobré vědět, to je to pozitivní. Na to vlastně cílí i třetí otázka, jestli si myslíte, že hrají 

v dnešní době ještě stále důležitou roli předsudky vůči lidem s tělesnými modifikacemi, zejména 

v kombinaci s učitelskou profesí.“ 

Zuzana: „To si myslím, že ano.“ 

Já: „Ale u Vás na škole to není?“ 

Zuzana: „Ne.“ 

Já: „Tak to je dobře. A je docela zajímavé, že vlastně už jsem se bavila s více lidmi a všichni si myslí, 

že ty předsudky ještě stále jsou, ale u nikoho na škole nejsou. Tak jestli to není jen nějaký zažitý 

stereotyp, který už mizí, což by bylo fajn. Takže další, jaké množství modifikací by pro Vás bylo u 

pedagoga ještě přípustné? Jestli je něco, co je podle Vás už moc?“ 

Zuzana: „Já to chápu. Tak … já si myslím, že spousta lidí má modifikace, které nejsou pro mě už 

přípustný, ale neznám žádného učitele.“ 

Já: „Tohle zrovna necílí na to, jestli nějakého takového pedagoga znáte, ale kde je podle Vás ta hranice, 

že tohle už by učitel mít neměl. Je to vyloženě subjektivní otázka, co zrovna vy vidíte jako tu hranici.“ 

Zuzana: „Chápu. Já nevím, o tom jsem nikdy nepřemýšlela. No já vůbec nevím, co by mi bylo tak jako 

nepříjemný. Nevím, vůbec nevím.“ 

Já: „Tak třeba často zaznívají odpovědi, že tetování v obličeji je už nevhodné.“ 



Zuzana: „To ne, protože mě se líbí třeba to, co má vysokoškolský učitel, který kandidoval na prezidenta 

a tam mi to nevadilo, protože ten člověk má prostě nějaký jiný hodnoty, to mi v obličeji nevadí.“ 

Já: „Aha, takže ve finále mi z toho vyplývá, že pro Vás vlastně žádná hranice není?“ 

Zuzana: „Spíš bych řekla, že by to mohl být třeba piercing, který znetvořuje, nevím no. Nedokážu to 

teď nějak … ale to tetování bych tam určitě nedala.“ 

Já: „Jo, takže spíše nějaké těžší modifikace, lidi si nechávají dělat třeba ty implantované rohy a tak.“ 

Zuzana: „Ano, třeba tak, to už by mi vadilo.“ 

Já: „Dobře, takže těžší modifikace. A změnil se nějak Váš názor na pedagogy s tělesnými modifikacemi 

po tom, co jste se s jedním z nich začala pracovat nebo přišla do kontaktu?“ 

Zuzana: „Ne.“ 

Já: „Ne? Tento postoj, který máte teď, jste měla vždycky?“ 

Zuzana: „Jo, jen se mi to nelíbí, osobně. Nemám pocit, že by to někoho zkrášlovalo.“ 

Já: „Jasně, takže Vám to nevadí, spíš se Vám to nelíbí, ale vyloženě si nemyslíte, že pedagog by neměl 

nic mít.“ 

Zuzana: „Ano.“ 

Já: „Super. Takže blok druhý, který se týká zkušeností s učiteli, kteří ty tělesné modifikace mají. Takže 

v současné době na Vaší škole učí někdo s tělesnými modifikacemi?“ 

Zuzana: „Jo, ano.“ 

Já: „Dobře a jste s tímto učitele v kontaktu, ať pracovním či osobním?“ 

Zuzana: „Ano. Já jsem tam jako ředitel, takže musím.“ 

Já: „Takže musíte, chápu. A má na vzájemný kontakt vliv vzhled tohoto učitele?“ 

Zuzana: „Ne.“ 

Já: „Ne? Jako že byste se například snažila minimalizovat ten kontakt, i když vím, že u ředitele je to 

komplikovanější a měl by pracovat se všemi učiteli tak nějak stejně. Ale i na té pracovní rovině učitel 

s učitelem jsem myslela.“ 

Zuzana: „Ne, to vůbec.“ 

Já: „A myslíte si, že vzhled toho učitele ovlivňuje fungování učitelského sboru jako celku?“ 

Zuzana: „Ne.“ 



Já: „Nemáte tam nikoho, komu by to vyloženě vadilo?“ 

Zuzana: „Ne.“ 

Já: „A neměli jste nikdy?“ 

Zuzana: „Ne, nikdy.“ 

Já: „A proběhl na Vaší škole někdy nějaký incident kvůli vzhledu učitele s tělesnými modifikacemi?“ 

Zuzana: „Ne.“ 

Já: „Ani s žáky, s rodiči, s nikým?“ 

Zuzana: „Ne, vůbec.“ 

Já: „To je zajímavé, rodiče si totiž běžně stěžují úplně na všechno.“ 

Zuzana: „Aha, no to jo, to znám.“ 

Já: „Takže je docela překvapení, že zrovna na základní škole, kde děti určitě doma řeknou, kdo je učí, 

tak že jim to nevadí. To je zajímavé.“ 

Zuzana: „Ne.“ 

Já: „To je ale dobře.“ 

Zuzana: „Hm, aha.“ 

Já: „A měl naopak vzhled tohoto učitele v nějaké situaci na Vaší škole pozitivní vliv?“ 

Zuzana: „Taky ne, vůbec se to neřeší.“ 

Já: „Taky ne, na Vaší škole tedy vůbec nezáleží na tom, jak člověk vypadá a nikdy se s tím nikdy nic 

neřešilo.“ 

Zuzana: „Ne.“ 

Já: „Tak to je báječný, to je ideální stav.“ 

Zuzana: „Tak my jsme malinká školička, vesnice.“ 

Já: „Ale tak možná o to víc, na těch základních školách bych to čekala víc, přeci jen ty děti jsou malé a 

ty rodiče do toho víc vstupují.“ 

Zuzana: „Hm, to oni se třeba zeptají, ale zase paní učitelka má tetování ozdobný na paži a potom má 

tetování nacionály svých dětí.“ 

Já: „Aha, takže děti to zajímá.“ 



Zuzana: „Ano, oni se zeptají a ona jim to vysvětlí, to je všechno. Takže ne že by to řešily, prostě se 

zeptaly.“ 

Já: „A vy tam máte děti až do deváté třídy?“ 

Zuzana: „Ne, jen do páté, jsme malotřídka.“ 

Já: „Aha a myslíte si, že čím jsou ty děti starší, tím víc je to zajímá?“ 

Zuzana: „Určitě, chtějí vědět, co to znamená, proč zrovna tak to vypadá. To já chápu, ale my jsme zrovna 

… (smích)“ 

Já: „Ne, to je dobře, to je vlastně to, čeho bych hrozně ráda dosáhla, že mi všichni respondenti řeknou, 

že už to vůbec nemá vliv, že to spíš rodiče i děti berou hezky nebo že to vůbec nevnímají. To by vlastně 

byl ten nejhezčí, ideální výsledek, který by z té diplomky mohl vylézt. No, a to je všechno, takže já Vám 

děkuji za rozhovor, Vaše odpovědi mi velmi pomohou a ráda jsem Vás takhle aspoň virtuálně poznala.“ 

Zuzana: „jojo, i já Vás. Dobře. Nashle.“ 

 

3. Lucie 

Já: „Dobrý den, jak už jsem Vám říkala, píšu diplomovou práci, která se zabývá tím, jak vnímají učitelé 

bez tělesných modifikací své kolegy, kteří je mají. A jelikož do této skupiny lidí patříte, tak jsme se dnes 

sešli, virtuálně, abych Vám mohla položit pár otázek. Vaše odpovědi mi pomohou s výzkumnou částí 

mé práce. Rozhovor si potřebuji nahrát, je to v pořádku?“ 

Lucie: „Ano, souhlasím s nahráváním.“ 

Já: „Dobře, tak začneme. Jak se jmenujete, stačí křestní jméno, a kolik Vám je?“ 

Lucie: „Jmenuji se Lucie a je mi 28.“ 

Já: „V jakém městě/vesnici se nachází škola, ve které pracujete?“ 

Lucie: „Je to menší městečko a přesný název je Dolní Cerekev, je to kousek od Jihlavy.“ 

Já: „Učíte na základní nebo střední škole?“ 

Lucie: „Učím na základní škole na druhém stupni.“ 

Já: „Děkuju, tak to byly ty obecné otázky a teď blok číslo jedna, který se nazývá Názory na pedagogy 

s tělesnými modifikacemi. První otázka zní: Co si myslíte o tom, že člověk s tělesnými modifikacemi 

jako jsou tetování, piercingy a jiné pracuje jako pedagog?“ 



Lucie: „Vůbec s tím nemám problém, já mám zrovna v kabinetě dvě kolegyňky a obě jsou potetovaný 

a obdivuju to, protože já na to nemám odvahu, nechat se jít tetovat. Mě se to líbí, já jsem takový ne 

skrytý pozorovatel, ale skrytý podpůrce. (smích)“ 

Já: „Takže to podle Vás vůbec nekoliduje s tím zaměstnáním?“ 

Lucie: „Ne, vůbec ne, nemám s tím problém. A vím, že dokonce ta jedna kolegyňka má spoustu tetování 

z Harryho Pottera a děti to úplně žerou a milují, takže paní učitelka je boží, protože má Harryho Pottera.“ 

Já: „Aha, super, tak k tomu se možná ještě dostaneme později. Vlastně s tím souvisí druhá otázka, jestli 

si myslíte, že vzhled učitele má vliv na jeho práci.“ 

Lucie: „Já si myslím, že ne, Netroufám si soudit nikdy lidi podle vzhledu, takže i ten, když to teď řeknu 

blbě, největší na první pohled bezdomovec může být atomovej fyzik nějakej nebo něco takovýho. 

Nemám s tím žádnej problém, ať si každej chodí v tom, v čem se cítí pohodlně, já taky nejsem zrovna 

ta, co chodí v kostýmku a upnutých oblečcích, takže mikina, rifle a jsem šťastná a spokojená.“ 

Já: „A myslíte si, že ani ze strany žáků to nemá vliv, ten jeho vzhled?“ 

Lucie: „My teda jako celkově, jak jsme malá škola, tam nemáme nikoho vyloženě, když se řekne 

učitelka, tak si představíte ten kostýmek a tenhle dress code, takže u nás se to těžko posuzuje. U nás 

opravdu v čem je nám dobře, v tom přijdeme no, vezmete si puntíkované legíny a proužkované tričko a 

nikdo to neřeší. Vlasy do drdolu, namalovaná nenamalovaná, dětem je to jedno, ti tak maximálně když 

se vyfiknete na focení, tak Vám řeknou „tý jo, Vám to sluší“, ale to je jednou dvakrát do roka. My to asi 

máme prostě nastavený jinak u nás. Vedení po tom nejde, děti to neřeší a rodiče s tím taky nemají 

problém.“ 

Já: „Jasně. A hrají podle Vás ještě stále v dnešní době důležitou roli předsudky vůči lidem s tělesnými 

modifikacemi, zejména v kombinaci s učitelskou profesí?“ 

Lucie: „Já si myslím, že vůbec ne. Tahle doba, kdy tetování bylo jen z vězení už je dávno pryč.“ 

Já: „Myslíte?“ 

Lucie: „No určitě, já co jsem takhle potkala, lidi co mám kolem sebe, tak se mi nestalo, že by někdo řekl 

„ježiš marja, to je nějakej kriminálník, ten je potetovanej od hlavy až k patě.“ Buď mám štěstí na skupinu 

lidí kolem sebe anebo prostě jsem si toho nevšimla.“ 

Já: „Může to tak být, je to asi škola od škola a člověk od člověka a myslím si, že víc to zůstává 

zakořeněné ve starších ročnících.“ 

Lucie: „Přesně tak, ty starší struktury asi jo, Je pravda, že když jsem učila prvním rokem, tak nám dva 

učitelé odešli do důchodu a ti se na to teda nekoukali jako úplně s obdivem nebo jak to mám říct. Ale že 

by proti tomu někdy řekli něco negativního, to jsem si nikdy nevšimla.“ 



Já: „Tak možná už se viděli v tom důchodu a nechtěli si dělat problémy.“ 

Lucie: „Je to možný, že už se nechtěli otravovat s náma mladejma, ale že by vyloženě řekli „ježiš marjá, 

ty vypadáš“ nebo nějakou takovou zmínku k tomu, tak to vůbec ne.“ 

Já: „Dobře, to je vlastně pozitivní, toho bych chtěla docílit, že je to takhle po celé republice, to by bylo 

hezké. Ale jaké množství modifikací by pro Vás bylo ještě u pedagoga přípustné? Jestli je u Vás nějaká 

hranice, co už by učitel mít neměl.“ 

Lucie: „Já teda jako úplně, ne že se mi to úplně nelíbí, ale nerozumím tomu, když má někdo potetovanej 

obličej. Chápu, když má někdo něco na ruce, na noze, kde se na to může podívat, vím, že kamarádka 

má tetování na žebrech pod srdcem a má k tomu nějakou symboliku. Ale nepochopila jsem prostě smysl 

toho tetování na obličeji, které vidíte jen, když koukáte do zrcadla.“ 

Já: „No tak to třeba i na zádech.“ 

Lucie: „Já kdybych si chtěla něco nechat vytetovat, tak bych to taky asi chtěla vidět, ne jen aby to bylo 

pro všechny ostatní, ale abych to viděla i já. Nevím no, ten obličej mi přijde takovej možná, že to může 

i skrýt mimiku toho učitele, jeho výraz, ale že bych s tím měla nějaký vyloženě problém, tak to taky asi 

ne.“ 

Já: „Takže asi spíš aby mu to nevadilo při tý výuce?“ 

Lucie: „Tak, aby to spíš nebránilo čtení nějakýho výrazu toho učitele. Teď jsme teda měli roušky, tak 

to stejně nebylo vidět, ale prostě myslím si, že ta mimika, výraz i mluvení pohledem je pro děti strašně 

důležitý. “ 

Já: „Určitě, s tím souhlasím. A co si myslíte o, protože to jsme tady vlastně nezmínily, o těžších 

modifikacích? Kdyby měl pedagog namátkou třeba implantáty, když mají například udělané rohy?“ 

Lucie: „S tím já jsem se teda nikdy nesetkala.“ 

Já: „To já vím, ale teď jsme v teoretické rovině. Jestli by tohle bylo pro pedagoga už moc?“ 

Lucie: „Já bych se ho možná osobně bála, mám totiž trochu menší trauma z čertů z dětství (smích), takže 

kdyby měl nějaký rohy, tak by mi dýl trvalo získat v něj nějakou důvěru. Ale to je zase osobní rovina, 

nedovedu tam vůbec odhadnout, co ty děti, co kolegové. I když myslím si, že ti starší by byli v důchodu 

dřív nebo by je nesli nohama napřed jo, to by asi nezvládli.“ 

Já: „Jasně, takže asi taky záleží na věku dětí, u kterých člověk učí. Na střední škole už by to asi bylo 

v pohodě, v první třídě asi nevím.“ 

Lucie: „No, tam ne, tam by byla velká tragédie. Tam vidím, že se jen zarachtá řetězem v půlce listopadu 

a už jsou nalepení na paní učitelce.“ 



Já: „A ono by možná už i tohle vadilo těm rodičům, to je možný.“ 

Lucie: „To si myslím taky, že tohle už by byl extrém a myslím si, že by to možná neprošlo už ani u 

našeho pana ředitele teda .“ 

Já: „Jasně, to je možný, proto se ptám, kde by asi tak byla ta hranice. Takže mi z Vaší odpovědi vyznělo, 

že tetování jsou už tak nějak tolerovaná, ale ty těžší věci tam ještě pořád nepatří.“ 

Lucie: „Já si myslím, že by nebyl problém i s nějakým piercingem, tunelem nebo něčím takovým v uchu, 

ale tyhlety rohy a myslím, že snad má někdo i vyříznutý žábry ve tvářích.“ 

Já: „No nebo mají rozpůlený jazyk a tak.“ 

Lucie: „No, tak to mi přijde už jakože trošku moc do školy.“ 

Já: „Jo, já jsem ráda, že jsme se nějaké té hranice dobraly. A poslední otázka tohoto bloku, změnil se 

nějak Váš názor na pedagogy s tělesnými modifikacemi po tom, co jste s jedním z nich přišla do 

kontaktu?“ 

Lucie: „Ne, vůbec ne. Já jsem i na vejšce měla několik spolužáků, který byli tetovaní, na střední byla 

holčina, která měla právě v uchu docela velkej tunel, různý piercingy, holky byly propíchaný od pupíku 

přes bradavky, obočí a já nevím co ještě, takže nemám s tím žádný problém a neproběhla žádná změna.“ 

Já: „Super, děkuju. Takže to byl ten první blok a teď teda druhý blok, který se týká zkušeností s učiteli, 

kteří mají tělesné modifikace. První otázka: V současné době učí na Vaší škole někdo s tělesnými 

modifikacemi?“ 

Lucie: „Ano. Ty dvě kolegyňky, byly u nás tři, ale ten jeden už odešel.“ 

Já: „A s tím souvisí druhá otázka, jestli jste s tímto učitelem/těmito učitelkami v nějakém kontaktu, ať 

pracovním nebo osobním?“ 

Lucie: „Oboje, my jsme spolu v kabinetu a setkáváme se i po škole na kafíčka a různě na obědy, oslavy 

a tak.“ 

Já: „Super, výborně. A má na ten vzájemný kontakt vliv vzhled těch učitelek?“ 

Lucie: „To vůbec ne, o té jedné jsem dokonce zjistila, že má tetování až asi po dvou letech, kdy si v létě 

vzala sukni, ze které ji omylem vykukoval kousek. Tak jí říkám „ty jsi tetovaná?“ a ona že „no, už od 

patnácti“. Takže to bylo takový překvapení, ale žádnou změnu to nezpůsobilo, nemá to žádný vliv.“ 

Já: „A ovlivňuje vzhled těch učitelek fungování učitelského sboru jako celku?“ 

Lucie: „Ne, ne, ne, vůbec ne.“ 

Já: „Vy jste říkala, že jste docela malá škola, takže tam asi kdyby …“ 



Lucie: „Já si třeba myslím, že spousta kolegů ani neví o tom tetování jedné kolegyně, jako jsem to 

nevěděla já dlouho, takže … (smích) A ta jedna ta má opravdu hodně, ta má vytetovaný i věci, co učí a 

ředitel o tom ví, zástupce taky, všichni taky a nikdy se o tom nikdo nijak nezmiňoval.“ 

Já: „Takže na Vaší škole nikdy neproběhl nějaký incident kvůli vzhledu těch učitelů s tělesnými 

modifikacemi?“ 

Lucie: „Ne, nevím o tom. Jsem tam třetím rokem a myslím, že za ty roky nic.“ 

Já: „Takže ani rodiče si třeba nestěžovali, protože rodiče si stěžují na všechno neustále.“ 

Lucie: „U nás si teda stěžují na všechno, ale tohle je ještě naštěstí nenapadlo.“ 

Já: „Tak to je zase dobrý, protože ty děti určitě doma řekly, že je učí někdo, kdo má tetování, protože si 

nenechávají nic pro sebe, že. A když si nestěžovali, tak to naznačuje, že ta doba se posunula hezky, a 

když ani rodiče s tím nemají problém, tak je to asi v pořádku. Tak úplně poslední otázka, jestli naopak 

měl vzhled těchto učitelek v nějaké situaci na Vaší škole pozitivní vliv.“ 

Lucie: „Určitě ty děti to někdy obdivují, když byla taková ta éra Harryho Pottera, vysílal se každý týden, 

tak ve škole věděli, že paní učitelka má vytetované relikvie smrti třeba, někteří koukali i na Hru o trůny, 

tak tam zase má myslím Valar morgulis nebo něco takovýho. A oni vědí, že paní učitelka má ráda 

Harryho Pottera a Hru o trůny, že když jsou Vánoce nebo konec školního roku, tak dostala tužku, která 

vypadá jako hůlka z Harryho Pottera, takže jí nosí třeba dárky v tohle směru. Ponožky jí třeba koupili 

podle koleje, kterou má z Harryho Pottera ráda, právě na to konto se dostali k tomu tetování, proč ho 

má a co má ráda a pak se na to zaměřují.“ 

Já: „Takže to vlastně podporuje ten dobrý vztah mezi dětmi a učitelem?“ 

Lucie: „Jo, jo, u nás zrovna jo. A druhá paní kolegyně ta má nějaký ornament, jestli je to nějak provázané 

a ani nevím, jestli to děti vědí, protože ona ty krátké sukně nosí opravdu málo. Ale u té první to určitě 

nějaké pozitivní propojení s dětma má.“ 

Já: „Tak to je dobře. Ono logicky, děti jsou zvídavé a je jasné, že se vždycky budou zajímat a je hezký, 

že ta paní učitelka u Vás má zrovna takové hezké motivy, že se o tom dobře mluví a s dětmi mluvit smí. 

Kolikrát jsou ty motivy takový nevhodný, pro člověka něco znamenají, ale aby se o nich bavil s dětma, 

to není úplně ono. Ale zrovna tohle je hezký. Tak to je všechno, já Vám moc děkuju za rozhovor, Vaše 

odpovědi mi pomohou a ráda jsem Vás poznala, takhle virtuálně.“ 

Lucie: „Já jsem taky ráda, snad to k něčemu bude.“ 

Já: „Určitě jo, děkuju moc.“ 

 



4. Michal 

Já: „Dobrý den, jak už jsem Vám říkala, píšu diplomovou práci, která se zabývá tím, jak vnímají učitelé 

bez tělesných modifikací své kolegy, kteří je mají. A jelikož do této skupiny lidí patříte, tak jsme se dnes 

sešli, virtuálně, abych Vám mohla položit pár otázek. Vaše odpovědi mi pomohou s výzkumnou částí 

mé práce. Rozhovor si potřebuji nahrát, je to v pořádku?“ 

Michal: „Ano, je to v pořádku.“ 

Já: „Dobře, tak začneme. Jak se jmenujete, stačí křestní jméno, a kolik Vám je let?“ 

Michal: „Jmenuji se Michal a je mi 32 let.“ 

Já: „V jakém městě/vesnici se nachází škola, ve které pracujete?“ 

Michal: „Břeclav.“ 

Já: „Dobře, to je město.  A učíte na základní nebo střední škole?“ 

Michal: „Je to druhý stupeň základní školy.“ 

Já: „Super, děkuju, to byly ty obecné otázky a teď začneme prvním blokem, který se jmenuje Názory na 

pedagogy  s tělesnými modifikacemi. Otázka první: Co si myslíte o tom, že člověk s tělesnými 

modifikacemi jako jsou tetování, piercingy a jiné pracuje jako pedagog?“ 

Michal: „Já na tom neshledávám vůbec nic špatného a myslím si, že to vůbec nevypovídá o tom, jestli 

je člověk dobrý pedagog nebo špatný pedagog.“ 

Já: „A myslíte si, že má vzhled toho učitele vliv na jeho práci?“ 

Michal: „Nemyslím si, že pokud to není nějaká extrémní záležitost, nemyslím si, že by to mělo mít 

nějaký vliv.“ 

Já: „Myslíte, že ani ze strany žáků nebo rodičů?“ 

Michal : „Myslím si, že ne.“ 

Já: „No, tak dobře. S tím vlastně souvisí i další otázka, jestli podle Vás hrají ještě v dnešní době stále 

důležitou roli předsudky vůči lidem s tělesnými modifikacemi, zejména v kombinaci  s učitelskou 

profesí?“ 

Michal: „No já si myslím, že to je dané mírou těch modifikací. Pokud se bavíme o nějakém tetování, tak 

to si myslím, že to už je úplně normální. Asi kdyby si někdo z kolegů nechal nainstalovat silikonové 

rohy, tak by to možná mohlo vyvolávat nějaké předsudky.“ 

Já: „Jasně, takže myslíte, že je to spíš ovlivněné tím, do jaké míry a kolik těch modifikací člověk má a 

ne třeba věkem okolních učitelů?“ 



Michal: „No, to si myslím. I pro starší kolegyně je to tetování už úplně normální, žáci na základní škole 

už taky mají tetování, rodiče mají tetování, takže si myslím, že se to posouvá tímto směrem.“ 

Já: „To je vlastně dobře, k tomu bych hrozně ráda dospěla na konci této diplomové práce, že už to vlastně 

vůbec nehraje žádnou roli. Ale zatím jsem se setkávala s dost názorem, že ve starších generacích je to 

ještě pořád trošku zakořeněný.“ 

Michal : „My máme sbor řekl bych průřez od lidí, co ještě studujou až po důchodce a můžu říct, že 

kolega, který je nejpotetovanější, je zároveň i nejoblíbenější. Vyšel v anketě poslední i mezi žáky i mezi 

kolegy jako plnohodnotný, respektovaný odborník a člověk na svém místě.“ 

Já: „Tak to je skvělé, to ráda slyším. Na tu další otázku už jsme trochu narazili, jaké množství modifikací 

by pro Vás bylo u pedagoga ještě přípustné? To znamená, kde je ta hranice, kde už je to moc.“ 

Michal: „Nevím, jestli je to o množství, spíš je to o typu.“ 

Já: „No, tak třeba?“ 

Michal: „Tak třeba pokud mluvíme o tetování, tak tam už je to dneska úplně normální.  Dovedu  si 

představit, že kdyby měl někdo hadí jazyk rozeklaný nebo nějaké takové ty silikonové implantáty, tak 

tam by třeba možná, nebo velký piercing v uchu, nějaký roztahovák, tak to by asi nebylo úplně dobře. 

Ale větší množství náušnic nebo tetování je dneska úplně normální.“ 

Já: „Jo, takže spíš ty těžší modifikace, ne úplně běžné?“ 

Michal : „No, asi tak.“ 

Já: „Jo, ono je pravda, že ty tetování, třeba i piercingy jsou už poměrně běžné, ale některým lidem vadí 

a přijde jim to moc u učitele, že by měl tetování v obličeji. Taky je to pro někoho hranice.“ 

Michal: „No, to si nemyslím, že by mělo být úplně. Zase záleží, co to bude za tetování. Dovedu si 

představit velice pěkný, vkusný, estetický, vysoké umělecké dílo, takové by nemělo být problém. Ale 

na druhou stranu si dovedu představit nějakou opileckou kérku, což prostě …“ 

Já: „Jasně, takže taky záleží na typu, zpracování a tak. Tak poslední otázka z tohoto bloku, změnil se 

nějak Váš názor na pedagogy s tělesnými modifikacemi poté, co jste s jedním z nich přišel do kontaktu?“ 

Michal: „Ne, nikdy jsem si o tom nemyslel nic špatného, takže se to nijak nezměnilo.“ 

Já: „Tak jo, super. Takže druhý blok se týká zkušeností s učiteli, kteří mají tělesné modifikace. Tady se 

musím zeptat, i když je to evidentní, učí na Vaší škole někdo s tělesnými modifikacemi?“ 

Michal : „Ano.“ 

Já: „A jste s tímto učitelem v kontaktu, ať už pracovním nebo osobním?“ 



Michal: „Ano.“ 

Já: „Jak velká jste škola?“ 

Michal: „My jsme zvlášť druhý stupeň a máme tři až čtyři třídy v ročníku, to znamená nějakých třináct 

tříd. Takže docela malá.“ 

Já: „Takže relativně málo, takže pracovnímu kontaktu se asi moc vyhnout nejde. A má na Váš vzájemný 

kontakt vliv vzhled tohoto učitele? Ať už pozitivní nebo negativní samozřejmě.“ 

Michal : „Myslím si, že ne.“ 

Já: „A myslíte si, že vzhled toho učitele ovlivňuje fungování učitelského sboru jako celku? Opět bez 

negativních konotací.“ 

Michal: „Ne, fakt si myslím, že to vůbec nehraje roli.“ 

Já: „Teď dvě otázky, které se týkají tak nějak konkrétních zkušeností. Proběhl na Vaší škole někdy 

nějaký incident kvůli vzhledu učitele s tělesnými modifikacemi?“ 

Michal: „Nevím o tom, myslím si, že ne.“ 

Já: „Ani třeba s rodiči? Protože z běžné praxe víme, že rodiče si stěžují úplně ne všechno, velmi často a 

rádi.“ 

Michal : „Ne, fakt ne. Vyšel nám tenhle učitel jako nejoblíbenější, vlastně i mezi rodiči.“ 

Já: „Tak to je vlastně ta druhá otázka, jestli měl naopak v nějaké situaci na Vaší škole vzhled tohoto 

učitele pozitivní vliv?“ 

Michal: „Nemyslím si, že je to o vzhledu, je to prostě o přístupu, o tom, jak pracuje.“ 

Já: „Teď přemýšlím, jestli je to vlastně zjistitelné, čím vlastně ty žáky tak oslnil. A myslíte si třeba, když 

učíte na druhém stupni, jestli to třeba na začátku neudělá na ty žáky dobrý první dojem? Jestli třeba 

nemají nějakou tu nástupní hranici, o čem se mohou začít bavit?“ 

Michal: „Nevím, jsem teď třídní šesťáku, kteří ho mají první rok, ale nic takového jsem nepozoroval.“ 

Já: „Že by se o to nějak nadměrně zajímali jo?“ 

Michal : „No, tak oni s tím mají zkušenost sami, moje šesťačka dostala k Vánocům tetovací strojek bez 

ohledu na to, takže to tetování je dneska fakt už úplně běžné.“ 

Já: „V šesté třídě?“ 

Michal: „Ano, v šesté třídě dostala na Vánoce tetovací strojek a v devítce prý budeme mít místo třídních 

triček třídní kérku, tak jsem zvědavý, jak to dopadne.“ 



Já: „Ty jo, tak to je docela, ačkoliv jsem velmi tolerantní a furt hlásím, že svým dětem, když to budou 

mít rozmyšlené, tak jim to dovolím i před osmnáctým rokem, ale tohle to je docela silný kafe i na mě.“ 

Michal: „Takže v Břeclavi je všechno možné.“ 

Já: „Chápu, skvělá škola, škoda že jste tak daleko, určitě by se mi u Vás líbilo. No a to je všechno, moc 

Vám děkuju za rozhovor, Vaše odpovědi mi obrovsky pomůžou a ráda jsem Vás aspoň takhle virtuálně 

poznala.“ 

Michal : „Já Vás taky, doufám, že to dobře dopadne, budu držet palce u státnic.“ 

Já: „Děkuji.“ 

 

5. Kateřina 

Já: „Dobrý den, jak už jsem Vám říkala, píšu diplomovou práci, která se zabývá tím, jak vnímají učitelé 

bez tělesných modifikací své kolegy, kteří je mají. A jelikož do této skupiny lidí patříte, tak jsme se dnes 

sešli, virtuálně, abych Vám mohla položit pár otázek. Vaše odpovědi mi pomohou s výzkumnou částí 

mé práce. Rozhovor si potřebuji nahrát, je to v pořádku?“ 

Kateřina: „Ano.“ 

Já: „Dobře, tak začneme. Jak se jmenujete, stačí křestní jméno, a kolik Vám je?“ 

Kateřina: „Jmenuji se Kateřina a je mi 43 let.“ 

Já: „V jakém městě/vesnici se nachází škola, ve které pracujete?“ 

Kateřina: „Mimoň, okres Česká Lípa.“ 

Já: „A to je město nebo vesnice?“ 

Kateřina: „Je to malé město, máme asi sedm tisíc obyvatel.“ 

Já: „Dobře, takže menší město. A učíte na základní nebo střední škole?“ 

Kateřina: „Já mám většinu úvazku na základní škole a několik hodin týdně docházím i na víceleté 

gymnázium.“ 

Já: „Super, to byly ty úvodní otázky a teď začneme blokem číslo jedna, který se týká názorů na pedagogy 

s tělesnými modifikacemi. Takže otázka první: Co si myslíte o tom, že člověk s tělesnými modifikacemi 

jako jsou tetování, piercingy a jiné pracuje jako pedagog?“ 

Kateřina: „Myslím si, že to vnímání může souviset s typem školy a třeba předmětem. Mě osobně, pokud 

to nějak souzní s osobností, charakterem člověka, tak mi to nevadí. Nesetkala jsem se s člověkem, kde 



by mi to vyloženě vadilo, nevadilo a můj postoj je víceméně neutrální. Ale celkově mi to nějak více ladí, 

pokud ten člověk učí na umělecké škole nebo asi by mi to úplně nesedělo a přišlo mi to zvláštní možná 

tak, když někdo přednáší práva, ekonomii, tak člověk očekává člověka v obleku. Ale to je zase moje 

očekávání a já nevím, jak ten člověk vypadá, když si ten oblek sundá a vezme si rifle a tričko. Třeba je 

to motorkář, třeba to tetování má a já ho nevidím. Takže v tomto ohledu jsem se zatím nesetkala 

s někým, kdy by mi to extrémně nějakým způsobem upoutalo nebo tak.“ 

Já: „Ale myslíte si teda, že má vzhled učitele vliv na jeho práci?“ 

Kateřina: „Myslím si, že ano. Sama jsem se setkala při studiu vysoké školy s člověkem, který byl 

extrémně neupravený a tam mi ta jeho neupravenost vadila a jak o sebe vůbec nepečoval. Takže celkově 

si myslím, že pracujeme s lidmi  a  pokud  chci, aby ti lidé mě nějak vnímali, tak pokud budu mít 

nepříjemný tělesný zápach, budu mít neumyté vlasy mastné a nevyčištěné zuby, bude mi zapáchat z úst 

atd. Prostě si myslím, že nějaká péče o vzhled je naše společenská povinnost, já to tak vnímám.“ 

Já: „Jasně, takže i kdyby ten člověk měl třeba nějaké výrazné tetování a tomu žákovi nebo kolegovi by 

se to všeobecně nelíbilo, tak by to mohlo mít vliv na tu práci, vnímal by ho jinak a špatně by se jim 

spolupracovalo.“ 

Kateřina: „Já Vám můžu říct konkrétní příklad, mě se o nich totiž vypráví lépe. Já třeba osobně to mám 

tak, že pokud pro mě ten člověk celkově souzní, má nějaký styl, a to tetování nebo piercing zapadá do 

jeho životního stylu, do jeho osobnosti, tak s tím nemám problém. To mi spíš pak vadí, když na první 

pohled vidím, že to tetování je nevkusně udělané nebo že má více obrázků, které k sobě neladí. Já jsem 

třeba měla kadeřnici, to byla štíhlá, opálená slečna, vysportovaná a ona měla hodně tetování, ale všechno 

bylo vlastně jeden styl a bylo to jediné zdobení, které ona nosila. Ona vždycky měla úzké džíny, v létě 

nosila tílko, ona nenosila šperky, neměla makeup a jediné, čím se zdobila, byla ta tetování, na kterých 

bylo vidět, že je to skvělá práce a evidentně bylo drahé. Ona vždycky říkala, že si vlastně šetří a ten 

obrázek, byly takové květinové vzory přes celou paži a pak i přes rameno a k ní to tak sedělo, to byla 

jednota  formy a obsahu,  a  i  k té její práci. Ona ještě jezdila na různé přehlídky a dělala pro módní 

časopisy a celkově to bylo prostě skvělý. A s tímhle já prostě nemám problém, jak říkám, prostě když 

mi to vadí, třeba u toho našeho kandidáta na prezidenta, jak on se jmenoval? “ 

Já: „Franz.“ 

Kateřina: „Jo, tam by mi nevadilo, že pan prezident má tetování, ale zrovna u tohohle člověka nevím, 

možná mi vadil celkově, prostě se mnou nesouznil, tak možná proto…“ 

Já: „Je fakt, že zrovna u něj už to bylo hodně diskutované, jak má celou hlavu potetovanou, tak to pro 

hodně lidí už bylo moc. K tomu se taky váže další otázka, vlastně všechny. Teď se Vás ještě zeptám, 

jestli si myslíte, že v dnešní době ještě stále hrají důležitou roli předsudky vůči lidem s tělesnými 

modifikacemi, zejména v kombinaci s učitelskou profesí?“ 



Kateřina: „Myslím si, že ano a že to celkově souvisí s tou předsudečností vlastně napříč, je to o tom, že 

v Berlíně to bude asi mnohem víc free, asi je důležité to vztáhnout, jestli v České republice, jestli na 

maloměstě nebo velkoměstě a myslím si, že třeba starší lidé, lidé bez vzdělání, lidé, kteří necestovali, 

tak budou více mít. Můj otec vyrůstal ještě v takovém tom, že kdo má tetování, ten seděl, je to 

kriminálník. Já jsem si jednou dala na léto jen henou něco udělat a ten to prostě nedal, říkal sice „jo, jsi 

dospělá, dělej si, co chceš“, ale on kdysi dávno byl horník, tady jsou uranové doly a on tam fáral ještě 

za komunismu a on říkal, že „kde koho tam pustili z basy, tak byl pokérovanej a já to nedávám.“ Jo, 

takže si myslím, že ty lidi ještě jsou no.“ 

Já: „Určitě, já si také myslím, že ty předsudky ještě pořád, a v určité skupině lidí, jsou pořád zakořeněné 

hodně. Zejména taky, jak jsme zmínila, ta starší generace, ti to také mají hodně spojené s tím kriminálem 

a já jsem to doma poslouchala taky, takže naprosto chápu. Na tu další otázku už jsme také vlastně 

narazily, jaké množství tělesných modifikací by pro Vás bylo u pedagoga ještě přípustné a co je vlastně 

už moc podle Vás.“ 

Kateřina: „No…těžko říct, protože já jsem pro tu jednotu a mě osobně by asi souznilo, zaprvé já 

nemusím řadu těch tetováží ani vidět, když si to vztáhnu, nám kdysi na nějakém školení říkali, že ani 

šperků by nemělo být moc, myslím, že je to dokonce číslo pět a i brýle se považují za šperk. Takže 

pokud má žena brýle, prstýnek a náramek, tak už by neměla mít řetízek a přívěšek, takhle nějak nám to 

sdělovali. Takže je to relativní, pokud to není nějaká alternativní škola. Já osobně jsem pro menší počet 

a možná to souvisí i s mým vkusem a tou kadeřnicí, která měla sice pokrytou velkou plochu těla, ale 

bylo to naprosto jednotné. Já bych to asi řešila, kdyby měl někdo tady růži, tady japonský znak, tady 

datum narození svých dětí, tak asi bych řešila „panebože to je přeplácaný“, ale to už je otázka mýho 

vkusu. Pro mě, pokud je ten člověk kompetentní, pokud je to odborník a pokud se o něj můžu opřít 

v tom týmu, pokud zvládá svou práci dobře, tak je to jeho věc.“ 

Já: „Takže spíš řešíte, jak to na Vás působí, jak to celé ladí, než že by to bylo pro učitele moc.“ 

Kateřina: „Tak, asi tak.“ 

Já: „Dobře a změnil se nějak Váš názor na pedagogy s tělesnými modifikacemi poté, co jste s jedním 

z nich přišla do kontaktu?“ 

Kateřina: „Spíš ne. Sem se ale vlastně hodí ten můj příběh, kdy jsme řešili, že na mou školu byl přijat 

kolega a až po nějaké době, na nějakém teambuildingu, kdy jsme jeli na vodu a on měl tílko, tak jsme 

si všimli, že je tetovaný. Jedna kolegyně, která je ve vedení školy, řekla „kdybych věděla, že je tetovaný, 

tak bych ho v životě nepřijala“, takže vlastně je vidět, že se to řeší.“ 

Já: „Aha, to vlastně tedy patří i k těm předsudkům.“ 



Kateřina: „Ano, ano. To bylo vlastně hrozně zvláštní, já jsem si říkala oukej, já jsem ho poznala jako 

pro mě sympatického, je to muž a těch není na základních školách tolik a když vlastně učí a já jsem 

nikdy nezaznamenala, dokud na té vodě nebyl v tílku nebo možná do půl těla, už si nepamatuju, v ten 

moment jsme to ale teprve zaregistrovali a do té doby to nikdo nevěděl, takže i ta věta …jako oukej, má 

vzdělání, je to muž do základního školství, autoritu má, ve třídě je oblíbený, nějak pracuje hezky, má 

výsledky a o jeho přijetí a nepřijetí by mělo rozhodnout to, jestli je nebo není tetovaný v ten moment.“ 

Já: „To si právě myslím, že to není vůbec ojedinělý případ, ačkoliv by to vlastně vůbec roli hrát nemělo 

a mělo by se koukat právě na to, jak je člověk kompetentní pro to učitelské povolání, a přes to si myslím, 

že tohle se ještě často objevuje. A to je vlastně jedním z cílů, zjistit, jak moc dobře nebo špatně na tom 

v tomto směru české školství je. Takže jsem ráda, že jste mi sdělila tento konkrétní příběh, že jsem si 

toto téma vlastně úplně nevymyslela.“ 

Kateřina: „Ano, ale ono je to opravdu zvláštní, protože třeba já jsem v průběhu studia, při práci, péči o 

babičku některé stresy zajídala, přibrala jsem a třeba vnímám, že s nadváhou vnímají jinak než když 

jsem nebyla vlastně plnoštíhlá. A když se někde ucházím, já učím němčinu, i soukromě, a když jdu žádat 

do nějaké firmy o nějaký kurs, tak mám pocit, jestli to není jen můj vnitřní pocit, že já se teda o sebe 

starám, pečuju, dělám i volnočasové módní přehlídky pro normální ženy a stejně někdy mám pocit, že 

ty lidi…já chci tím říct, že to nemusí být jen ta tetováž, ale cokoliv, když někam jdete na 

pohovor…stejně tak jsem měla pocit, že ve dvaceti, kdy jsem byla štíhlá blondýna, tak někdy tam bylo 

takové to „ježíš, co tady ona chce, tak jako je hezká, ale bude určitě úplně blbá“ a že tam vždycky něco 

hraje takovou tu roli, vždycky si Vás vybírají a hodnotí.“ 

Já: „Ano, v tomhle hrajou dost roli bohužel i stereotypy, je to o tetování, blondýnách, plnoštíhlých lidech 

a Češi konkrétně jsou na toto odsuzování na první dojem vyloženě experti, takže se tomu vůbec nedivím. 

Tak, to máme za sebou ten první blok a druhý se týká zkušeností s učiteli, kteří mají tělesné modifikace, 

to už jsme trošku načnuly. Teď vlastně jen formální otázka, jestli na Vaší škole učí někdo s tělesnými 

modifikacemi?“ 

Kateřina: „Ano.“ 

Já: „Jste s tímto učitelem v kontaktu, ať už pracovním nebo osobním?“ 

Kateřina: „Ano.“ 

Já: „A má na vzájemný kontakt vliv vzhled tohoto učitele?“ 

Kateřina: (ticho) 

Já: „Jestli byste se třeba vídali víc, kdyby ty modifikace neměl, chodili jste spolu na kávu a tak?“ 

Kateřina: „V tomto smyslu ne, v širším smyslu je vzhled důležitý, protože mám kolegyni, která je velmi, 

velmi neupravená, zanedbaná a přiznám se, že ta její neupravenost způsobila, že se vídáme méně ve 



volném čase. Už je tam i určitý stud, mám pocit, že když spolu někam jdeme, tak na nás lidi koukají, co 

to s sebou tahám za bezdomovce, když to řeknu takhle emotivně. Tohle tu roli hraje.“ 

Já: „A ovlivňuje vzhled toho učitele s tělesnými modifikacemi fungování učitelského sboru jako celku?“ 

Kateřina: „Ne. Větší roli hraje, jak ten učitel zvládá svoji práci. Když to třeba srovnám, tak teď je taková 

doba, že učitelů je málo, nastupují lidé, kteří nikdy neučili, a ne každému to hned jde. A když pak jdete 

do třídy, kde před tím prostě to učitel nezvládal, děti jsou rozdivočelé, on má ty hranice někde jinde a 

vy po nich třeba požadujete, aby se na začátku hodiny postavily, ale u něj nemusí a Vám se pak válejí 

po lavici s tím, že tam taky nemusí. Jo, tím chci říct, že daleko větší roli hraje to, jestli ten učitel zapadne 

do klimatu té školy a souzní s tím, jak to máme ve škole nastavené, s těmi našimi pravidly.“ 

Já: „Jasně, takže se tam nenajdou další učitelé v tom učitelském sboru, kteří by měli problém 

s modifikacemi toho učitele, jako kolegyně, kterou jste již zmínila, a nedělá to tam žádnou neplechu?“ 

Kateřina: „V tuhle chvíli si myslím, že mnohem více lidí řeší tu neupravenou kolegyni než to, jestli tady 

prostě…tady taky může hrát roli, že to je muž a my jsme z většiny ženský kolektiv a že třeba u ženy 

může zafungovat i nějaká žárlivost. Když Vám nastoupí nějaká mladá slečna, štíhlá, tak si v létě prostě 

vezme tílko a bude mít nějaký obrázek, tak to pak může zafungovat jako „já na ní chci něco najít“, jestli 

mi rozumíte. Ono jako celkově u těch učitelek si říkáte, do jaké míry je v pořádku, aby učitelka byla 

sexy. Má tričko nad pupík, ještě má piercing v pupíku a ty starší kolegyně „se podívej, jak se vystavuje 

před těma deváťákáma“. Takhle tenkrát přijela kolegyně z dovolené v Egyptě a měla rasta copánky až 

na zadek, a to bylo haló. A teď do jaké míry je to ta závist. Já bych třeba chtěla taky, ale já už nemůžu, 

protože je mi 60. Jo, takže co se týče tohohle kolegy, tak ten zapadl, lidé ho považují za sympatického, 

kompetentního, tu práci zvládá dobře a o tom jeho tetování by nikdo nevěděl, kdyby nebyl na té vodě, 

takže to je takové bezpředmětné.“ 

Já: „A myslíte si, že je to takhle právě díky tomu, že o tom tetování nikdo nevěděl, udělali si na něj 

nějaký názor, určitou dobu s ním pracovali a vytvořili si s ním nějaký vztah a zjistili to až potom, a proto 

to neovlivnilo to fungování? Myslíte si, že by to bylo stejné, kdyby to tetování bylo viditelné hned od 

začátku?“ 

Kateřina: „To je zajímavá otázka, já si to zkusím představit.“ 

Já: „A kdyby měl potetovanou třeba celou ruku, myslíte, že by to nenabouralo…“ 

Kateřina: „Kdyby přišel na tu první poradu…myslím si, že by tam byly takové ty obavy, to už tady 

zaznělo „hele slyšela jsi, že má MBA, že má takhle vysoké vzdělání, co tady chce na základce? Jestli 

někde neudělal nějakej průšvih?“ Rozumíte, u těch lidí hraje vždycky roli to, jak si je odhadujete, jede 

nějaká fantazie, o těch lidech se mluví a kdyby v tu chvíli bylo to tetování vidět, tak je možné, to 

připouštím, že ano, že by v ten moment ti lidé řekli „ježíši kriste, kdo nám to sem jde učit? A viděla jsi, 



jak je potetovanej?“ Ano, ale tam by to ovlivnilo cokoliv, co by se ti lidé dozvěděli, třeba že je potřetí 

ženatej, cokoliv, co se takhle dozví, tak se řeší.“ 

Já: „Jasně a proběhl na Vaší škole někdy nějaký incident kvůli vzhledu toho učitele s tělesnými 

modifikacemi?“ 

Kateřina: „Ne, to vůbec.“ 

Já: „Ani s rodiči, žáky?“ 

Kateřina: „Ne.“ 

Já: „To je vlastně dobře. A je to zajímavé, zatím vlastně nikdo o žádném incidentu kvůli vzhledu 

nemluvil a já jsem překvapená, protože mám pocit, že rodiče si stěžují neustále a na všechno, tak je 

zajímavé, že ani rodiče základkových dětí si na vzhled nikdy nestěžovali. Ale jak říkám, je to vlastně 

dobře.“ 

Kateřina: „Je to dobře. U nás můžu říct, že pokud si rodiče stěžují, tak ty stížnosti jdou směrem k té 

výuce a pokud vlastně to dítě je spokojené a má dobré známky, tak i ten rodič je spokojený. Což může 

někdy vést k tomu, že máte kolegyni, která je náročnější, ale opravdu naučí, takže u ní ty děti s trojkama 

umí víc než u jiné kolegyně, která dává samé jedničky, ale přes to si ti rodiče stěžují na tu trošku 

náročnější paní učitelku. Takže tím chci říct, že to hrozně souvisí s tím, jak on jakoby přistupuje k té 

práci. I když si samozřejmě dovedu představit, že kdyby rodiče byli nespokojeni s tím, jak vede výuku, 

jaký má vztah k těm dětem a oni k němu, tak by k tomu mohlo ještě zaznít „to se dalo čekat, vždyť je 

tetovanej“. To by se mohlo stát.“ 

Já: „To si myslím také, že to by se na to nabalilo a pak už to byl další argument proč jim vadí.“ 

Kateřina: „Ale ono se vždy něco najde, moje kamarádka šla hned po škole do vesnické školy, dostala 

hned prvňáčky, osvědčila se, oni do dnes za ní jezdí, ty děti jsou teď v deváté třídě, píšou si a vytvořili 

si moc hezký vztah, ale když měla nastoupit, tak po vesnici jelo, že nějaká mladá holka po škole má 

nastoupit, ani sama děcka nemá, tak jak to může umět, ta to určitě neumí, takže tam je vždycky něco 

takového.“ 

Já: „To je jasné, lidé mají tendenci všechno rozebírat a všichni se rádi bavíme o ostatních, o sobě už tak 

moc ne, takže tomu věřím. Vlastně poslední otázka, jestli naopak měl vzhled toho učitele s tělesnými 

modifikacemi v nějaké situaci na Vaší škole pozitivní vliv? Ať už se žáky, s kantory…“ 

Kateřina: „Nevím o tom, ale vybavila se mi moje zkušenost ze střední školy, kdy naše učitelka měla 

partnera portugalce, který tam vlastně také učil jako rodilý mluvčí. A on chodil do práce, měl džíny, 

rolák a sako, vlasy měl stažené do takového upraveného bussines culíku a my jsme vlastně nevěděli, že 

má rockovou kapelu a potom vlastně na maturitním plese jsme jednak viděli, že je potetovaný, měl ty 

vlasy rozpuštěný, měl koženou bundu. Dokonce si zahrál na elektrickou kytaru s kapelou, co tam hrála, 



vytáhnul nás všechny na to pódium, my jsme si zpívali Knockin’ on Heavens door a tam to bylo jako že 

je hrozně cool, my jsme ho všechny milovaly a třídní jsme ho všechny záviděly, měly jsme pocit, že ona 

je taková hrozně úzkoprsá. Ona třeba ve svém soukromí vůbec taková nemusela být, dnes si s odstupem 

dokonce myslím, že třeba ve volném čase byla úplně jiná, my jsme ji tak ale nikdy neviděli, ani na tom 

maturitním plese, zatímco on se úplně uvolnil. A my jsme pak samozřejmě i na hodinách s tím rodilým 

mluvčím ho vnímali úplně jinak a všichni jsme ho hrozně zbožňovali.“ 

Já: „No, to chci říct, že to může být ten vzhled nebo samozřejmě také záleží na tom, jak je tetování 

provedené, může jít o vkusný piercing nebo cokoliv, tak že pokud je to vkusně a vypadá to hezky, nebo 

dejme tomu, kdyby učitel měl nějaké pohádkové tetování, postavy z Harryho Pottera nebo něco 

takového, tak že by to vlastně mohlo fungovat jako prostředek navázání lepšího vztahu s těmi dětmi? 

Myslíte si?“ 

Kateřina: „Myslím si, že jim člověk bude bližší, ale že to zase souvisí s tím životním stylem. Protože 

jestli je někdo potetovaný proto, že je frustrovaný a že má pocit, že jeho život a nic nestojí a není dost 

hezký, to je stejné jako nadmíra plastických operací, ty mohou být taky nevkusné. Mě se teď vybavilo, 

já mám ráda německou kapelu Asp, kde zpěvák je učitel literatury na vysoké škole a on jako vyprodává 

haly, CDčka a hraje gothic rock. A to je člověk, který jde v pátek dopoledne ne univerzitu přednášet 

literaturu a v sobotu večer má prostě černě namalované oči jako Marilyn Manson. Já když jsem se to 

dozvěděla, tyhle dvě povolání jako kdyby z mýho pohledu, že prostě přece učitelka nemůže být 

pornoherečka nebo prostitutka. A znám člověka, který dělá travesti show, on je gay, žije s partnerem a 

taky je němčinář, jezdí do Rakouska a i jeho studenti chodí na jeho travesti show, jo. Já to mám ráda, 

mě tihle neotřelí lidé lákají a přijde mi to zábavný a závidím jim tu odvahu, takhle žít a říkám si, že já 

bych to nedala. Je to pro mě takový protipól.“ 

Já: „To jsou zajímavé informace, to jsem nevěděla. A to si myslím, že to, když člověk takhle přistupuje 

k žákům, tak to celkově, není to o tom, co má a co nemá za modifikace, ale možná má vliv to, že tímto 

způsobem těm dětem zpřístupní trochu ten svůj svět, tak to může pomoci tomu jejich vztahu.“ 

Kateřina: „Myslím si ale, že ti děti bude primárně zajímat to, jestli je to ve třídě v pořádku. Jestli třeba 

přijde z té travesti show unavenej a čtyři hodiny se budou jen pouštět videa, protože má ještě kocovinku, 

tak pak to bude těm lidem vadit. Ale když je kompetentní, ty znalosti předá, u těch dětí já vnímám, že i 

když se říká, že jsou líní a nechtějí nic dělat, ani se učit, tak ale ve finále pokud se stane, že se něco 

neučí, když třeba kolegyně dlouhodobě onemocní a není záskok, chodí se na procházky a pouští se 

videa, tak je to za týden přestane bavit a i ty děti se začnou ozývat, že tak bys to vypadat nemělo. Jo, 

takže ten biologický vývoj tomu tak nahrává, že oni se učit chtějí a v ten moment, kdy učitel tohle 

zmákne, tohle má, tak jeho soukromý život, ta druhá strana mince, to může obohatit ten vztah. Může je 

to motivovat, mohou si říct, že je hustej, že by to chtěli taky a tak. Ale to už jsem řekla, kdyby to tam 



nebylo, zadával jim jen cvičení a že jim zadá další až to budou mít a on si mezitím hledal na internetu, 

kde budou hrát příští týden, tak v ten moment by to bylo vnímáno spíš negativně.“ 

Já: „Jasně, chápu. No a to je všechno, já Vám děkuji za rozhovor, Vaše odpovědi mi velmi pomohou a 

ráda jsem Vás poznala, alespoň takhle virtuálně.“ 

Kateřina: „Tak já Vám přeju ať Vám to jde od ruky, ať rychle dopíšete, co potřebujete e taky jsem Vás 

ráda slyšela.“ 

 

6. Jana 

Já: „Dobrý den, jak už jsem Vám říkala, píšu diplomovou práci, která se zabývá tím, jak vnímají učitelé 

bez tělesných modifikací své kolegy, kteří je mají. A jelikož do této skupiny lidí patříte, tak jsme se dnes 

sešli, virtuálně, abych Vám mohla položit pár otázek. Vaše odpovědi mi pomohou s výzkumnou částí 

mé práce. Rozhovor si potřebuji nahrát, je to v pořádku?“ 

Jana: „Ano, určitě.“ 

Já: „Dobře, tak začneme. Jak se jmenujete, stačí křestní jméno, a kolik Vám je?“ 

Jana: „Jana, 43.“ 

Já: „V jakém městě/vesnici se nachází škola, ve které pracujete?“ 

Jana: „Praha.“ 

Já: „Učíte na základní nebo střední škole?“ 

Jana: „Je to střední odborná škola.“ 

Já: „Tak, tím jsme se dostaly k bloku číslo jedna, který se týká názorů na pedagogy s tělesnými 

modifikacemi. Otázka první zní: Co si myslíte o tom, že člověk s tělesnými modifikacemi jako jsou 

tetování, piercingy a jiné pracuje jako pedagog?“ 

Jana: „Nemám s tím vůbec žádný problém, přijde mi to jako normální součást života, takže proč ne u 

učitele.“ 

Já: „Myslíte si, že má vzhled toho učitele vliv na jeho práci?“ 

Jana: „Vzhled jako přímo na práci učitele nemá vliv, ale určitě to může vypovídat o tom, jak je třeba ve 

své práci kreativní, si myslím.“ 

Já: „Vidíte, to mě vůbec nenapadlo. Já jsem spíš myslela, jestli to ovlivňuje to, jak ho vnímají žáci, 

rodiče, učitelé a jestli to potom neovlivňuje jeho práci v té škole.“ 



Jana: „V tomto smyslu to určitě práci může ovlivňovat učitele, jak pozitivně, tak negativně. A to jak 

směrem od studentů, směrem od rodičů, směrem od kolegů, záleží na tom, v jakém prostředí pracuje.“ 

Já: „Na to teď trochu navážu. Myslíte si, že ještě v dnešní době hrají stále důležitou roli předsudky vůči 

lidem s tělesnými modifikacemi, zejména v kombinaci s učitelskou profesí?“ 

Jana: „Ano, ta míra je určitě menší, ale znám učitele, kterým to přijde nedůstojné, nevhodné. Takže 

pořád ano, ale snad už je to méně.“ 

Já: „Ano, to taky doufám, ale taky si myslím, že v některých (není to všeobecně), zejména starších 

věkových kategoriích je to poměrně dost zakořeněné ještě.“ 

Jana: „Taky možná hraje roli město a venkov.“ 

Já: „Ano, taky vlastně kvůli tomu jsem se na začátku ptala, jestli učíte ve městě nebo na vesnici, protože 

mě také zajímá, jestli je v tomhle rozdíl. Jestli je to vázané na to, že velká města už to berou jako běžnou 

součást života a nikoho to už ani v tom učitelství nerozhodí anebo jestli je to ještě všude (nebo nikde).“ 

Jana: „Já si myslím, že to na to má vliv, že čím větší město, tím menší to bude mít vliv, tím méně 

předsudků. Tak uvidíte, jak ten Váš výzkum dopadne.“ 

Já: „Tak uvidíme. A teď mě zajímá, jaké množství modifikací by pro Vás bylo u pedagoga ještě 

přípustné? Kde je ta hranice, kde podle Vás už je to moc nebo jestli taková vůbec existuje.“ 

Jana: „Tak mluvím za sebe, takže mě by šlo asi jen o zvyk. Zvyknout si na celoobličejově potetovaného 

kolegu, neměla bych nic proti, ale kdyby měl celý obličej potetovaný, jako kdysi náš kandidát na 

prezidenta, tak by to bylo o zvyku. Ale já osobně bych s tím problém neměla a musela bych si zvyknout 

jenom chvilku.“ 

Já: „A co si myslíte třeba o těžších modifikacích u učitele, co kdyby měl třeba rohy nebo velké 

roztáhnuté uši?“ 

Jana: „Roztáhnuté uši, roztahováky znám ze svého okolí, s tím bych problém neměla. S rohy  jsem 

nikoho nepotkala, přestože vím, že to je, ale já jsem v tomto hodně otevřený člověk, asi bych se zarazila, 

ale prostě bych to tak brala. Pokud mluvím za sebe. Piercingy úplně v pohodě, s rohy jsem se teda fakt 

ještě nesetkala…“ 

Já: „Ono to totiž není v České republice tak běžné, takže to si zase musíme říct, že to procento v populaci 

je minimální u nás. Ale může se stát.“ 

Jana: „Může se stát, může a pokud by byl jinak, prostě já rozlišuju lidi podle jiných věcí, jestli by mi 

byl jinak příjemný, nepříjemný, jestli s ním chci/nechci spolupracovat. Takže tohle by bylo něco nového, 

možná bych nejdřív byla zaskočená, ale není to pro mě to, podle čeho hodnotím lidi. Ale umím si 

představit to počáteční překvapení.“ 



Já: „To by asi bylo u všech, i u dětí i u rodičů. Otázka je, co by přišlo po tom překvapení.“ 

Jana: „Děti jsou v tomto víc v pohodě, větší problém by měli rodiče, možná kolegové. U nás si myslím, 

že by to nebyl velký problém, ale dokážu si představit školy, kde by to asi nezkousli.“ 

Já: „Je pravda, že na takové školy by takového kantora ani nepřijali, takže bychom pak nezjistili, jak by 

to braly děti, jak by to brali rodiče. Tam by to asi neprošlo už přes ředitele, pokud by bylo takto nastavené 

to klima. Ale je možné, že by si to učitel nechal udělat až během své učitelské kariéry a pak by to bylo 

asi zajímavé, většinou to totiž není modifikace, ke které by člověk přistupoval jako k první, takže by už 

nějaká historie tam byla a až pak by přišly asi ty rohy, tak by to ale asi takové překvapení nebylo.“ 

Jana: „Já totiž učím na umělecké škole, takže já si toho kolegu dokážu představit.“ 

Já: „Aha, ono na těch uměleckých školách mi přijde, že ta atmosféra je taková uvolněnější, že je potřeba, 

aby ti učitelé, i ty děti byli kreativnější a ty modifikace, zejména tetování, se dají pojmout velmi 

kreativně, a tak nějak se to k těm uměleckým duším více hodí a jsou k tomu tolerantní, mi přijde.“ 

Jana: „Přesně proto si říkám, že naše škola je hodně otevřená, a naopak jsou tam v menšině studenti, 

kteří mají svoji barvu vlasů, obyčejný vzhled, žádné tetování ani piercing, ti jsou tam v menšině.“ 

Já: „Jasně, chápu. A změnil se nějak Váš názor na pedagogy s tělesnými modifikacemi poté, co jste 

s jedním z nich přišla do kontaktu? Bylo to dřív jinak?“ 

Jana: „Nebylo. Já do budoucna uvažuju o tetování, teď přemýšlím, jestli to může být následkem těch 

kolegů, ale asi ne.“ 

Já: „To jsem se taky chtěla zeptat, jestli Vás třeba neovlivňuje prostředí školy, ve které pracujete.“ 

Jana: „Ne, já jsem tam nastoupila až po mateřské a s tetováním čekám kvůli kojení, takže asi to nemá 

vliv. Spíš bych řešila tetování v původní škole, kde bych byla asi první, kdežto tady jedna z posledních.“ 

Já: „Aha, takže tím odpadla na zábrana, co by řekli v práci.“ 

Jana: „Určitě, tady by se spíš ptali odkud, kdo, spíš by se ptali na takové technické věci, než že bych 

podle toho byla posuzovaná nebo odsuzovaná.“ 

Já: „To je vlastně dost k tématu, protože Vám odpadlo řešení právě těch předsudků, na které jsem se 

ptala předtím a které mě zajímají, jestli ještě v těch školách jsou a co mohu při pohovorech čekat.“ 

Jana: „Tak na této konkrétní škole nic takového nehrozilo, a to ani od osmdesátiletého pana ředitele 

našeho, tomu jde o profesní způsobilost, kolegové jsou s tím také úplně v pohodě. Ale když to porovnám 

se školou dřívější, tam by to problém určitě byl.“ 

Já: „Dobře, tak to máme za sebou první blok a teď druhý, který se týká zkušeností s pedagogy, kteří 

mají tělesné modifikace. A když říkáte, že jste předtím učila na jiné škole, tak můžete klidně uvádět i 



příklady z té předchozí školy. Není to vyloženě vázáno na školu, kde učíte teď, mohou to být zkušenosti 

za celou Vaši učitelskou kariéru.“ 

Jana: „Dobře, ale pořád se mám držet té střední školy? Já jsem učila i na základní škole.“ 

Já: „Asi klidně můžete říct, že když jste učila na základní škole, tak to bylo tak a tak, pořád jsou to Vaše 

zkušenosti a týkají se tématu, takže úplně v pohodě. První otázka, která je teda jasná, ale zeptat se 

musím, učí na Vaší škole v současné době někdo s tělesnými modifikacemi?“ 

Jana: „Ano.“ 

Já: „A jste s tímto učitelem/těmi to učiteli v kontaktu, a to pracovním nebo i osobním?“ 

Jana: „Pouze pracovním, v osobním mám malé dítě, takže je to práce a domů.“ 

Já: „Takže v osobním ne, ale ne kvůli tomu, jak vypadají, ale proto, že máte prakticky nulový osobní 

volno.“ 

Jana: „Ano, ano, přesně tak.“ 

Já: „To je v podstatě i odpověď na další otázku, zda má vliv na vzájemný kontakt vliv tohoto učitele.“ 

Jana: „Ne, ne.“ 

Já: „Ani v práci předpokládám, podle předchozích odpovědí. Ale ovlivňuje vzhled toho učitele 

fungování učitelského sboru jako celku?“ 

Jana: „Na této škole určitě ne, tam je to naprosto normální. Ale na předchozí střední škole, kde jsem 

učila myslím nebyl nikdo, kdo by měl buď tetování (určitě ne viditelné), piercingy ani jiné modifikace 

také nevím, ale z té atmosféry, která tam byla si myslím, že by to bylo přijímáno dobře. A na základní 

škole, kde jsem začínala učit před dvaceti lety jsem byla nejmladší a měla jsem piercing v obočí a 

propíchnutý jazyk a starší paní učitelky prvostupňové to neviděly rády, cítila jsem takovou jako, nebylo 

jim to asi úplně příjemné. Měli jsme ale pokrokovou paní ředitelku, která to pochválila, a tím to jakoby 

dostala do toho kolektivu. Ale na současné škole se to neřeší, není to důvod pro bavení nebo nebavení 

se.“ 

Já: „A proběhl na Vaší škole někdy nějaký incident kvůli vzhledu nějakého toho učitele s tělesnými 

modifikacemi? Ať už s učiteli, dětmi, rodiči.“ 

Jana: „Ne, ne, ne. Na této škole ne a na té předchozí střední škole také ne, protože tam o nikom nevím.“ 

Já: „A měl naopak vzhled tohoto učitelé/učitelů v nějaké situaci na Vaší škole pozitivní vliv?“ 

Jana: „Tak pozitivní vliv to může mít v tom, že současná škola má prostředí partnerských vztahů mezi 

učiteli a studenty, podpora kreativity na základě uměleckých oborů, které se tam studují. Takže si dokážu 



představit, i když jsem nebyla svědkem, že si chválí nová tetování, doporučí si a myslím si, že někteří 

naši studenti současní i bývalí se tím živí, navrhují tetování a podobně. Takže dokážu si představit, že 

to podporuje vzájemnou komunikaci mezi učiteli a studenty a přátelskou, partnerskou atmosféru.“ 

Já: „Mě právě napadlo, že ta tolerance na střední škole, navíc umělecké, je asi úplně někde jinde než na 

prvním stupni školy základní, a že už v tomto věku děti to dokážou ocenit, navíc když jsou umělecky 

založené. Takže možná je to může i inspirovat, nasměrovat, kam by chtěli dojít, co by jednou chtěli, 

mohli.“ 

Jana: „Určitě jo, protože učím výtvarníky a tam jsou studenti, kteří jako řeší, navrhují to tetování, takže 

to je součástí toho jejich oboru, koníčku. Ne každý se uživí jako malíř obrazů a myslím si, že cesta toho 

tetování by mohla být jejich budoucí profese.“ 

Já: „Tak ono je to vlastně živé umění, máte pravdu, že malířů obrazů se v dnešní době neuživí tolik. 

Naopak těch tělesných modifikací je poměrně boom, takže asi to je nějaká kariérní cesta, která by měla 

větší šanci v dnešní době.“ 

Jana: „Ano, já si myslím, že jo.“ 

Já: „No a to je všechno, já Vám moc děkuju za rozhovor, Vaše odpovědi mi moc pomůžou a ráda jsem 

Vás aspoň takhle virtuálně poznala.“ 

 

7. Martin 

Já: „Dobrý den, jak už jsem Vám říkala, píšu diplomovou práci, která se zabývá tím, jak vnímají učitelé 

bez tělesných modifikací své kolegy, kteří je mají. A jelikož do této skupiny lidí patříte, tak jsme se dnes 

sešli, virtuálně, abych Vám mohla položit pár otázek. Vaše odpovědi mi pomohou s výzkumnou částí 

mé práce. Rozhovor si potřebuji nahrát, je to v pořádku?“ 

Martin: „Je to v pořádku.“ 

Já: „Dobře, tak začneme. Jak se jmenujete, stačí křestní jméno, a kolik Vám je?“ 

Martin: „Jmenuji se Martin a je mi 31 let.“ 

Já: „V jakém městě/vesnici se nachází škola, ve které pracujete?“ 

Martin: „Pracuji v Českých Budějovicích.“ 

Já: „Skvěle a učíte na základní nebo střední škole?“ 

Martin: „Učím na základní škole na druhém stupni.“ 



Já: „Tak to byly ty základní informace a teď blok číslo jedna, který se týká názorů na pedagogy 

s tělesnými modifikacemi. Otázka první: Co si myslíte o tom, že člověk s tělesnými modifikacemi jako 

jsou tetování, piercingy a jiné pracuje jako pedagog?“ 

Martin: „Myslím si o tom, že je to naprosto v pořádku, neboť učitelé jsou osobnosti. Pokud učitel tu 

modifikaci má nebo je něčím zajímavý, tak je to pro to dítě dobře a nemyslím si, že by to mělo mít 

nějaký špatný vliv na jeho výchovu a podobně.“ 

Já: „S tím souvisí moje druhá otázka, jestli si myslíte, že vzhled toho učitele má vliv na jeho práci?“ 

Martin: „Takhle, rád bych řekl, že absolutně ne. Ale ze zkušenosti, když vidí děti nějakého kolegu, který 

je potetovaný, takový víc free, měl jsem i kolegy s dredama, čírem, tak si k tomu učiteli víc dovolují. 

Ale nemyslím si, že to má vliv na kvalitu jeho pedagogické práce, to rozhodně ne.“ 

Já: „Aha, takže myslíte, že tam má trochu větší práci, aby si získal respekt těch dětí?“ 

Martin: „Myslím, že to tak může být. Třeba v USA mají učitelé nějaký dress code, chodí v oblecích a 

podobně a my se sice teď bavíme o tetováních a modifikacích, ale tady jde i o styl oblíkání a podobně, 

že.“ 

Já: „Určitě, s tím je to vždy spojeno.“ 

Martin: „Takže si myslím, že učitel může mít větší autoritu, ne však přirozenou, ale získanou, když se 

bude oblékat jako učitel, když bude jako typický učitel vypadat.“ 

Já: „Aha, tohle mě vůbec nenapadlo. A hrají podle Vás v dnešní době ještě stále důležitou roli předsudky 

vůči lidem s tělesnými modifikacemi, zejména v kombinaci s učitelskou profesí?“ 

Martin: „Myslím si, že ano. A to jak ze strany vedení školy, některé vedení se k tomu nestaví úplně 

kladně, oni Vás za to nevyhodí, ale budou se na Vás dívat divně, takže z téhle strany z vedení můžou 

být předsudky. Samozřejmě můžou být předsudky i ze strany rodičů, nicméně teď už vyrůstá generace 

dětí, kteří jsou dětmi rodičů, kteří vyrůstali po revoluci, takže jsou takoví více openminded a tolik to 

nehrotí, ale samozřejmě se vždycky najde někdo, kdo si bude stěžovat a na toto poukazovat.“ 

Já: „A myslíte si, když jste zmínil to vedení, že kdyby nějaký takový ředitel už při přijímacím řízení 

viděl (nebo předem z doslechu už věděl), že člověk, který se uchází o post učitele na jeho škole, má 

nějakou tu modifikaci, myslíte, že by to ovlivnilo jeho rozhodování?“ 

Martin: „Jako takhle, při tom, jak málo je učitelů a jak moc jsou potřeba, tak ředitelé a zástupci nemají 

z čeho vybírat, takže by nad tím třeba museli přimhouřit oko. Ale myslím si, že to může ovlivnit názor 

vedení, jestli takového kolegu přijmout nebo ne.“ 

Já: „S tím lehce nepřímo souvisí další otázka, a to jaké množství modifikací by pro Vás bylo u pedagoga 

ještě přípustné? Nebo jestli je nějaká hranice, kde už je to u pedagoga prostě moc.“ 



Martin: „NO, tak když se bavíme o tetování, tak si myslím, že by neměl být úplně všude, třeba v obličeji 

bych si to tetování odpustil nebo bych nechtěl, kdybych byl vedení, tak aby moji učitelé tam to tetování 

měli. Samozřejmě by se mi také nelíbila nějaká vulgární tetování,která by mohla ohrozit mravní výchovu 

dítěte. A co se týče dalších dalších modifikací, piercingů a podobně, ony existují extrémy, jsou lidé, 

kteří jsou propíchaní skrz naskrz úplně všude. Tak bych to dal tak jako v rámci toho, co člověk považuje 

za decentní. Já mám kolegy, kteří mají potetovaná celá záda, mají rukáv, propíchnutá obočí, a to si 

myslím, že je v pohodě, ale zase do extrému bych to nerozvíjel to tetování a podobný modifikace.“ 

Já: „Jasně, takže z vaší odpovědi mi trošku vychází, že ta tolerance k tetování je trochu vyšší než k jiným 

extrémnějším typům, takže těžké modifikace by pro učitele z vašeho pohledu už nebyly.“ 

Martin: „Jako myslíte, kdyby si dal někdo nějaký implantát, aby měl růžky jo?“ 

Já: „Třeba. Nebo hadí jazyk.“ 

Martin: „Jo, tak to si myslím, že už je extrém a ty hranice by měly být. A to si myslím, že jsem hodně 

volnomyšlenkářský pedagog, ale odsud pocud.“ 

Já: „Určitě. Ty hranice máme každý někde jinde, možná se to taky odvíjí od toho, na jaké škole člověk 

dělá. Protože jsou třeba umělecké školy, kde je ta hranice posunutá úplně někam jinam než třeba na 

běžné základní škole.“ 

Martin: „To je taky pravda, to máte naprostou pravdu. Já jsem dříve jezdil do školy, ještě když jsem 

pracoval jinde, tak jsem jezdil se studentkami a studenty střední umělecké školy a ti vypadali odlišně a 

byi na první pohled rozeznatelní od běžných studentů běžných středních škol.“ 

Já: „To si právě myslím, že na takových školách se tak nějak přistupuje k tomu, že je to kreativní projev 

toho člověka a jelikož umělecký obor je o kreativitě, tak to prostě berou jako součást uměleckého 

projevu a víc se to neřeší.Jen na gymnáziu by to asi vypadalo trochu jinak.“ 

Martin: „Jasně, jasně.“ 

Já: „No a teď mě zajímá, jestli se nějak změnil Váš názor na pedagogy s tělesnými modifikacemi poté, 

co jste s jedním přisel do kontaktu? Jestli ten názor nebyl dřív někde jinde.“ 

Martin: „Ne. Já jsem vždy byl otevřený vůči kolegům a bez předsudků, snažil jsem se být, a nikdo mě 

nepřesvědčil o opaku. Jako že by přišel s modifikací a zjistil jsem, že je to kretén.Takže můj názor se 

nezměnil a spíše jsem se v něm utvrdil, že i lidé s modifikacemi mohou být dobrými učiteli.“ 

Já: „Tak to ráda slyším, že jsme ten první blok zakončili takhle pozitivně a můžeme jít na druhý, který 

se týká konkrétních zkušeností s učiteli, kteří mají tělesné modifikace. Říkal jste, že jste jezdil dříve na 

jinou školu, tak můžete použít své zkušenosti nejen ze současné školy, ale za celou svoji učitelskou 

kariéru. První otázka se týká současné školy, učí na vaší škole někdo s tělesnými modifikacemi?“ 



Martin: „Ano.“ 

Já: „A jste s tímto učitelem v kontaktu, ať už pracovním nebo třeba i osobním?“ 

Martin: „Ano. Jsem s nimi v kabinetu. Já jsem čekal, že spolu budeme dělat ten rozhovor, měli jsme 

v úterý třídní schůzky a po třídních schůzkách jsme šli do hospody a schválně jsem si počítal u stolu 

lidi, kteří mají nějaké tělesné modifikace a z devíti lidí sedm lidí tělesnou modifikaci mělo. Všichni 

tetování a jedna kolegyně ještě propíchlé obočí. Takže my jsme taková škola plná potetovaných a 

pomalovaných lidí a některé mám v kabinetu,  s některými chodíme do hospody, píšeme si i mimo 

pracovní dobu a nemám s tím žádný problém a máme dobré vztahy.“ 

Já: „A má na vzájemný kontakt vliv vzhled těchto učitelů nebo to vůbec nehraje roli?“ 

Martin: „Pro mě to vůbec nehraje roli.“ 

Já: „To je dobře, to ráda slyším. K tomu bych vlastně chtěla dojít v tom výzkumu, že už to vlastně vůbec 

nehraje roli.“ 

Martin: „No, tak to asi budete muset udělat hodně rozhovorů, aby potvrdily vaši hypotézu.“ 

Já: „Snažím se. Tak, teď jste mi vlastně trochu odpověděl už i na další otázku, ale stejně se na ni musím 

zeptat. Ovlivňuje vzhled učitelů s tělesnými modifikacemi fungování učitelského sboru jako celku?“ 

Martin: „No já doufám, že ne. Nicméně já dělám na opravdu velké škole, kde máme kolem 

pětaosmdesáti pedagogů a ne každý s každým přichází do kontaktu pořád. A máme tam i nějaké opravdu 

staré struktury, ale nevím, jak na ně reagují. Máme tam kolegy, se kterými se prostě nepotkáváme, ale 

nevím, jestli je to tím, že máme odlišné obory, učíme na druhém stupni a oni na prvním anebo je to tím, 

že jsou jim prostě tito modifikovaní učitelé nesympatičtí.“ 

Já: „No, u Vás na škole, tím že jste opravdu obří škola, tak učitelé, kterým by vadilo s nějakým takovým 

kolegou pracovat, mají vlastně poměrně velkou šanci se mu i profesně vyhnout.“ 

Martin: „Přesně tak,“ 

Já: „Takže je nezjistitelné, jestli je to tím anebo prostě jestli Vás tam moc.“ 

Martin: „Přesně tak, tohle bohužel nerozlišíme.“ 

Já: „To mě mrzí, ale to nevadí. Teď me zajímá, jestli na Vaší škole proběhl někdy incident kvůli vzhledu 

těch modifikovaných učitelů.“ 

Martin: „Hm.“ 

Já: „Ať už s učiteli, žáky, rodiči, je to jedno.“ 



Martin: „No, já jsem na současné škole rok teprve a nic takového jsem nezaznamenal, taky ne každá 

věc, která se řeší s vedením, se ke mně dostane, ale každopádně o ničem takovém nevím. Nicméně třeba 

na předchozí škole, já teda nemám žádné tělesné modifikace, ale rád si občas barvím vlasy, a na 

předchozí škole jsem měl problém kvůli barvě vlasů.“ 

Já: „Jen kvůli barvě vlasů, něčemu tak banálnímu v dnešní době, tak už to byl problém? A byl to problém 

s rodiči, kolegy nebo s vedením?“ 

Martin: „No jako, nebylo to nic ve formě, že to byl průšvih, že bych dostal vytýkací dopis, ale pan ředitel 

si mě zavolal a ptal se mě, jestli to myslím vážně a jestli si nemyslím, že by se učitel měl chovat jinak a 

měl jít těm dětem vzorem.“ 

Já: „A to jsme u těch předsudků.“ 

Martin: „Ano, to jsme u těch předsudků.“ 

Já: „Tak vidíte, Vaše škola openminded, krásná, vstřícná a jiná až tak moc ne.“ 

Martin: „No on je to velký rozdíl, protože ta předchozí škola byla vesnická, menší, menší kolektiv, 

mnohem starší učitelský sbor průměrně a vůbec ta celková mentalita té školy byla nastavená jinak. Teď 

máme mladé vedení, hodně mladých kolegů a ačkoliv máme i nějaké kolegy v důchodovém věku, to se 

vždycky najde, tak si myslím, že jsme docela progresivní škola.“ 

Já: „JO, tak teď jste zmínil něco, co mě zaujalo. Myslíte si, že taková ta rigidita názorů na jedince 

s tělesnými modifikacemi obecně se drží v takových těch starších ročnících nebo na vesnici spíš?“ 

Martin: „Řekl bych, že s vesnicí to úplně nemá co dočinění, ale se staršími ročníky ano. Nechci být 

ošklivý, ale fakt si to myslím.“ 

Já: „Ne, tohle není vůbec o nějaké ošklivosti nebo hezkosti, ale ptám se na to proto, protože jednak to 

zaznělo už v rozhovorech s jinými učiteli a druhak proto, že si to myslím taky. A protože i moje osobní 

zkušenost je, že v těch starších ročnících většinou ta ochota akceptovat to, že i učitel, který není 

předpisově oblečen a nemá předpisový vzhled prvorepublikového šviháka může být dobrým učitelem. 

Není moc fajn, že se to ještě stále někde drží, ale ještě to tam je. Tak, poslední otázka, jestli naopak 

vzhled těchto učitelů měl v nějaké situaci na Vaší škole pozitivní vliv.“ 

Martin: „No, jinak třeba co se týče dětí, tak ty jsou nadšené, Vždycky když přijde kolega s novým 

tetováním, to znáte, je to závislost a oni přidávají pořád další a další ta tetování, děti to obdivují. 

Samozřejmě tím, že učím na základní škole, tak jsou nezletilí, a tedy si žádné sami nemohou nechat 

udělat, tudíž je to do této míry nemůže ovlivnit, že by přišli domů s tetováním a maminka by si trhala 

vlasy, tak to se neděje. V tomto ohledu to tedy žádné problémy nikomu nedělá.“ 



Já: „Takže spíše na té vztahové rovině učitelžák to může mít pozitivní vliv, protože je to zajímá? 

Myslíte, že jim tem učitel přijde bližší?“ 

Martin: „Ano, ano. Já si myslím, to je takový můj skromný názor, že nejdůležitější na učiteli je jeho 

charisma, to jak působí na ty děti a všechno ostatní…dobře, je důležité, aby něco ty děti naučil, ale 

důležité je, jak s nimi vychází, jaké má charisma a aby byl zajímavý pro ně. Což se samozřejmě liší od 

názorů učitelů, kteří mě učili na vysoké škole a ti říkali, že si máme od dětí velký odstup. Já si myslím, 

že to tak být nemusí nutně.“ 

Já: „Tak ono asi jak v čem, přecijen učitel je učitel a neměl by to být úplně kamarád, bylo by dobré 

zachovat aspoň nějakou tu rovinu učitele a rovinu dětí. Ale je pravda, že nějaká zvláštnost toho učitele, 

třeba to může být tetování, rukáv z Harryho Pottera třeba nebo nevím, co teď zrovna mezi základkovými 

dětmi frčí, možná Harry Potter už ne, možná nějaká Hra o trůny, tak třeba si myslím, že to může pomoci 

s prvním dojmem. A ten dělá poměrně dost a kolikrát když je špatný, tak se z toho špatně dostává a tak 

si myslím, že tohle by třeba u těch dětí mohlo mít pozitivní vliv a tím pádem by se tomu učiteli líp 

začínalo.“ 

Martin: „Ano ano, to s Vámi souhlasím.“ 

Já: „No, tak to ráda slyším, že v praxi se to zdá stejně jako z mojí teorie. No a jestli Vás k tomu ještě 

něco napadá, nějaká zkušenost, tak v tuto chvíli je čas to sdělit, protože já na Vás už žádnou otázku 

nemám.“ 

Martin: „No, tak teď me samozřejmě nic nenapadá, kdyby mě něco napadlo, tak Vám to napíšu.“ 

Já: „Dobře, tak v tom případě je to všechno, já Vám děkuji za rozhovor, Vaše odpovědi  mi  velmi 

pomohou a ráda jsem Vás poznala.“ 

Martin: „Já Vás taky a ať to dobře dopadne. Nashledanou.“ 

 

8. František 

Já: „Dobrý den, jak už jsem Vám říkala, píšu diplomovou práci, která se zabývá tím, jak vnímají učitelé 

bez tělesných modifikací své kolegy, kteří je mají. A jelikož do této skupiny lidí patříte, tak jsme se dnes 

sešli, virtuálně, abych Vám mohla položit pár otázek. Vaše odpovědi mi pomohou s výzkumnou částí 

mé práce. Rozhovor si potřebuji nahrát, je to v pořádku?“ 

František: „Ano“. 

Já: „Dobře, tak začneme. Jak se jmenujete? Stačí křestní jméno a kolik Vám je let.“ 

František: „Tak jmenuji se František a je mi 53 a půl.“ 



Já: „V jakém městě nebo vesnici se nachází škola, ve které pracujete?“ 

František: „Je to v obci Mimoň, šest tisíc obyvatel a jsme gymnázium.“ 

Já: „Tak, vlastně teď jste mi odpověděl na další otázku, takže učíte na střední škole. Skvěle.“ 

František: „No, osmileté no, takže ono je to vlastně..“ 

Já: „Jasně.“ 

František: „Druhej stupeň je gympl.“ 

Já: „Super. Děkuji. A jdeme tedy na první blok otázek, který se týká názorů na pedagogy s tělesnými 

modifikacemi. Otázka první zní: Co si myslíte o tom, že člověk s tělesnými modifikacemi jako jsou 

tetování, piercingy nebo jiné pracuje jako pedagog?“ 

František: „No přijde mi to spíše neobvyklé, ale doba se bohužel posouvá, takže je možné se s tím asi 

setkat. Ale nevím teda, spíš si myslím, že to tam nepatří než patří.“ 

Já: „A myslíte si, že vzhled toho učitele má vliv na jeho práci?“ 

František: „Na práci ne, na jeho výkon dejme tomu, ale určitým způsobem jde příkladem nebo je vlastně 

vzor žákům, takže i on svým příkladem, i vzhledovým, třeba může nastavovat nějaké normy nebo 

určovat nějaký směr vývoje, který třeba chce nebo nechce. Nevím. Stejně jako se třeba oblékáme podle 

nějakých norem tak dáváme příklad, jak se třeba do budoucna mají žáci oblékat do zaměstnání, co je 

vhodné, co ne, tak si myslím že tohle by mělo být součástí.“ 

Já: „No to určitě, to nepochybně, s tím souhlasím. Hrají podle Vás v dnešní době ještě stále důležitou 

roli předsudky  vůči lidem s tělesnými modifikacemi? Třeba zejména v kombinaci  s tou učitelskou 

profesí?“ 

František: „No já si myslím, že můžou vyvolávat v některých lidech v počátku nedůvěru, než třeba 

poznají nějaký za další čas charakter toho člověka, tak můžou na první pohled třeba vyvolat nějaký 

dojem třeba přinejmenším opatrnosti nebo mylný dojem o tom člověku, který třeba není pro toho kantora 

v první chvíli ani moc žádoucí.“ 

Já: „Jo, dobře. A jaké množství těch modifikací by pro Vás bylo ještě u pedagoga přípustné? Jestli máte 

nějakou hranici, nebo je to teda nula anebo jestli je tam nějaká hranice tolerance, co by jste ještě asi byl 

schopný akceptovat, i když jde o učitele.“ 

František: „No ono záleží na tom, jestli se bavíme o věcech viditelných nebo třeba skrytých. To tetování 

i piercingy můžou být na místech, která běžně nejsou vidět a která třeba bývají na obličeji nebo já nevím, 

na rukou, na odhalených částech, tak to taky hraje roli. “ 

Já: „Určitě.“ 



František: „Takže pokud třeba víme o těch viditelných, tak si myslím, že to moc vhodné není. Pokud si 

kantor  jako  z nějakých důvodů, které, já tomu abych pravdu řek nerozumím těm důvodům, pokud 

z nějakých důvodů tu kérku chce nebo ji dostal jako dárek a chce vyhovět tomu kdo mu to daroval, tak 

se dá určitě vybrat něco, aby třeba s tím problém neměl. Řek bych ve chvíli, kdy třeba nechce, aby byl 

posuzován na první pohled někým. Ale s žáky se pracuje dlouhodobě, takže naopak oni mohou poznat, 

že i člověk takovýmhle způsobem modifikovaný jak vy hezky říkáte může mít charakter  naprosto 

v pořádku a že tím pádem si nastaví i to, že nemají pro příště tyhlety předsudky u dalších lidí jako tak 

rychle použít. Takže ono to je dvojsečné. Záleží na tom právě jak ten kantor usoudí s kým se bude 

setkávat, jestli bude chtít ovlivňovat lidi na úřadech nebo někde kde bude něco potřebovat na první 

dojem, kde nemá vlastně čas je přesvědčit delší dobou o svým charakteru anebo jestli je natolik 

přesvědčen, že se lidi maj změnit v ohledu na tyhle věci, že bude působit jakoby na všechny nebo aspon 

na ty, který ho maj poznat dlouhodobě.“ 

Já: „Jasně, chápu. To je správná poznámka, že vlastně tímto způsobem by se ty předsudky daly do 

budoucna poměrně dobře odbourávat. Samozřejmě za předpokladů, že ten kantor, který má nějakou tu 

tělesnou modifikaci, tak je dobrým kantorem.“ 

František: „No, no. no. Jo.“ 

Já: „A zeptám se, poslední otázka z tohoto bloku, jestli se změnil nějak Vás názor na pedagogy 

s tělesnými modifikacemi poté co jste s jedním z nich nebo více přišel do kontaktu?“ 

František: „No, já jsem přišel do kontaktu v podstatě jenom s tělocvikáři, s manžely telocvikáři, on si 

teda nechal kérku až někdy docela v zralým věku, někde na rameni v době, kdy chodil do posilovny a 

ona někde na kotníku a podobně. A v té době i jejich dcera, která u nás maturovala a ta si potom 

nechávala něco složitě odstraňovat. Ta šla na lékařku a litovala toho, takže si myslím, že tihle lidi byli 

trošku stržený nějakou modní vlnou a že teďka spíš se snaží ty věci neukazovat nebo se tím nechlubit. 

Takže to byla nějaká etapa v jejich životě, která nesouhlasila s tím že by byli nějak bytostně přesvědčený 

o tom, že by to chtěli. A bohužel tuhle zkušenost mám i s pár lidma, co jsem potkal třeba, já nevím, jako 

studenty, který si nechali piercing někde v tom místě, kde je obočí a pak když jsem je viděl po pár letech, 

že už ho nenosí. Takže já mám k tomu primárně spíš takovej vztah, že je to spojený s určitou vlnou 

pocitů v etapě a že to potom opouštějí spíše. Ale je možné, že se setkávám zrovna s lidmi, kteří dejme 

tomu se vyvíjejí, nebo jsou na určitý intelektuální úrovni a vyvíjí se pak dál a prošli prostě nějakou 

etapou, která je za nima. Že jo, pak jsou lidi, kteří si nechávaj další a další a jsou v tom třeba nějakým 

způsobem jakoby, že je to výraz jejich přesvědčení dlouhodobýho.“ 

Já: „No určitě, to je určitě taky rozdíl, proto je taky rozdíl v tom, ono se to pozná totiž i na motivech. 

Když je vždycky nějaká ta vlna, ted hrozně modní je, když ženy mají tetování tam a tam. Když muži 

mají, to přesně jak jste říkal, na tom rameni, to měli takové ty ornamenty, tomu se říkalo tribaly a bylo 

to hrozně modní, že jo. Jo a teďka si to složitě buď nechávají odstrańovat nebo přikrývat nějakým 



vkusnějším, hezčím vzorem. Jo, to takhle prostě je bohužel, i vlastně to tetování, piercingy jsou stějně 

jako všechno ostatní se samozřejmě stávají a už je to docela dobu moderními a to znamená, že spousta 

lidí se nechá strhnout, i když vlastně nejsou přesvědčeni o tom proč a dělaj to jenom kvůli tomu, aby 

třeba zapadli nebo si myslí, že lépe zapadnou, budou lépe vypadat.“ 

František: „No a s tím souvisí právě to, že i ten tělocvikář, o kterém jsem mluvil byl kdysi jediný kdo 

kouřil, kro přišel vlastně na naši školu a pod vlivem toho, že my ostatní jsme nikdo nekouřili, tak přestal. 

Takže já si myslím, že lidi, který já mám možnost potkávat se dostali do situace, že spíše jejich okolí je 

přesvědčilo o tom, že se bez toho obejdou. Nemám bohužel známý, kterým by ty kérky přibývaly nebo 

ty piercingy a další věci, takže Vám asi neposloužím v takový šíři v tom výzkumu.“ 

Já: „Ne, to vůbec nevadí, to je náhodou zajímavé, když vlastně každý ten respondent má jiné zkušenosti 

a vidí to z jiného úhlu, tak mě vlastně ten výzkum, který teďka k té diplomové práci provádím, tak ten 

je primárně vlastně i pro mě, protože mě to zajímá, jak vlastně reaguje ten kolektiv učitelský, takže 

nemůžu mít jenom samé pozitivní odpovědi z lidí, kteří jsou z toho nadšený a vidí v tom budoucnost. 

To by nebylo ani relevantní. Ani podle mě uvěřitelné.“ 

František: „Pohybuju se i mezi rockerama, teda trošku, sice v kapele kantorský, ale opravdu na ty 

festivaly občas jako se potkáváme s leckým, ale jako nemám žádnou dlouhodobou zkušenost, že by ty 

kapely, se kterýma se setkáváme, že by byli nějaký moc potetovaný nebo že bych měl opakované setkání 

s nějakým rockerem, kterému by něco přibývalo. Takže zase možná je to zase ten okruh koncertů nebo 

festivalů, který si vybíráme, že to tam není moc.“ 

Já: „Ono možná ta generace velmi potetovaných lidí vlastně ve Vašem současném věku přijde s mojí 

generací. Kdy třeba v mém okruhu je velká spousta lidí, kteří se neustále pokrývají čím dál tím větším 

množstvím tetování a takže za nás potom asi už to bude vypadat trošičku jinak, přece jenom ten odstup 

zrovna v téhle oblasti, tak ten odstup pár let, stačí a je obrovský. Ten rozdíl je neskutečný. Tak, to byl 

blok číslo jedna a máme blok číslo dvě, který se týká zkušeností s učiteli, kteří mají tělesné modifikace, 

což už jsme vlastně trošičku naťukli, ale teď se tedy musím zeptat: Učí na Vaší škole v současné době 

někdo s tělesnými modifikacemi?“ 

František: „No, pokud vím tak jenom tito dva, ale je pravda, že jsem žádné kolegy ani kolegyně 

nesvlékal, takže nevím. O tom, co teda vím, ten kotník je v létě vidět u té tělocvikářky a když si veme 

tílko tělocvikář, tak tam vidím taky tu spírálu.“ 

Já: „Tomu se říká tribal.“ 

František: „Tribal. Tak to vím že se tím i chlubili, a že to mají doteď, že si to nenechali odstranit. 

Narozdíl od dcery, která měla nějaký ty křídla na zádech a pak šla na lékařku studovat a nechávala si to 

myslím odstraňovat. A už je dávno pryč. Jinak o žádným kolegovi nevím, my jsme malej kolektiv, nás 

je šestnáct.“ 



Já: „Takže relativně malé škola.“ 

František: „A mladejch je tam poměrně málo, máme nějaký tři naše bejvalý žáky, těm je tak kolem mezi 

třiceti a čtyřiceti a jinak jsme všichni starší.“ 

Já: „Tak ono třeba za pár let se to změní a budete tam mít nějaké další.“ 

František: „Možná že přijdou nějaký dobře rozpoznatelní kolegové.“ 

Já: „No a co třeba nakonec, než ještě půjdete jednou do důchodu tak třeba Vám s tím názorem ještě 

hnou, to je klidně možné.“ 

František: „Že dostanu třídu, která třeba to ocení.“ 

Já: „Třeba. Já myslím, že v dnešní době je možné úplně všechno. No ale vraťmě se k těm učitelům, jste 

s těmito učiteli v kontaktu ať už pracovním nebo třeba i osobním?“ 

František: „No dá se říct, že jsou to mí nejstarší kolegové. Oni jsou ještě o pět let starší než já a já jsem 

i v Mimoni, kde učím, bydlel. Teď tam dojíždím teda, jsem z České Lípy. Když jsem tam bydlel tak to 

byli vlastně moji nejbližší kolegové, kteří bydleli kousek ode mě na tom sídlišti, takže jsme se vídali i 

mimo práci a v podstatě jsou to mí nejbližší kolegové. Jsou už na úrovni přátel, dá se říct.“ 

Já: „A má nebo měl na Váš vzájemný kontakt vliv jejich vzhled?“ 

František: „No tak v takovéhle míře asi ne. Tehdy to bylo zajímavý, tak jsem neříkal jim co si o tom 

myslím, protože se na neptali, ale abych měl říct co jsem si o tom myslel, jsem si říkal: No asi mají dost 

času. To si myslím třeba o tělocvikářích doteď, že oproti nám matikářům lidem, které zavalí písemkama, 

pomůckama, já nevím, co všechno, tak tělocvikáři mají pčece jenom trošku jinej náhled a jinej režim.“ 

Já: „To je poměrně rozšířený. Tak to vnímáme všichno, kdo nemáme ten tělocvik v aprobaci, takže 

chápu. Ovlivňuje vzhled těchto učitelů s tělesnými modifikacemi fungování učitelského sboru jako 

celku na Vaší škole?“ 

František: „V týhle míře rozhodně ne. V tý míře, jako to maj, je to už celkem běžně potkatelný i na 

ostatních generacích, takže já si myslím, že kolegové aspoň vím přede mnou nebavili jsme se o tom 

nikdy, že by to nějak komentovali nebo že by na to přišla řeč.“ 

Já: „A myslíte si, že kdyby jste tam měli někoho výrazně potetovanějšího, kdyby měl třeba obě celé 

ruce, že by to nějak narušilo to fungování?“ 

František: „No nevím. Já si teď nevzpomínám, měli jsme tam na rok nějakého výtvarníka, který byl 

zvláštní trošku i povahově a ten byl výrazně dredatej a nevím, jestli měl tetování nebo měl nějakej někde 

piercing. Je to možný, je to už asi přes dvacet let a byl tam rok a to jsme si zas říkali, že možná výtvarníci 



mají možná k tomuhle tomu blíž a že u něj se to zase hodnotí jinak, než kdyby takhle přišel já nevím 

fyzikář. Nebo biolog, který zas nahlíží na svý tělo trošku jinak než na plátno malíře.“ 

Já: „Je pravda, že na těch uměleckých oborech je tam ta tolerance uplně jiná a to jak u učitelů tak na 

straně studentů. Tam se to bere jako projev vnitřní kreativity a vlastně tam se vůbec nekladou žádné 

vzhledové standardy. Vůbec.“ 

František: „No druhá věc je, že člověk,máme předpoklady, že zaprvé ví, že příroda na to, jak vytvořila 

člověka měla hodně dlouhej čas a prostě, že to asi nemohlo dopadnout zas tak blbě, když se prosadilo 

to nejlepší a druhá věc je, že i umělci se vyvíjejí a chtějí nový a nový motivy a nechtějí furt koukat na 

ten samej obraz nebo nosit to samý. Takže už s vědomím toho, že si něco, třeba v případě toho tetování, 

že je to na nějakou trvalou dobu, tak to skoro jakoby poukazovalo na to, že nevim. Že už ukončil ten 

svůj vývoj nebo že to chce natrvalo tohleto. Že je tak přesvědčenej o tom, že tohle musím mít a že se mi 

to bude líbit pořád, je trošku divný.“ 

Já: „No tak ona plocha těla je poměrně velká a místa je poměrně hodně, ne všechno viditelné, ale toho 

místa je opravdu hodně. Ono tetování samo o sobě poměrně dlouho trvá, stojí poměrně dost peněz a ty 

velké projekty se nedají dělat najednou, to znamená, že pokud člověk jde a vybere si motiv na celá záda, 

na která si mimochodem nevidí, takže i když ho to přestane bavit tak ho to zas tak každý den nepálí. Ale 

to jsou projekty na několik měsíců třeba. Pak si to dlouhou dobu člověk rozmyslí než půjde na něco 

dalšího, protože ono to taky docela bolí.“ 

František: „No tak já se třeba osobně do toho člověka nějak neumím vžít, že vůbec jako, neumím si 

představit, že bych já do tohohle investoval nějakou svoji energii, ale možná mám jenom malou 

představivost nebo jsem málo přesvědčenej o tom, že bych to chtěl. Žiju prostě jinejma věcma.“ 

Já: „Ale to je dobře, protože člověk, kterej o tom není na stoprocent přesvědčen by ani nic takového mít 

neměl. Protože přesně z takových lidí se potom stávají tihle lidé, kteří stojí na těch klinikách na 

odstranění dlouhou řadu. Takže to si myslím, že je zcela správně a to, že to každý vidíme jinak, je uplně 

ideální, protože kdybychom byli všichni úplně stejní, tak bychom se tady všichni podle mě pozabíjeli. 

Takže to si myslím je uplně v pořádku. A ted už nás čekají poslední dvě otázky. První mě zajímá, jestli 

na Vaší škole proběhl někdy nějaký incident kvůli vzhledům těch učitelů s tetováním.“ 

František: „O ničem takovém nevim. Jako určitě to žáci na těch tělocvikářích museli vidět, ale jestli oni 

sami třeba při rozhovorech se žáky na to reagovali tak, že to dalším doporučili nebo jestli naopak řekli, 

že mají tu zkušenost, že by to třeba chtěli dát pryč nebo tak, o tom nevim. Prostě na těch tělocvikách 

nejsem a ani jsem se o tom s nima nebavil. Ale určitě incident žádný nebyl. Ani kvůli nějakým žákům, 

který by něco takového měli, protože pokud vím, tak alespoň výraznýho co bych zaznamenal zatím 

neměli. Ono je to fakt malinká škola.“ 



Já: „Jasně. Ale oni ti žáci si většinou na takovéto věci nestěžují. To většinou jsou spíš rodiče, který si 

stěžují na uplně všechno a to znamená, že pokud se mezi nimi najde někdo, kdo nemá pozitivní ale spíš 

negativní vztah k těm modifikacím, tak samozřejmě by ho mohlo rozhodit nebo rozčílit, že jeho dítě učí 

někdo, kdo má prostě viditelnou tu modifikaci.“ 

František: „No protože nemá ten čas toho člověka poznat, že ho musí hodnotit podle rychlejších 

informací, takže tam může ta nedůvěra vzniknout. Ale to u nás nenastalo teda.“ 

Já: „No a naopak měl vzhled těchto učitelů na Vaší škole pozitivní vliv? Třeba to spíš teda směřuje na 

žáky.“ 

František: „No to nevím, to bych se jich musel konkrétně zeptat, jestli třeba někdo kdo by byl slabej 

v matice, tak že by přilnul třeba k těmhletem kantorům a byl by vstřícnější, protože patří jakoby do 

stejnýho kmene nebo já nevím, člověk sympatičtější. Oni obecně s těma žákama mluví uvolněnejc než 

my, takže je možný že i tady tenhleten kanál pro některé žáky, že to jako zpřístupnilo komunikaci 

s některejma, ale nevím, nemluvil jsem s nikým o tomhletom.“ 

Já: „No to vůbec nevadí, protože mě zajímalo a zrovna bych se na to i doptala, jestli si právě myslíte, že 

to může právě usnadnit tu komunikaci nebo díky prvnímu dojmu, protože ty žáci v dnešní době už jsou 

poměrně dobře seznámeni s veškerými modifikacemi a kdekterý slavný youtuber nebo co má, nemá a 

tak, takže je to zajímá poměrně, takže by to možná mohlo trochu usnadnit kantorovi začátek.“ 

František: „Možná právě tím, že jsou už ve věku pár let do důchodu a že vypadají jako tělocvikáři, jsou 

trénovaný a vypadají dobře, ale je jim přece jenom přes šedesát, tak je to možný, že to třeba na některý 

bude mít dojem, že jdou třeba s dobou, že nejsou zapšklý. Čekači na důchod a tak. Ale že by si to kvůli 

tomuhle pořizovali, to teda zrovna asi ne.“ 

Já: „No to asi primárně ten motiv není nikdy, ale je fakt, že možná to může mít na ty žáky dobrý vliv, 

že vlastně i v tomto věku se s nima dokážou na určité úrovni ztotožnit. Že vidí, že jak říkáte, nejsou to 

ty čekači na důchod. Tak to je všechno, já Vám moc děkuju, že jste si na mě udělal čas na rozhovor a 

Vaše odpovědi mi velmi pomohou a ráda jsem Vás poznala.“ 

 

9. Veronika 

Já: „Takže dobrý den, jak už jsem Vám říkala, píšu diplomovou práci, která se zabývá tím, jak vnímají 

učitelé bez tělesných modifikací své kolegy, kteří je mají. A jelikož do této skupiny lidí patříte, tak jsme 

se dnes sešli, abych Vám mohla položit pár otázek. Vaše odpovědi mi pomohou s výzkumnou částí mé 

práce. Rozhovor si potřebuji nahrát, je to v pořádku?“ 

Veronika: „Ano.“ 

Já: „Dobře, tak začneme. Jak se jmenujete? Stačí křestní jméno a kolik Vám je.“ 



Veronika: „Veronika. Je mi 38.“ 

Já: „V jakém městě nebo vesnici se nachází škola, ve které pracujete?“ 

Veronika: „Štětí.“ 

Já: „A to je?“ 

Veronika: „To je město, zhruba deset tisíc obyvatel. “ 

Já: „Super, děkuju. A učíte na základní nebo střední škole?“ 

Veronika: „Základní škola.“ 

Já: „Tak to byly ty úvodní obecné otázky a teď první blok a názvem názory na pedagogy s tělesnými 

modifikacemi. Otázka první: Co si myslíte o tom, že člověk s tělesnými modifikacemi jako jsou tetování, 

piercingy a jiné pracuje jako pedagog?“ 

Veronika: „Nemám s tím problém, je to člověk jako každý jiný. Ať si každý na tělo maluje a strká si 

kde co uzná za vhodné. Nemyslím si, že by to mělo vliv na kvalitu pedagoga, to čím se zdobí nebo co 

si obléká na sebe.“ 

Já: „A myslíte si, že vzhled toho učitele má potom vliv na jeho práci?“ 

Veronika: „Na jeho práci si nemyslím, že by vzhled učitele měl nějaký vliv, určitě bude mít potom vliv 

na ty děti. Jestližě jim bude učitel svým chováním vzorem, tak možná budou tím, že se budou snažit 

nějak napodobovat ty jeho, ten jeho styl, tak může to ovlivnit i to vnímání těch dětí tady těch ozdob, ale 

nejsem přesvědčená o tom, že by to, jak se učitel prezentuje navenek oblékáním nebo tetováním, že by 

to mělo vliv na jeho práci.“ 

Já: „Hrají podle Vás ještě v dnešní době ještě stále důležitou roli předsudky vůči lidem s tělesnými 

modifikacemi, a to třeba právě zejména v kombinaci s učitelskou profesí?“ 

Veronika: „Myslím si, že tuhletu dobu snad už máme za sebou, nebo věřím v to. Nesetkala  jsem se 

osobně s kritikou pedagogů. Nicméně to nedokážu uplně posoudit obecně, protože jsme poměrně malá 

škola, takže neznám názor širší veřejnosti.“ 

Já: „Jasně, to je v pohodě, proto se ptám tolika lidí, abych byla schopná to nějak zobecnit. Ale teď 

otázka, která je čistě subjektivní, to znamená, že mi určitě dokážete odpovědět. Jaké množství 

modifikací by u Vás bylo u pedagoga ještě přípustné? To znamená jestli je někde nějaká hranice, jestli 

co podle Vás už prostě moc.“ 

Veronika: „Já si myslím, že pedagog by měl být dětem vzorem, ale určitě ne  zevnějškem, ale spíš 

nějakým postojem, hodnotama, přístupem k lidem  nebo  k životu obecně a to jestli má na sobě dvě 

náušnice nebo dva tisíce náušnic pro mě roli nehraje. Mě osobně přijde člověk zajímavej tím, jak 



vystupuje, jak se chová k druhým lidem nebo obecně spíš než tím, co nosí na sobě nebo co si kde 

zapichuje a kde má co nakreslený. Nemám hranici, jako že bych uplně řekla že když bude člověk 

potetovanej od hlavy až po paty, tak by nesměl překročit práh základní školy. Nemám to tak.“ 

Já: „Jasně, dobře. Takže tetování, ted jsem pochopila, že i v obličeji, by nebyl problém.“ 

Veronika: „Určitě ne.“ 

Já: „Ale ted trošku otázka, která Vás možná nenapadla, co třeba těžší modifikace? Rohy, rozeklaný 

jazyk, roztažené uši a podobně.“ 

Veronika: „No tak jestli je to pořád nějaký subjektivní pohled na věc tak já jsem s tím uplně uplně 

v pohodě. Určitě nemám problém s tím, aby moje děti, když to vezmu takhle subjektivně, nemám 

problém s tím, aby moje děti učila ještěrka, pokud to bude kvalitní pedagog, co se týče předávání hodnot 

a toho, co od pedagoga očekávám. Jaký bude mít pohlaví, dneska jich je asi taky třicetšest že jo, nebo 

jestli to bude prostě člověk, kterej sportuje, člověk, kterej má zelený vlasy, pro mě tyhle věci nejsou 

uplně na prvním místě, co bych odsuzovala nebo naopak preferovala nějakej zjev v tom.“ 

Já: „A tenhle názor jste měla vždycky nebo se změnil nějak vlastně ten názor na pedagogy s tělesnými 

modifikacemi poté co jste se s jedním z nich setkala nebo prostě přišla do kontaktu?“ 

Veronika: „Ne, tak to určitě ne. Já jsem zatím do kontaktu s žádným takovým uplně extrémně 

modifikovaným pedagogem nepřišla. Co já mám zkušenosti vyloženě s tetováním nebo piercingem, ale 

v takový tý míře, kdy prostě někde na paži je obrázek nebo v nose  je pecka. Nejsou  to žádné uplně 

zohavující ozdoby, takže tenhleten názor si myslím není nijak ovlivněnej tím, že bych se setkala s lidma 

s piercingem nebo tetováním.“ 

Já: „Jo ono těch těžších modifikací je celkově málo a v České Republice stoprocentně je jich málo. 

V učitelství nevím, možná, i když proběhly kauzy celosvětově, ale u nás myslím, že to není ještě pořád 

bežný. Ale neznamená to, že se to nemůže stát nebo že to nepřijde. Tak je dobrý vědět, co by vlastně 

mohlo přijít.“ 

Veronika: „Osobně třeba bych preferovala učitele, který bude nějakým způsobem vybočovat z nějakých 

konvenčních řad tímhle způsobem než třeba učitele, kterej mi bude dítě trápit tím, že nebude mít pro něj 

pochopení, bude ho stresovat nějakýma věcma, který to dítě třeba dělá špatně, nerozumí zadání, nemá 

s učitelem dobrej vztah, prostě necítí se ve škole v pohodě. Pokud by moje dítě narazilo na takovýho 

učitele a neměl by na těle jedinou kérku, jediný piercing, pro mě by to byl tisíckrát horší pedagog než 

ten kdo by přišel jako obrázek nebo jako tapeta a dokázal by to dítě nějakým způsobem motivovat a 

rozvíjet a přispět k jeho pohodě.“ 



Já: „Jasně, jasně, chápu. Takto byl ten první bloka druhý se týká zkušeností s učiteli, kteří mají tělesné 

modifikace. První otázka je nutná, i když spíš formální: Jestli na Vaší škole v současné době učí někdo 

s tělesnými modifikacemi?“ 

Veronika: „Ano.“ 

Já: „Jste s tímto učitelem v kontaktu, atˇ pracovním nebo i osobním?“ 

Veronika: „Ano.“ 

Já: „Má na Váš vzájemný kontakt vliv vzhled toho učitele?“ 

Veronika: „Ne.“ 

Já: „A nikdy neměl?“ 

Veronika: „Ne.“ 

Já: „Ovlivňuje vzhled toho učitele fungování učitelského sboru jako celku?“ 

Veronika: „Ne.“ 

Já: „Nemáte tam žádného učitele, kterému by to třeba vadilo? Aspoň že začátku?“ 

Veronika: „Ne. Sama paní ředitelka je pokerovaná, takže . . . (smích) “ 

Já: „Aha, jasně, takže to je trošičku jinej specifickej případ, chápu. Neměl někdo probléms tím, že Vám 

do funkce nastupuje někdo s tema modifikacema?“ 

Veronika: „Neměl, u nás na škole má tetování kdekdo. Dokonce i provozní zaměstnanci, bere se to tak 

jako když si na sebe oblečete džíny nebo sukni. Prostě někdo to má, někdo to nemá a nějak se uplně 

k tomu nepřistupuje jako k nějakýmu výstřelku, prostě to je součást každýho. To, že každý si oblékáme 

nějaký styl, někdo chodí sportovně oblečenej, někdo spíš elegantně oblečenej, někdo chodí na 

podpatkách a někdo má prostě tetování. Bere se to asi jako součást toho outfitu, co patří k tý osobnosti. 

Nemyslím si, že by se někdy nad tetováním někdy někdo pozastavil.“ 

Já: „To je vlastně hrozně super.“ 

Veronika: „A ačkoliv si uvědomuju, že když k nám nastoupila jedna kolegyně, tak si kérku zakrývala, 

na kotníku si zakrývala, když měla sukni tak nosila obvaz na noze. A když už to trvalo dlouho, že ten 

obvaz nesundávala, tak jsme se jí začali ptát co má za zranění, že prostě to tak dlouho trvá. Ona přiznala, 

že to není zranění, že to je tetování a že se bojí předsudků a že nechce před dětma ukazovat to tetování. 

Načež pak ale postupem času obvaz odhodila a ted už chodí uplně normálně, přitom to není bůhvíjak 

velký tetování, je to kolem kotníku nějakej jako kdyby řetízek s pírkama. No ale měla tendenci zkraje 

to trošku skrývat.“ 



Já: „To je právě o tom, že asi přesně se bála toho, co já se vlastně snažím zjistit, jestli to v těch lidech 

není ještě zakořeněné. Protože mě teda přijde, že spousta lidí si myslí, že ano, že tam ty předsudky jsou, 

ale zatím s kým jsem mluvila, tak na všech školách mi řekli, že u nich teda rozhodně ne. To, že si myslí, 

že to teda existuje, ale že u nich ne.“ 

Veronika: „Tak  určitě budou ještě takový skupiny lidí, který ty předsudky mají a nejenom vůči 

modifikacím tělesným, ale i vůči homosexuálům nebo vůči nějakejm jinejm, odlišnejm skupinám lidí. 

Tak určitě jsou někde prostě nějaký vyloženě a řekla bych že to jsou takový ty tradičně starší lidi nebo 

možná nějaký nábožensky založený lidi, takový ty skupiny kde mají výchovou nastavenej nějakej 

obecnej předpoklad nějakýho v uvozovkách normálního zjevu nebo normálního stavu a všechno ostatní 

je třeba irituje nebo nějakým způsobem vadí.“ 

Já: „Jasně, takže by to mohlo zůstávat ve skupinách, které jsou nějakým stylem už dlouhé roky rigidní 

a nikam se nevyvíjej. Jasně.“ 

Veronika: „Asi to bude někde, někde to určitě bude, ale myslím si že v dnešní době bude toho čím dál 

míň tady těch předsudků. I tím, že se těch abnormalit objevuje čím dál víc, nejenom co se týká sexuální 

orientace nebo právě toho tělesného zjevu, ale i dalších různých postojů a různých nových já nevím čeho 

všeho. Prostě ten se řítí už všude možně, není to prostě takový to, těch informací, tý dostupnosti těch 

informací je čím dál víc a myslím si, že ty lidi už vnímaj to, že to nemáme všichni stejně všechno. Že 

každej je uplně z jinýho těsta.“ 

Já: „Určitě, ono k tomu hodně přispívá to, že v médiích je to podávané jako uplně běžná věc. Prakticky 

každá, možná každá druhá, celebrita má někde nějakou modifikaci, nějak barevný šíleně ostříhaný vlasy 

nebo cokoliv. Takže díky tomu se to stáčí do toho normálu.“ 

Veronika: „Jop, teď mám spíš pocit, pardon, nevadí Vám že žvejkám?“ 

Já: „Vůbec ne.“ 

Veronika: „Teď mám spíš pocit, že nenormální je ten normální nebo to, co bylo považovaný za normální 

je ted už vlastně nenormální, protože spousta těch lidí už to má uplně jinak.“ 

Já: „No ono to teď trošičku sklouzává už k té hyperkorektnosti, bohužel teda. Když už s tím někdo 

nesouhlasí s čímkoliv co je odlišné od dříve braného normálu, tak se mu hnedka nadává do 

netolerantního a nevím čeho ještě. V dnešní době je hodně težký zkoumat, co lidi si opravdu myslí, jak 

to doopravdy vidí, protože spousta lidí se právě kvůli tomuhle bojí říct pravdu, to jak to doopravdy vidí. 

A je jednodušší říct, jo jasně, tedˇ už je to jako normální, takuž to prostě je. Tomu tedˇ bohužel nahrává 

ta doba. Ale, to jsme trošičku odbočili. Mám tady poslední dvě otázky, které se týkají konkrétních 

situací. První z nich je, jestli proběhl na Vaší škole incident kvůli vzhledu učitele s tělesnými 

modifikacemi? A to nemyslím jenom mezi učiteli, ale s žáky nebo s jejich rodiči.“ 



Veronika: „No, to si nevybavim. Nejsem si toho vědoma. Myslim že ne.“ 

Já: „Jo no, jako tim líp. Je možný, že vlastně už právě to tak sklouzlo do té normality, že i ty rodiče 

nejspíš mají nějaké tetování nebo nějakou modifikaci.“ 

Veronika: „Rodiče jsou taky prostě stejný lidi jako ti učitelé a ono dneska i čím dál víc dětí už v tom 

frčí na tom druhým stupni. Prostě mají děti na černo nalakovaný nehty, kluci a holky jsou barevný od 

hlavy až po paty. A prostě každej už se nějakým způsobem snaží tu svoji individualitu dát najevo, takže 

si myslím, že i dobře vnímaj to, že i ten učitel je stejnej člověk jako oni a že má právo na to tu svoji 

individualitu vyjádřit takhle. Nejsem si vědoma, že bychom měli nějaký konflikt ohledně vzhledu.“ 

Já: „Teď mě trošku napadlo, když jste mluvila o tom, že i ty děti něco mají, jestli se třeba nenašel nějaký 

rodič, který tyhlety projevy svého dítěte poté sváděl na jeho učitele. Jakože s tím přišel ze školy. Že tam 

to vidí jako vzor.“ 

Veronika: „Aha, to určitě ne. U nás se to určitě nestalo. Neříkám, že se to stát nemůže nebo že by se 

s tím někdo nemohl setkat, ale nemyslím si, že by nebyl nás případ.“ 

Já: „No zatím to nikdo neříkal, ale tedˇ mě to tak napadlo, když jste o tom mluvila, že by se to vlastně 

klidně mohlo stát. Teoreticky. Tak, a poslední otázka, vlastně jsme na to už trošičku narazili. Jestli měl 

naopak vzhled těchto učitelů nebo učitele, to je jedno, v konkrétní situaci na Vaší škole pozitivní vliv?“ 

Veronika: „Nejsem si toho vědoma. Zase jako nikdo nepřišel se mi svěřit s tím, že oslnil někoho kérkou, 

ale myslím si že já osobně za sebe bych řekla, že to může trošku přibůížit toho učitele jako k těm dětem, 

protože když to dítě vidí, že ten učitel je uplně normální člověk co si tu kérku taky nechá udělat, že to 

není žádnej suchar, zapšklej, to dítě k těmu pak může mít pozitivnější vztah. Nebo větší důvěru, nebo i 

zkrátka bližší vztah.“ 

Já: „Jasně, chápu. Takže vlastně by to mohlo pomoct tomu lepšímu vztahu mezi dětmi a učiteli, protože 

by je to vlastně mohlo víc přiblížit k sobě, že by to těm dětem mohlo ukázat, že vlastně te učitel..“ 

Veronika: „Že se nemusej stydět, tedˇ mě tak k tomu vlastně napadá. Kdyby vyloženě přišel na druhej 

stupenˇ chlápek, kterej by měl rohy jak jste zminˇovala nebo prostě co já vim, čtyři nosy, vlastně tyhlety 

děti podle mě by tohohle učitele brali mnohem líp než klasickou učebnicovou úču. Protože tady ten 

chlápek by měl ten svůj vzhled, ten svůj osobitej projev a ty děti by ho brali mnohem líp, podle mě teda, 

protože by jim ukázal, že se oni sami nemusej nechat svazovat konvencema a že si můžou sami sebe 

dotvořit jak oni to cejtěj a myslím si, že by dokázal tenhleten člověk i s těma dětma navázat lepší vztah 

a nějak je víc potom získat samozřejmě nějakým dalším způsobem, nejenom tím zjevem. Aby pak měl 

větší šance u nich zabodovat jako učitel a přitáhnout je k nějakýmu dalšímu tématu“ 

Já: „Že spíš by jim na první dobou bylo vidět, že ten člověk jim je blíž a měli by k němu tak nějak 

podvědomě třeba i větší důvěru. Třeba díky tomu.“ 



Veronika: „No tedˇ mě to tak napadá, že ty pubertˇáci prostě hledají sami sebe a sami se kolikrát neví 

jak se prezentovat, jak se vyjádřit a člověk, kterej by měl extrémní vzhled, fakt jako extrémní, nebavíme 

se o potetovaným zápěstí, ale kterej by měl uplně netradiční zjev, tak by dokázal těm dětem víc 

nabídnout v psychologický rovině myslím. V tom pochopení tý individuality člověka a pak o to víc by 

ty děti mohli jeho vnímat jako autoritu nebo jako toho, kterýho chtěj následovat.“ 

Já: „A možná by se mu mohli i víc otevřít, kdyby měli nějaký problém? Že by jim to připadalo jako 

přirozenější jít za ním než třeba šedesátiletým támhle, těsně před důchodem, kterej evidentně si jede 

podle tech svejch starejch učebnic.“ 

Veronika: „Ano, přesně tak. Myslím si, že by hledali porozumění v tomhletom člověku určitě víc než 

v tom nechápajícím.“ 

Já: „Určitě, s tím souhlasím. Že tam možná právě v té době toho dospívání, že to pro ně bude takový ten 

maják, kam kdyžtak jít. To je pravda no. To mě nenapadlo.“ 

Veronika: „Samozřejmě by asi záleželo na charakteru toho člověka, aby byl empatickej a s těma dětma 

ochotnej navazovat ty vztahy. Asi není uplně jasný, že když už mám tetování, že jsem ten, kterej se chce 

s dětma sbližovat. Ale napadlo mě to.“ 

Já: „Jasně, určitě. Ale může to tam být nějaký tenhleten aspekt té podvědomější větší důvěry, než vlastně 

k klasickému, tabulkovému učiteli. S tím souhlasím. No a to je vlastně co se týče mých otázek všechno, 

já Vám děkuju za rozhovor děkuju za to, že jsem si ho mohla nahrát. Vaše odpovědi mi velmi pomohou 

a ráda jsem Vás aspoň takhle virtuálně poznala.“ 

 

10. Pavel 

Já: Dobrý den, jak už jsem Vám říkala, píšu diplomovou práci, která se zabývá tím, jak vnímají učitelé 

bez tělesných modifikací své kolegy, kteří je mají. A jelikož do této skupiny lidí patříte, tak jsme se dnes 

sešli, abych Vám mohla položit pár otázek. Vaše odpovědi mi pomohou s výzkumnou částí mé práce. 

Rozhovor si potřebuji nahrát, je to v pořádku?“ 

Pavel: „Ano.“ 

Já: „Dobře, tak začneme. Jak se jmenujete? Stačí křestní jméno a kolik Vám je.“ 

Pavel: „Pavel, 32.“ 

Já: „V jakém městě nebo vesnici se nachází škola, ve které pracujete?“ 

Pavel: „Praha.“ 

Já: „Učíte na základní nebo střední škole?““ 



Pavel: „Střední.“ 

Já: „Tak to jsou ty základní otázky a přejdeme k bloku jedna, který se týká názorů na pedagogy 

s tělesnými modifikacemi. Co si myslíte o tom, že člověk s tělesnými modifikacemi jako jsou tetování, 

piercingy a jiné pracuje jako pedagog?“ 

Pavel: „No já si o tom myslím leda to, že to není nějaká záležitost, která by toho pedagoga posouvala 

uplně jiným směrem. Já si myslím, že pedagog je zaměřen, to že člověk je pedagog je spíše to, že přidává 

nějaké hodnoty a snaží se ovlivnit veskrze pozitivně ty svoje žáky a předávat jim nějaké svoje 

zkušenosti, případně to učení, který ten určitý učitel vykonává. Ten předmět kterej vyučuje, takhle.“ 

Já: „Jasně, takže to podle tebe nemá vliv.“ 

Pavel: „ Podle mě ne.“ 

Já:  „Čehož se vlastně týká druhá otázka, jestli si myslíte, že má vzhled učitele vliv na jeho práci?“ 

Pavel: „Jako částečně možná ano, troufám si říct, že když učitel přijde nějak neupraven, aspoň v nějaké 

minimální rovině, třeba když bude mít prostě učitel vous až na zem, ze kterého budou lítat mouchy, tak 

mi to nepřijde uplně v pořádku. Na druhou stranu, si zase troufám říct, že záleží na typu školy, kde se 

nacházíme. To znamená, že když se já budu nacházet na úrovni waldorfské školy, kde se hodně pracuje 

i venku a podobně, vnímám jako záležitost celkem v pohodě, že bude člověk oblečenej jako kdyby právě 

šel kopat na zahradu. Ve chvíli, pokud vidím po škole chodit tělocvikáře, který má na sobě jenom 

kraťasy, si taky nemyslím, že je to něco špatného. Zároveň si troufám říct, že každej má svůj vlastní 

osobitej styl, že ta osobnost učitele je s tím velmi spojená, že je velmi složité něco předávat, když člověk 

není autentickej. Pokud chci bejt autentickej, tak to souvisí i se mnou. Pokud si budu hrát na něco, co 

nejsem, tak to může být velmi často zavádějící.“ 

Já:  „Jasně, to s tím souhlasím, že by člověk měl vystupovat jakej je a jak to cítí, protože ty děti to stejně 

vycejtěj, že je to jenom přetvářka.“ 

Pavel: „Samozřejmě dle možností, protože některý školy mají třeba dresscode, takže pokud je to 

pravidlo nastavený tak, že je nastavenej dresscode, tak je to i nějakej respekt pravidel, který je nastavenej 

v rámci pracovní situace, na druhou stranu já ani nevnímám jako problém, když učitel nosí kraťasy. 

Když je nějaký vedro a tak. Zase záleží prostě na tom, neznamená to, že když je člověk oblečen nějak 

extravagantně, nebo jinak, nebo když má nějakej specifickej účes, tak o tom to podle mě fakt jako není.“ 

Já:  „A hrajou podle Vás v dnešní době ještě stále důležitou roli předsudky vůči lidem s tělesnými 

modifikacemi, třeba zejména v kombinaci s tou učitelskou profesí?“ 

Pavel: „Zase opět podle mě záleží na umístění té školy, na tom jaké je v té škola nastavené klima. Pokud 

je v té škole nastavené klima, že lidé jsou odlišní a to se může týkat obecně nějakých jinakostí, to může 

být tětování, to může být prostě barva pleti i nějakej názor. Samozřejmě nějakej názor, kterej neporušuje 



zákon. Projev chování abych to specifikoval v související s projevem oblečení, tělesných modifikací, 

tak ve chvíli pokud to není v uvozovkách protizákonného. Zase na druhou stranu bych vnímal negativně, 

pokud bych měl uprostřed učebny člověka s hákovým křížem na čele, tak v tu chvíli to vnímám jako 

modifikaci, která se neslučuje s povoláním učitele. Ale ve chvíli pokud to může být nějaká tělesná 

modifikace, která částečně souvisí s výkonem povolání, pokud ten člověk má nějaký osobitý 

vystupování, to je ta věc co mi vůbec nevadí.“ 

Já:  „Takže myslíš, že tenhleten názor sdílí kompletně učitelská komunita, třeba i starší garda?“ 

Pavel: „Že bych se uplně vrátil k začátku, záleží kde to bude, na jaký škole to bude a možná i na regionu. 

Že třeba tohle se může velmi regionálně lišit. A teď se nechci nikoho dotknout, ale čistě z tý teoretický 

roviny s představou, kterou o tom mám, tak ve chvíli, kdy třeba půjdu na arcibiskupské gymnázium, tak 

si prostě nejsem jistej, že v rámci jako autority školy bude normální, veřejně odhalovat své tetování nebo 

mít tričko s velkým výstřihem. Ale zase záleží, třeba to plyne z představy, že třeba co je pro mě spojeno 

s náboženstvím ztělesňuje takovou tu jednoduchost co se týče oblékání, jednotvárnost a spíš jako dávat 

ty lidi do jedný roviny. Na druhou stranu, když se potom podívám, tuhle otázku radši nechci rozvíjet. 

Ale ve zkratce, pokud půjdu na nějakou právnickou školu, tak tam prostě bude dresscode, a asi taky 

pokud to bude pod košilí, tak nám to nevadí, ale nelíbí se nám uplně ve chvíli, kdy předstoupím před 

publikum. Vlastně si ani nedokážu představit reakci na vysokoškolského učitele, který takhle nastoupí 

před svoje děti.“ 

Já:  „Asi taky záleží, co je to za modifikaci a jak je provedená. Asi je rozdíl, když nastoupí učitel a má 

implantovaný rohy a když má tetování na zádech, který nikdo ve finále nevidí. Ví se to, ale jak to není 

viditelný tak to neovlivňuje a jak to člověk prezentuje taky ovlivňuje“ 

Pavel: „Ono je hlavně hrozně zajímavý, jak si člověk přečte, ono tam není zakázáno, aby si člověk 

naimplantoval rohy. Nikde nikdo, pokud si já představuju, taková zálěžitost nikde zakázána není. Na 

jednu stranu vyšel článek o učiteli z Anglie, který je potetovaný od hlavy až k patě a já se přiznám, že 

kdybych byl dítě tak se ho až bojím, na jednu stranu je to o tom jak ten člověk působí a komunikuje ty 

svoje změny s lidma. Na druhou stranu musí třeba počítat s tím, že na první pohled ho budou hodnotit 

na základě svýho výzoru, který on má, ale zase na druhou stranu jak říkám, pokud ten člověk  dokáže 

přesvědčit o tom, že tomu tak není. Je zvláštní, že vlastně pokud má člověk modifikaci, nebo já mám 

takovej pocit, že člověk pak musí přesvědčovat toho druhýho že opravdu jako to tak není. Ale myslí si, 

že pokud to beru z toho pohledu nebo jako obecna na své okolí se člověk nemůže zlobit, pokud vyrůstá 

ve věcech, který takhle jsou, který jsou jasně daný, prostě chodíš takhle oblíkanej, nosíš modrý trenýrky 

a bílý tričko a nastupuješ na tělocvik tímhletím způsobem, tak je velmi těžký přicházet k tomu, že se 

můžou objevovat i jiný věci než je nějaká jinakost. Tím se prostě dostáVám obecně k tomu, že ta věc 

možná vypadá jinak, za dvacet, třicet let bude někde jinde, ale za mě je modifikace pouze jednou 

podskupino toho, i třeba vzhledem ke vzdělávání, ke které by se škola měla stavět a nějak ji vysvětlovat, 



protože se nemusí jednat jen o fyzický modifikace, může se jednat o psychický rozpoložení, cokoliv 

jinýho.“ 

Já:  „Trošičku jsme ještě narazili na další otázku a ta je čistě subjektivní. Jaké množství těch modifikací 

by u Vás bylo u pedagoga ještě přístupné? Co je už moc a co ještě je ještě v pohodě.“ 

Pavel: „Já o tomhle nemám představu. Kdyby přede mě nastoupil učitel, kterej je kompletně potetovanej 

od hlavy až k patě a já vlastně přemýšlím, jestli se mi to líbí nebo nelíbí nebo jestli se to slučuje s tím, 

že já jsem schopnej se na toho člověka jako koukat. Vlastně je to strašně težký z toho pohledu, že když 

já jako nastoupím, tak ten člověk z mýho pohledu, jako pohledu žáka, i potom potažmo s kolegy, tak ho 

mám na očích. Jakože nevím, jestli by moje pozornost potom nerozrušovalo natolik, že nejsem schopnej 

vnímat, co mi ten člověk předává, jestli vlastně ta míra tý věci není...za mě, pokud bych to měl 

kvantifikovat, tak ve chvíli, kdy má člověk na ruce tetování, má v uchu tunel tak pro mě to není nic, co 

by bylo závažného. Já obecně s mým přesvědčením, i když proti tetování nic nemám, tak tetování na 

obličeji. To už vnímám jako věc, která mi připomíní strach, zároveń mi vadí extrémní piercingy. Jakoby 

ve chvíli, kdy má někdo nějaký hroty a podobně, tak mě to vůbec neznepokojuje, ale ve chvíli kdy to 

jsou nějaký velký kruhy, třeba dokážu si představit kruh v nose, kterej směřuje až někam pod pusu, tak 

už mi to třeba nevím no. Je třeba strašně težký vyvážit tu míru  i z toho, protože učitel ovlivňuje ty děcka 

do budoucna a neumí říct, jestli mě to přijde nepěkný nebo jestli je to správný. Já prostě vnímám tak, 

zase, je to prostě kombinace toho, nakolik je ta věc, možná kvantifikace je míra toho, jak ten člověk 

působí nesmí přebýt míru toho, co chce předávat.“ 

Já:  „Prostě by to nemělo rušit to, proč tam je, že jo. Proč vlastně před tou třídou stojí, nemělo by to rušit 

tu jeho práci.“ 

Pavel: „Ano. A hlavně bych to vnímal asi tak, že ve chvíli, kdy to vnímá většina třídy negativně, tak 

v tu chvíli otázka na zamyšlení, jestli je to v pořádku nebo ne. Ve chvíli, kde si začnou stěžovat rodiče, 

tak je otázka, jestli bychom měli hodnotit kvalitu učitele na základě toho, jak vypadá. Ale vlastně na 

základě zkušenosti zjišťuju, že ve školství platí, že šaty dělaj člověka. Vždycky když budu jednat 

s rodičem a budu v roztrhanejch hadrech anebo budu prostě potetovanej od hlavy až k patě, mám větší 

šanci, že můj pedagogický cíl se nepromění v ten gól. Že s tím člověkem vím, že tam ten předsudek je, 

že se mnou nějakým způsobem bude jednat a je podle mě velmi malý procento lidí, který budou schopni 

přijímat od tohohle typu lidí nějakej názor. Proto si myslím, že je dobrý, i vzhledem k jednání rodičů, 

mít třeba tetování tak, aby se dali skrýt pod košili, aby ten člověk vyloženě nedráždil hada bosou nohou. 

Za mě by se dala ta jinakost dělit pod další věci, například vlastně ve chvíli, kdy je člověk potetovanej 

a ve chvíli, kdy má jinou barvu pleti, jestli je mezi tím rozdíl.“ 

Já:  „Je mezi tím velkej rozdíl, protože jedno neovlivníš a druhý jo.“ 



Pavel: „Jedno si můžu zvolit a je to moje volba. Hlavně na druhou stranu, kdybych někoho diskriminoval 

a nebyl schopnej se s ním bavit na základě toho, že je to třeba černoch, tak v tu chvíli to hraničí s tím, 

když se dostáváme úplně na začátek, že by to bylo silně protizákonné.“ 

Já:  „Jo, takže dobrý. To je trošku zase uplně jinde.“ 

Pavel: „Já se pak už spíš dostával dál, že filozofuju a dostávám se do absurdit, které si chci sám 

zodpovědět.“ 

Já:  „Jasně, já to chápu. Já vlastně celou tuhle práci dělám proto, protože mě ty odpovědli zajímaj. Je to 

vlastně diplomová práce, ale myslím si, že je důležitý se zabývat i takovýma věcma a já to beru jako 

svůj osobní průzkum do budoucna. Takže vlastně dva v jednom. Poslední otázka z tohohle bloku. Jestli 

se změnil Váš názor na pedagogy s tělesnými modifikacemi potom, co jste s jedním z nich nebo více 

přišel do kontaktu? Jako pracovního?“ 

Pavel: „Nezměnil, mám spoustu kolegů, kteřá tetování maj. Nesetkal jsem se moc s lidma co mají 

piercingy nebo nějakým způsobem, nevím, ja se protahují uši. Prostě cokoliv jinýho. S tím zkušenost 

nemám. Třeba tunely a tak mi přijdou jako stejný jako náušnice, v takových směrech, nerozrušuje mě 

to.“ 

Já:  „Tak to byl ten první blok a druhý blok se týká zkušeností s učiteli, kteří mají tělesné modifikace. 

První otázka je spíš formální, ale zaznít musí: Jestli učí na Vaší škole někdo s tělesnými modifikacemi.“ 

Pavel: „Ano.“ 

Já: „Jste s tímto učitelem v kontaktu, ať už pracovním nebo osobním?“ 

Pavel: „V pracovním.“ 

Já: „A má na Váš vzájemný kontakt vliv vzhled toho učitele nebo vůbec?“ 

Pavel: „Ne, jak říkám, je to hlavně o osobnosti.“ 

Já: „Teďka  otázka spíše obecnjější, jestli ten vzhled učitele s tělesnými modifikacemi ovlivňuje 

fungování učitelského sboru jako celku?“ 

Pavel: „Mám osobní zkušenost, že na střední škole to ten problém nedělá, ale na základní škole, kde 

jsem kdysi učil tak tam i paní ředitelka se nelibě koukala například na nové tetování, které je vidět mimo 

tričko. Ale myslím si, že tam strašně záleží na tom, jak jsem říkal na začátku, na klimatu té školy. Že 

mám pocit, že ve chvíli, kdy je učitelský sbor otevřenej všem změnám, které jsou nějakým způsobem 

únosný a ne radikální, tak v tu chvíli mi to přijde že ten sbor je nastartovanej dobře. Ve chvíli, kdy někdo 

dokáže posuzovat výkon pedagoga na základě toho, že na sobě nějakou tu modifikaci má, tak, ale zase 

se bavíme o té únosné míře, ale i v té neúnosné je blbý hodnotit. Hodně ten člověk sám jde s kůží na trh 

a ve chvíli, když se sám osobně rozhodnul, že si takovou tělesnou modifikaci nechá udělat, tak za to na 



jednu stranu ty následky musí nést. Ale na druhou stranu, pokud tomu tak je, tak ať to ví už při přijímání 

a pracovním pohovoru, že se škola neslučuje, pokud to má a pokud ne, tak si myslím, že by to nemělo 

ovlivňovat kvalitu. A je to i o tom, že ten ředitel nebo vedoucí pracovník stojí a pokud s tím někdo 

takový problém má, tak by se to v rámci sboru ta otázka měla vyřešit. Aby třeba nedošlo k nějakému 

tlaku. V tom případě v takovém kolektivu je blbý pracovat a uvažoval bych o změně místa.“ 

Já: „Ono na takovouhle školu, kde s tím měl problém někdo, nebo dokonce ten ředitel, tak na tu školu 

by člověka asi ani nepřijali. Kdyby přišel na ten pohovor a už od pohledu by bylo vidět, že nějaký 

modifikace má, tak by ho asi ani nepřijali si myslím. Že by si našli nějakej důvod, proč ne, i kdyby ta 

kvalifikace byla papírově dobrá. Tam spíš je možný na tohle přijít, když člověk si tu modifikaci udělá 

až ve chvíli kdy učí na tý škole. Ale tam to je zase ovlivňěný tím, že ho ty lidi znají bez a tím pádem ví, 

jaký je, jaký má výkony, jak pracuje a potom už asi ta tělesná modifikace názor zas až tak neovlivní.“ 

Pavel: „S tímhle souhlasím. Že ve chvíli, kdy ten člověk už je známej a prokazuje nějaký hodnoty, tak 

to vizuálno předčí, naopak to vizuálno přebije ten dojem.“ 

Já: „Mě hlavně zaujalo to, že uplně v pohodě všichni berou to, že se dělají permanentní makeupy, což 

je vlastně taky tetování, napíchanej botox a všude všechno a vytahaný vrásky až kam a to je v pohodě, 

když má člověk vytetovaný obočí, linky a všechno, ale když člověk přijde s něčáím jiným, tak najednou 

jako by se v lidech přeplo a a vyjeli ty tetování mají jen kriminálnící a feťáci a tak. Setkávám se s tím 

spíš u tý starší generace, ty jsou takový rigidnější v tomhle. “ 

Pavel: „Zase jsou starý lidi a jsou starý lidi. Jsou lidi, který to můžou vnímat jako veskrze dobře a na 

druhou stranu to jsou asi ty, který to tetování mají sami. “ 

Já: „Jako může bejt, ale neříkám že všichni, ale větší procento těch odpůrců nebo lidí, kteří s tím mají 

problém, pedagogů, je v tý starší generaci. Jako všeobecně no. Ale bavila jsem se už s jednou  paní 

učitelkou, který je mezi šedesáti, padesáti tady do diplomky a ta učí na umělecké škole a tam je absolutně 

nic, tam nikdo nic neřeší. Tam polovina učitelského sboru je prostě dredatá, potetovaná a všichni včetně 

těhletěch starších generací jsou s tím uplně v pohodě.“ 

Pavel: „To už se zase dostáváme do toho, že závisí hodně na tom prostředí, který ovlivňuje kulturu. 

Možná mi z toho vyplývá, že pokud ta škola má jasně nastaveno, že se jí to nelíbí, tak v tu chvíli by to 

ten člověk měl vědět u přijetí. Ale i když tu modifikaci nemá. Bohužel v čechách neexistuje něco jako 

kodex učitele, tak minimálně nekde na úrovni škol ty kodexy existujou, tak ať si to dají prostě do toho 

kodexu a seznámí toho člověka, aby věděl do čeho jde, aby mu někdo pak zpětně nemohl vyčítat, že si 

udělal modifikaci, když mu to reálně škola nezakázala tak vlastně by to neměl být důvod proč by ho 

vyhodila.“ 

Já: „On by to oficiálně důvod ani nebyl, tam by se našel nějakej jinej. Ale jo, s tímhle souhlasím že by 

bylo fajn mít to v nějakejch vnitřních stanovách a takovýhle lidi co to maj nebo k tomu inklinujou by 



tam ani nešli a tím by se i zabránilo sporům uvnitř infrastruktury školy. To je vlastně pravda. Teďka 

vlastně takový dva konkrétní případy: jestli proběhl na Vaší škole někdy nějaký incident kvůli vzhledu 

nějakého učitele s tělesnými modifikacemi a to mezi učiteli, žáky, s rodiči. To je jedno, všeobecně.“ 

Pavel: „Nedá se to charakterizovat jako incident.“ 

Já: „Negativní událost nějaká, reakce.“ 

Pavel: „Negativní událost je, že máme jednu nejmenovanou kolegyni, která to přehání velmi s botoxem 

a opravdu je to takovej ten výzor, který je až jako nepřirozený a bohužel víme i ze strany učitelů, že ona 

to postuje na sociální sítě a vznikají z toho zprávy, které nejsou úplně jako, jak to říct, lichotivý. Je 

otázka, jestli to je taky v pořádku nebo ne, protože ten člověk potom nemá pomalu žádnou mimiku a je 

to takový velice zvláštní.“ 

Já: „Jasně, tak to docela chápu. A ono, když to vezmeme jako ad absurdum, člověk, kterej je celej 

vypíchanej botoxem, tak ztrácí mimiku a ve chvíli, kdy má člověk potetovanej celej obličej tak se mu 

to ztrácí ale uplně taky. Ten výraz a všechno taky, oči sice ano, ale zbytek obličeje se uplně ztrácej.“ 

Pavel: „Čímž vlastně se postrádá ta autentičnost, prostě si  nedokážu představit, že učiteli jazyka se 

prakticky nehýbe pusa a je jak kapr.“ 

Já: „Jo, no a teď ještě z druhý strany. Jestli naopak vzhled nějakýho toho učitele měl v nějaký situaci 

pozitivní vliv? A to většinou cílí teda na žáky spíš než na rodiče, že by byli nadšený, uplně jo, my jsme 

fakt nadšený že naše dcera má uplně potetovanýho učitele.“ 

Pavel: „Jako je otázka, že jestli tohle nemůže způsobit, že se pak studenti začnou tetovat více. Že vidí, 

že to je norma a že to je v pořádku, že to projde a začnou se tetovat více. Teď je ale obecnej trend, že to 

není věc, která je způsobena poslední, nebo že jeden učitel si nechá udělat viditelný tetování v rámci 

školy. Myslím, že tenhleten trend je v poslední chvíli jinaj, ale jako tím, že jsem se nesetkal 

s negativníma věcma, tak si myslím, že spíš veskrze to studenti vnímají pozitivně a cool, jakože možná 

to způsobuje nějakou blízkost, stírá se věková hranice, proč by to měla být jen výsada mladých lidí. 

Když je to vlastně normální, stejně s tím tetováním, tou modifikací zestárnu, jaká je rozdíl jestli to má 

na sobě třicetiletej taťka, dobře, to bych se trefil do vlastní řady, padesátiletej nebo patnáctiletej člověk. 

Stejně to tetování, tu změnu, bude mít člověk do konce života že jo, není to rozhodnutí na pět minut. “ 

Já: „Jasně no, to jsem chtěla říct, že tu normu rozhodně nedělají potetovaní nebo modifikovaní učitelé, 

ale je to všude, jsou toho plné sociální sítě, média. Snad každá známá osobnost minimálně ze zahraničí 

má jedno a řekněme si to upřímně, ne jedno tetování nebo ty různý piercingy, barevný vlasy, dredy a 

nevím co ještě. Nedávno jsem viděla a to mě rozhodilo, to bylo už na mě moc, nějakej super americkej 

rapper a nevim co ještě, byl hroznej extrém, ale ty děti k nim docela vzhlížej, takže z týhle strany asi 

učitel nebude tím vzorem, vizuálním. Ale myslím si, jak jsi zmínil, možná to bude trochu evokovat 



v nich nějakou tu blízkost. Možná si řeknou že ten učitel je zase taky normální člověka budou k němu 

mít..zase záleží na to jestli mu to nenaruší autoritu, jestli nebudou mít potřebu se k němu chovat trošičku 

jinak.“ 

Pavel: „To je otázka, já si fakt myslím, že to není o tom vzhledu. Je to o jednoznačným nastavení hranic 

a prostě každý ten učitel bude mít tu hranici jinde a ve chvíli, kdy je ta hranice v pořádku, v rámci mezi 

zákona a podobně, tak prostě každej má jinej způsob komunikace s dětma a žádná není špatná. Nechci 

zabíhat do nějaký komunikace se studentama, ale tak nějak bych to vnímal.“ 

Já: „Tak jo, no a to je všechno. Takže já děkuju za rozhovor, Vaše odpovědi mi velmi pomohou a ráda 

jsem Vás takhle virtuálně poznala.“ 

 

11. Joseph 

Já: „Takže dobrý den, jak už jsem Vám říkala píšu diplomovou práci, která se zabývá tím, jak vnímají 

učitelé bez tělesných modifikací své kolegy, kteří je mají. A jelikož do této skupiny lidí patříte, tak jsme 

se dnes sešli, aspoň takhle virtuálně, abych Vám mohla položit pár otázek. Vaše odpovědi mi pomohou 

s výzkumnou částí mé práce. Rozhovor si potřebuji nahrát, je to v pořádku?“ 

Joseph: „Ano.“ 

Já: „Dobře, tak začneme. Jak se jmenujete? Stačí křestní jméno a kolik Vám je.“ 

Joseph: „Joseph, s ph na konci, joseph. A je mi kolik, letos, 34? Pět ? Ono se to každý rok mění 

totiž.“ 

Já: „A v jakém městě nebo vesnici se nachází škola, ve které pracujete?“ 

Joseph: „Tak tedˇ momentálně je to Šumperk.“ 

Já: „A učíte na základní nebo na střední škole?“ 

Joseph: „Základní škola“ 

Já: „Dobře, to byly ty obecné otázky a přejdeme k bloku jedna, který se týká názorů na pedagogy 

s tělesnými modifikacemi. První otázka: Co si myslíte o tom, že člověk s tělesnými modifikacemi jako 

jsou tetování, piercingy a jiné pracuje jako pedagog?“ 

Joseph: „Za mě je to naprosto v pořádku.“ 

Já: „Myslíte si, že vzhled učitele má vliv na jeho práci?“ 

Joseph: „Vzhled učitele má jistě vliv na jeho práci, minimálně to, jak je nazírán okolím, což to jak je 

člověk nazírán okolím ovlivňuje samozřejmě, ať už přímo nebo nepřímo jeho působení. Takže ano.“ 



Já: „A hrají podle Vás v dnešní době ještě stále důležitou ropli předsudky vůči lidem s tělesnými 

modifikacemi? Zejména třeba právě v kombinaci s učitelskou profesí?“ 

Joseph: „Ano, stále.“ 

Já: „A myslíte si, že je to jako celoplošně nebo je to ovlivněný třeba věkem, místem?“ 

Joseph: „No je to ovlivněno často lokalitou. V těch takových četných lokalitách je to asi,  nebo 

v takových těch lokalitách s větší četností obyvatelstva to už asi bývá jako otevřenější nebo v takových 

těch multikulturních, velká města. Praha, Brno třeba. Tam si myslím, že to je otevřenější. A ono záleží 

taky i hodně na typu školy, na těch studentech, na rodičích, na to jakým způsobem je ta škola vedena. 

Jestli je to prostě tradiční anebo jestli je to nějaká alternativa. V těch alternativách si myslím že je to 

jakože lepší. Nebo že by to mohlo být lepší.“ 

Já: „Jo určitě. Už jsem mluvila s paní, která učí na škole, kde byl umělecký obor a tam nic nebyl problém. 

Z celého rozhovoru nevyplynul jediný problém, který by souvisel s jakýmkoliv druhem vzhledu, tam 

mi přišlo, že i kdyby někdo měl šest rukou tam by to bylo uplně v pohodě.“ 

Joseph: „No jasně.“ 

Já: „Ale samozřejmě si umím představit, že na právnických fakultách by to asi nebylo uplně vzhledem 

k budoucímu povolání, nevim.“ 

Joseph: „Já bych řekl, že tam docela jo. “ 

Já: „A tak kde třeba ne?“ 

Joseph: „Že jsou horší místa, třeba pedagogický fakulty.“ 

Já: „No s tím ale nemůžu uplně souhlasit, protože já jsem prolezla pedagogickou fakultou univerzity 

karlovy od bakaláře až ukončím magistra a vždycky to mělo spíš pozitivní vliv.“ 

Joseph: „Jo, takže jako když je člověk potetovanej nebo jako má piercingy tak jako je dobrej a ti ostatní 

stojí za prd.“ 

Já: „Takhle jsem to nemyslela. Spíš že nereagoval nikdo negativně, spíše třeba je zajímali důvody, 

významy nebo jak to člověku ovlivňuje život. Spíš jako že je to zajímalo než že by to odsuzovali. Takže 

myslím že to až jako není problém. Ale co mě zajímá, jestli je nějaké množství modifikací, které by pro 

Vás byly u pedagoga ještě přípustné ale nějaké kde už je ta hranice, co už je prostě pro učitele moc?“ 

Joseph: „No ono je to težký.“ 

Já: „To je.“ 



Joseph: „Takový člověk bojuje i s osobníma ne jako předsudkama, ale i osobním vkusem. Ten vkus je 

potom otázkou  jestli je to přijatelný nebo nepřijatelný. Já třeba nemám rád, když se budeme bavit o 

tetování, já třeba nemám rád když jsou vytetovaný ksichty. Mě se to nelíbí. Stejně jako takový 

kompozice s něčím takovým s různým ďáblíci a tady takovýhle cringe postavičkya tak, to se mi prostě 

nelíbí. Tak to si řeknu oukej, je to věc toho vkusu, ale to je moc. Když někdo přijde a je celej modrej 

tak se mi to taky vizuálně nelíbí, řeknu si to je prostě overkill. Ale zase na druhou stranu to neměří toho 

člověka. Tedˇ jsem jel autobusem a viděl jsem krásný tetování, který, já nemám rád nápisy, takže to je 

další věc, takže člověk, který má takový ty vyumělkovaný nápisy, to mi taky přijde strašný jako pop a 

já mám radši tu alternativu. Ale viděl jsem tetování s nápisem právě a měla to holčina, na jedné straně 

měla siluety netopýrů na jednmé ruce a nad loktem na paži měla napsaný „je to jenom kůže“ a celá byla 

taková výrazně odlišující se. A vlastně je to tak, že je to jenom kůže. Takže já si myslím když už tak 

buď jako striktně anebo když jo, tak by neměl být rozdíl mezi motýlkem na části, která není skoro vidět 

až teda po ten největší extrém. Zase by to mělo být v nějakých konvencích společenských, když bude 

mít kantor vytetované haken krojsy a s jasným příklonem k téhle kultuře nebo k ideologii tak asi to není 

uplně vhodný.“ 

Já: „Takže ani ne tak jako co do závažnosti modifikace, spíš jako aby, tu ideologii chápu, to do školy 

prostě nepatří. Ale trošku mi z toho vyznělo, že když už to teda máme povolený, tak vlastně cokoliv.. 

Takže kdyby přišel kantor pedagog a měl by implantovaný rohy a hadí jazyk tak v pohodě? Když jsme 

řekli, že může být.“ 

Joseph: „To je to co jsem chtěl dodat. Ten kantor, ten člověk osobně by neměl ty lidi děsit vzhledem 

k profesi. Asi by to bylo blbý uplně stejně jako u lékaře jako u kohokoliv jnýho. Já bych nechtěl jet 

s takovýmhle satanášem jako s řidičem hromadný dopravy, prostě bych se necítil dobře. Měl bych pocit 

jakože mě veze do pekla a podobně. Takže vzhledem k té profesi neměli by to být děsivý výjevy. 

Z tohohlr hlediska spíš než s toho, že člověk má nějakou modifikaci a prostě vypadá jinak, může to být 

cokoliv. Ony docela jsou modifikace takový ty límce drátový co nosí africké ženy.“ 

Já: „Ty kruhy. I když to se u nás uplně moc nevidí. Je to ale taky modifikace.“ 

Joseph: „Vytažený prostě prořezaný rty a je tam dole kroužky vložený a to je taky modifikace.“ 

Já: „To je totiž kmenová záležitost, to je trošku něco jinýho.“ 

Joseph: „Ale v podstatě tyhle modifikace vychází z těhlech.“ 

Já: „Jako stoprocentně, s tím souhlasím.“ 

Joseph: „Nemělo by to být děsivý, stejně jako, to není přímo modifikace, ale příznivci punkové 

popkultury nebo subkultury, ono to její uplně popkultura, tak subkultury, bez ohledu na to by neměli 

mít prostě nebezpečnej oděv. Takže řetězy a různý cvoky, pásky s hrotama, obojky s hrotama. Taky to 



není uplně ono. Když chtějí mít nějakou takovou modifikaci, asi si myslím že to je jedno, jestli člověk 

má koženej náramek na ruce, kterej je jako super cool a v tom umístěný hodinky nebo jestli ho má na 

krku. To je asi taky uplně jedno. Ono to totiž docela souvisí, i když se to dá odejmout, ale tak. Z hlediska 

nějaké bezpečnosti, ať už bezpečnosti, zdraví, ať už duševního nebo toho, tam by asi ta hranice nějakým 

způsobem být měla, protože když bude nějakej průser a učitel vypadá jak ďábel, budou se ho děti děsit 

a budou z toho mít prostě traumata, není to uplně vhodný. Co potřebujeme, co se snažíme v těch školách 

vlastně aby to prostředí bylo podnětný a tak dále, tak v tu chvíli nebude. “ 

Já: „Jasně s tím souhlasím. Asi taky trošičku záleží na stupni vzdělávání. Něco je jinýho první třída, 

mateřská škola, něco jinýho je vysoká škola, ale v podstatě souhlasím s tím co padlo. Že by tam měla 

nějaká ta lajna určitě bejt. A poslední otázka v tomhle bloku: Jesli se nějak změnil Váš názor na 

pedagogy s tělesnými modifikacemi poté, co jste s jedním z nich přišel do kontaktu?“ 

Joseph: „Ani nevim. Já lidi rozděluju na ty lidi, kteří jsou v pohodě a je to opravdu napříč rasama, napříč 

jakoukoliv zvláštností a lidi, kteří jsou nekompatibilní ať z jakékoliv situace a jakéhokoliv prostředí a 

je mě v podstatě jedno, když je někdo prostě šmejd, tak je to šmejd bez ohledu na to co má na sobě, 

v čem je oblečenej, jaké má vzdělání a když prostě není šmejd a je to dobrej člověk, tak je to dobrej 

člověk. Nemyslím si, že by se pro mě změnil názor a vzhledem k tomu, že se pohybuju v podstatě celej 

život mezi lidma, který nějaký modifikace mají, ať už piercingy nebo tetování i různý jiný tělesný 

modifikace, včetně operací z hlediska pohlaví, takže nezměnil jsem názor vlastně na nikoho. Ten člověk 

byl oukej nebo to byl šmejd a to tetování to nezmění. Nebo piercing. Nevím jestli jsem uplne odpověděl 

na otázku.“ 

Já: „Jo, jo, jo. V pohodě. A teďka to byl ten teda první blok. Druhý blok se týká zkušeností s učiteli, 

kteří mají tělesné modifikace, konkrétních zkušeností. Takže první otázka, která je teda jasná: Jestli na 

Vaší škole v současné době učí někdo s tělesnými modifikacemi?“ 

Joseph: „Ano.“ 

Já: „A jste s tímto učitelem v kontaktu, ať uř pracovním nebo osobním?“ 

Joseph: „Ano.“ 

Já: „A má na váě vzájemný kontakt vliv vzhled toho učitele?“ 

Joseph: „Ne.“ 

Já: „Myslíte si, že ovlivňuje jeho vzhled fungování učitelského sboru jako celku?“ 

Joseph: „Ne.“ 

Já: „Neměli jste tam, nebo nemáte tam někoho, kdo s tím má problém?“ 



Joseph: „To je druhá otázka, jako do hlavy lidem nevidím, ale myslím si, že ne, vzhledem k tomu jak je 

ten učitel nazírán, tak ne. Jako nic nenasvědčuje tomu, že by někde byl problém kvůli tomu, že ten 

člověk má tělesnou modifikaci.“ 

Já: „Jo. Ono asi kdyby něco takového proběhlo, tak by se to vědělo. Myslím si, že by to bylo poznat. 

S tím vlastně souvisí i další otázka, jestli na Vaší škole někdy proběhl incident kvůli vzhledu toho 

učitele? A to nemyslím jenom mezi učiteli, ale třeba s žáky, s rodiči.“ 

Joseph: „Na té současné škole vlastně ne, ale já jsem měl sám osobní zkušenost a ne kvůli tělesné 

modifikaci, jako neodstranitelné. Respektive těžko odstranitelné. Ale bylo to kvůli tomu, že mám vousy 

a vlasy a tam se trošičku probírali nějaké věci a vzhledem k tomu, že já jsem vůči těmhle věcem docela 

imunní, tak to docela brzo skončilo. Ale já jsem zažil sám, to je moje osobní zkušenost.“ 

Já: „A kdo s tím měl problém?“ 

Joseph: „No našli se i kolegové, ale i rodiče.“ 

Já: „Jestli se můžu zeptat, trošku bokem teda, ale co jim na tom vadilo?“ 

Joseph: „To je to, co já jsem nezjistil, prostě jsem fousatej, vlasatej tarzan, prostě nebude učit naše děti. 

A přitom děti neměli problém.“ 

Já: „No to je to co se bohužel ještě děje právě i třeba kvůli tetování a piercingům a podobně. Navíc ještě, 

to je docela zábavný, že se to kolikrát ani nerozlišuje. Může být tetování, který je prostě umělecký dílo, 

krásnej obraz od odborníka za spousty tisíc, je to nádherný dílo. A nijak to toho člověka nehyzdí, je to 

umění podobný jako dřív třeba obraz. A pak je nějakej hnus od nějakýho podomního, co to doma dělá 

prostě nevím jakým inkoustem a bere se to všechno dohromady. Našeho chlapce, naší dívku, nebude 

učit někdo, kdo má tetování. A ty lidi toho člověka třeba nikdy neviděli. Akorát prostě od dětí slyšeli a 

teď někde. “ 

Joseph: „No jasně.“ 

Já: „Takže to mi přijde jako uplně stejně absurdní. Právě kvůli tomu tenhle výzkum probíhá, protože 

moje osobní zkušenost byla dokonce s vysokoškolským studiem, kdy mi bylo řečeno že člověk jako já, 

s tetováním tedy, s piercingem, s roztaženým uchem, nemá učit.“ 

Joseph: „Tak ono se říkalo, že..co bylo naposled něž to vypadlo?“ 

Já: „Naposled něž to vypadlo tak jsme si řekli, že je to stejně absurdní přístup hodnotit podle vousů, 

vlasů jako nějakýho tetování.“ 

Joseph: „No já jsem dodával, že kdyby mě někdo řekl, že kvůli tomu, jak vypadáš bys neměl učit, nebo 

že lidi jako, co vypadaj jako ty by neměli učit, tak bych na to odpověděl, že lidi co mají v hlavě nasráno 

jako ty by taky neměli učit.“ 



Já: „To se vedoucím katedry odpovídá dost špatně musím říct.“ 

Joseph: „No já asi už v dnešní době už by to ze mě vyletělo. I s tím, že bych přijal ty následky, ale asi 

bych to tomu člověku slušně osolil, protože ta autokracie mě vytáčí uplně stejně jako tyhlety názory. To 

je úplně jedno jestli je člověk uplně debil, protože nepochopí, že pedagoga dělá to co má v hlavě, jak se 

chová k těm dětem a jakým způsobem předává a jaký má výsledky a ne to jak vypadá, jak prospívá na 

fakultě z jakýho předmětu a jestli si píše poznámky nebo nepíše poznámky. Jestli chodí upravenej nebo 

zvládne celou přednášku nejít na záchod nebo ano, taky byly takový problémy. Takže já musím říct, že 

ve své praxi jsem neměl tolik problémů jako s lidma takhle jako v pedagogickým sboru a když nějaký 

byly jako právě byla na fakultách.“ 

Já: „No já teda musím říct, že na Univerzitě Karlově ne, ale na univerzitě v Hradci Králové ano a tam 

opravdu hodně.“ 

Joseph: „Tak Hradec Králové je specifikum, teď tam státnicovala kamarádka právě ve svých padesáti 

letech si právě dodělala pedagogické vzdělání. Měla z toho spoustu stresu a taky působila v Hradci 

chvilku a říkala, že v Hradci uplně ne. Ono ještě člověk, který je fyziologicky, a to je vlastně taky tělesná 

modifikace, ona prostě je plnější postavya neprošla skrz tělocvik, protože ty tlustí lidi prostě němaj učit.“ 

Já: „Jasně, no prostě ten Hradec mi přijde, že to tam tak jako maj no. To jsme zase u toho, je to poměrně 

velký město a je to vysoká škola, ale prostě tam je těch předsudků a stereotypů takový množství že, já 

nevím. To je nějaký uplně sám pro sebe ta univerzita. Nějakej svět.“ 

Joseph: „To jo.“ 

Já: „No tak poslední otázka: jestli naopak vzhled toho učitele s tělesnými modifikacemi měl na Vaší 

škole pozitivní vliv? To většinou cílí na žáky tahleta otázka.“ 

Joseph: „V jistých fázích je to vlastně dobrý, z toho důvodu že, vezmu to jednak mám osobní zkušenost, 

cizí zkušenost i jako to tak jako globalizuju. Že ten kantor je v podstatě pro ty žáky jinej, možná víc 

přístupněj, možná má nějakou dispozici, predispozici tím jak vypadá, prostě pro větší důvěru. Nějakým 

způsobem je asi blíž na cestě se dostat k těm žákům, jednak jim jako na kobylku, druhak jako 

přesvědčovací schopnost je v tomhle daleko větší, protože ve chvíli, kdy je branej jako jinek, že není 

z těch ostatních jako učitelů, kantoři prostě, braní jako ty vole jde učitel, ale když jako řeknu hej jde 

učitel, ne to je hagrid, to je v pohodě.“ 

Já: „Jasně, chápu.“ 

Joseph: „Tak je to vlastně jako v pohodě a dá se jako modifikovat nějakým způsobem jejich projevy, 

jejich chování a dá se k těm žákům přistupovat ve chvíli, kdy ten člověk vidí, že je nějakým způsobem 

branej jinak, tak tím může ještě opodstatnit to že k nim přistupuje jinak. Může říct hele, co to blbneš. 

Místo toho že mu napíše poznámku nebo domácí úkol navíc. Prostě ty se chováš jak blbeček, že jo.“ 



Já: „Jasně, ale není to trošičku jako dvojsečná zbranˇ? Nemůže to v určitým směru nebo u určitýho typu 

žáků snížit nějakej respekt? Že mají pocit že si můžou dovolit víc?“ 

Joseph: „No ono spoustu těch věcí, který člověk dělá může velmi snadno snížit respekt. Ono stačí že 

člověk jako kantor, jako osoba, jako role model, udělá nějakou věc, kterou říká, že se nesmí dělat nebo 

prostě koná jinak než, káže vodu, pije víno. Tak to si myslím, že je daleko horší ty přehmaty, křivdy, 

s tím že fakt někoho vyvolá kdo se baví a přitom se nebaví. To si myslím že snižuje respekt daleko víc 

než to, že má člověk kidfriendly přístup. “ 

Já: „Jasně. No a to je všechno, takže já moc děkuju za rozhovor i přes všechny tyhle obtíže a ty odpovědi 

mi rozhodně hodně pomůžou a ráda jsem Vás poznala aspoň takhle virtuálně.. “ 

Joseph: „Jo, taky mě těšilo a ať se to zadaří. Ať se podaří absolvovat. “ 

Já: „Děkuju.“ 

Joseph: „A pak hurá do praxe.“ 

Já: „Ověřit si ty výsledky, jasně. Děkuji, naschle.“ 

Joseph: „Za málo.“ 

 

12. Vít 

Já: „Takže dobrý den, jak už jsem Vám říkala píšu diplomovou práci, která se zabývá tím, jak vnímají 

učitelé bez tělesných modifikací své kolegy, kteří je mají. A jelikož do této skupiny lidí patříte, tak jsme 

se dnes sešli, alespoň takhle virtuálně, abych Vám mohla položit pár otázek. Vaše odpovědi mi pomohou 

s výzkumnou částí mé práce. Rozhovor si potřebuji nahrát, je to v pořádku?“ 

Vít: „Je to v pořádku, můžeme nahrávat.“ 

Já: „Dobře, tak začneme. Jak se jmenujete? Stačí křestní jméno a kolik Vám je.“ 

Vít: „Tak Vít a je mi 64.“ 

Já: „A v jakém městě nebo vesnici se nachází škola, ve které pracujete?“ 

Vít: „Malá městská část hlavního města Prahy.“ 

Já: „A učíte na základní nebo na střední škole?“ 

Vít: „Základní škola“ 

Já: „Dobře, to byly ty obecné otázky a teď blok číslo jedna, který se týká názorů na pedagogy s tělesnými 

modifikacemi. Otázka první: Co si myslíte o tom, že člověk s tělesnými modifikacemi jako jsou tetování, 

piercingy a jiné pracuje jako pedagog?“ 



Vít: „No, to je zajímavá  otázka. Já jsem přece jenom starší generace a na určité věci se dívám 

konzervativněji, nicméně i moje starší dcera takhle žije a je výtvarník, grafický designér, vlastně tetování 

už má na sobě. Mladší dcera s tím začíná. Ve škole máme několik učitelů, kteří také mají tetování nebo 

dredy a prostě něco dalšího, ale to podle mě patří prostě k našemu životu. “ 

Já: „Myslíte si, že vzhled takového učitele má vliv na jeho práci?“ 

Vít: „No vzhled, to je otázka jestli je to vnímané jako, aspoň já to takhle vnímám, že někdo to má jako 

svůj životní styl, někdo v rámci svého života se snaží takhle ztvárňovat nějaké umění třeba, pro někoho 

je to únik. Třeba z něčeho. Budou i samozřejmě další varianty. Takže je složité, jak se na to dívat a spíše 

je důležité posuzovat člověka ne podle toho jestli je potetovaný nebo ne, nebo jestli má dredy, ale jaký 

je učitel a my se hodně ve škole soustředíme na to, abychom rozuměli dopadu výuky na učení dětí a 

zrovna kolega, mladý kolega, který nedávno skončil vysokou školu s náma spolupracuje asi třetím 

rokem tak ukazuje že u takovýto lidé, kteří prostě mají tetování nebo nosí dredy můžou být výborní 

učitelé, s charizmatem, motivují děti k učení. On sám píše básně třeba, je to pro něj velkej motiv třeba 

pro ty náctiletý děcka s ním komunikovat skrz výuku, učit se.“ 

Já: „Super, super. Tak děkuju a taková trochu zásadní otázka: Myslíte si, že ještě v dnešní době hrají 

stále důležitou roli předsudky vůči lidem s tělesnými modifikacemi a to právě zejména v kombinaci 

s učitelskou profesí?“ 

Vít: „Heleďte, jako jo. Já si myslím, že učitel je hodně vnímaný jako takový ten klasický 

konzervativnější člověk, který se moc neodlišuje od majority, ale myslím, že ta doba to mění. Prosě 

hodně mladých učitelů, máme relativně mladý učitelský  tým tady na škole, ale hodně stabilizovaný, 

jsou to lidí, kteří nějakým způsobem mají jiné myšlení, třeba tím, že mají hodně rozvinuté sociální 

dovednosti. Jsou zvyklí třeba ať už nějakým dobrovolnictvím nebo prostě uplně jinýma hodnotama, než 

jsme prostě pocházeli my. A myslím si, že v této době, která byla opravdu ty poslední dva a půl roku 

hodně náročná kvůli kovidu, nebo dneska kvůli Ukrajině. Takže prostě tihle lidi ukazujou, že to jsou 

velmi zdatní nejen odborníci, kantorsky, když to vezmu profesně, ale i výborní lidi, kteří dokážou 

pomoct tam, kde to je potřeba.“ 

Já: „A myslíte si, že si to uvědomují všichni? Že to vidí všichni takhle?“ 

Vít: „No je to otázka jak se s těmi lidmi setkávají. Když si vezmu generaci současných třeba důchodců, 

tak tohle třeba není, tohle je jakejsi punk a prostě něco, co oni neberou. A když si vezmu současné mladé 

lidi studující na současných středních a vysokých školách třeba, tak pro ně je to už součást života.“ 

Já: „To si třeba právě myslím, že to nebude v té mladé generaci až takový problém. Spíš právě jsem to 

lehce cílila na tu generaci starší, protože i třeba můj otec si stále myslí, že tetování mají pouze 

kriminálnící, feťáci a podobná sorta jedinců a tak jestli to třeba, jak jste mluvil o té době kovidové, tak 

jestli se to pohnulo dobrým směrem i v této generaci, přece jenom i důchodci mají vnoučata, často jim 



skončili na krku v distanční výuce doma, protože rodiče chodili do práce, tak jestli si myslíte, že i tam 

se to nějak posunulo?“ 

Vít: „No já si myslím, že se to posouvá, protože ono je to hodně i spojený s šoubyznysem a prostě s tím, 

co nám prezentujou média jako normální. A myslím si, že se daleko víc dneska setkáváme běžně i my 

starší s lidmi, kteří jak vy říkáte, jsem v životě ten termín nepoužil, že maj na sobě nějaké modifikace. 

Ale v podstatě vnímám to, že pro někoho, já si myslím, že takhle lze to prostě brát. Znám i starší lidi, 

kteří jsou v podstatě mí vrstevníci a taky jsou tetovaný.“ 

Já: „Jo já taky znám, ale pořád mi přijde, že je to poměrně vyjímečný.“ 

Vít: „Je to vyjímečný, máte pravdu, ale takhle to prostě je.“ 

Já: „Ne ale to je samozřejmě pochopitelný. A další otázka: Jaké množství modifikací by pro Vás bylo u 

pedagoga ještě přípustné? Nebo jestli je nějaká hranice, která pro Vás, čistě subjektivní otázka, by už 

bylo moc?“ 

Vít: „No to je taky zajímavá otázka. Vidím, že v byznysu funguje například to, že tetování je tolerované, 

ale když si vezme třeba muž oblek a košili nesmí být vidět. Dokonce požadavek, že to je součástí 

dresscode. Že v podstatě u různých firem, u kterých se chovají hodně tržně a komerčně, že je to 

požadavek. A zrovna u těch učitelů, já si myslím. že ta doba se prostě mění. Že máme vnímat tu změnu, 

jednak společnosti, jednak paradigmatu jednak všeho co je okolo nás. Že prostě ty učební kvality, ty 

učební hodnoty, které jsme měli jako neměnný, tak ta doba sebou přináší a mění. Že to tak prostě je. A 

nevím, neumím Vám na to odpovědět jinak, nějak zásadně.“ 

Já: „Tak já zkusím konkrétně se zeptat na něco, co už padlo v předchozích rozhovorech. Hodně 

diskutované je tetování v obličeji. Moc anebo v pohodě?“ 

Vít: „No to je to co nad tím, kdyby to bylo hodně tak je to nad to, co já beru jako za normu. Takže jak 

se jmenoval ten jeden, pan profesor vysokoškolský.“ 

Já: „Franz.“ 

Vít: „Franz jo? Tak zrovna to si myslím, že je o hodně velká výjimka, že to už je docela dost. Že to už 

je docela hodně. Někdo má ale nevím co, nějaký drobný tetování, kterým si zdobí uši nebo nevím. 

Jestliže žena si barví permanentně obočí nebo dělá linky to je taky tetování? Takže něco je součástí asi 

kosmetiky, zejména asi u žen, možná dneska i u mužů, takže prostě nějaký hipsteři to mají prostě jako 

normu.“ 

Já: „Jasně, jasně. A co takhle nějaké težší modifikace? Rohy, rozeklanej jazyk, roztažené uši?“ 

Vít: „No tak to je už o hodně silné osobnosti toho člověka, který by měl svému okolí dávat signál, že 

v podstatě je tím zdatným člověkem. Ať už lidsky anebo odborně. Tam už myslím, že by tam asi něco 



mělo zafungovat. My tady třeba máme jednu kolegyni, já si z ní dělám takovou trošku legraci  a 

s nadsázkou, která je hodně dredatá, ale dredatá tak, až je to takovej čarodějnickej účes. A přijde mi tam 

maminka od dvou dětí a ty děcka jsou naprosto takový zjevně oblíkaný a uhlazený a paní učitelka je 

s náma a je taky nějak normální. Ona není nenormální, ona je češtinář, pracuje s děckama, děti mají 

adhd podle mýho soudu, takže jako to není důvodem. Ale prostě je to o síle osobnosti toho člověka.“ 

Já: „Jasně.“ 

Vít: „Víte, do jaký míry vlastně když vezmete psychiku, lidskou psychiku, tak to že já začnu si něco 

dávat na tělo nebo na obličej je volání o pomoc třeba. Já jsem někde v nějakým, tohle je podle mě únik. 

Do jaký míry je to fakt ten životní styl a do jaká míry je to in a já to musím mít taky.“ 

Já: „Jasně, takže záleží i na tý motivaci, proč si to ten člověk pořídil.“ 

Vít: „Já si myslím že hodně. A že silný osobnosti to ví, proč to mají. Že to není modní záležitost, modní 

výstřelek, ale znám taky lidi co se potetovali a potom je to vlastně mrzelo. Já mám pocit, že v nějakým 

mladickým rozpoložení něco chtěli a teď je to prostě.“ 

Já: „Jasně, jasně, chápu. A poslední otázka v tomto bloku: jestli se nějak změnil názor na pedagogy 

s tělesnými modifikacemi poté co jste s jedním z nich, nebo s více, přišel do kontaktu?“ 

Vít: „Rozhodně ano, protože já se snažím prozkoumávat každýho člověka, se kterým spolupracujeme a 

to slovo prozkoumávat zní možná teď jako podivně, ale já hledám jakou podporu mu můžeme nabídnout 

nebo jak ho vést. A pak je to o vedení lidí než o nějakém nařizování nebo řízení lidí. A tam zrovna ten 

jeden kolega před čtrnácti dny mě mile překvapil, protože jsem si o něm myslel, že je takovej jako až 

moc na pohodu. Neodpovědnej a překvapil mě, že třeba v roli třídního jakej je a je to odpovědnej člověk. 

Vzal jsem ho na jednu školu, kde jsme sháněli těžko podporu, tak tam vedl dílnu a co na té škole učil, 

nebo kdysi byl učen jako žák. A paní ředitelka byla velmi překvapená koho jsem to přivez a jak se ten 

člověk zatím změnil. Stejně by jste mohla říct, že jsou předsudky proti jiným lidem typu že je někdo 

moc tlustej nebo že je já nevím co.“ 

Já: „To určitě, to já netvrdím, že nejsou předsudky i vůči ostatním lidem, ale mě zajímaj konkrétně tyto, 

protože se mě to týká, tak jsem si to tak jako dala za úkol zjistit si, co mě to vlastně čeká.“ 

Vít: „No ono je otázka co vlastně toho člověka v očích jiných handicapuje. Já si vzpomínám že na škole 

nás učil jeden asistent a ten když se na Vás upřeně díval a každé oko mu se dívalo někam jinam, tak na 

mě to působilo výrazně zvláštnejc, než když máte proti sobě dredatého pana učitele s potetovanejma 

rukama. Tak to prostě si myslím, že fakt jsme z toho byl víc nervozní než z toho.“ 

Já: „Chápu. No a tím jsme se vlastně trošičku přehoupli do toho druhého bloku, který se týká zkušeností, 

kteří mají tělesné modifikace. Takže první otázka, čistě formální: jestli na Vaší škole v současné době 

učí někdo s tělesnými modifikacemi?“ 



Vít: „Ano. Máme tady hodně potetovanejch.“ 

Já: „Výborně, skvělý začátek. S těmito učiteli jste v kontaktu ať pracovním nebo osobním?“ 

Vít: „Jasně.“ 

Já: „I v osobním?“ 

Vít: „Ano.“ 

Já: „A má na Vás vzájemný kontakt vliv vzhled těchto učitelů?“ 

Vít: „Myslím že už ne.“ 

Já: „A měl?“ 

Vít: „V počátku když jsem je prvně třeba poznal tak jsem musel si k nim prvně najít cestu, ale to ke 

každýmu. Jo to je jedno jestli má dredy nebo tetování nebo jestli je holohlavej nebo prostě vlasatej. To 

je jedno. Nevnímám jako zásadní problém. Musel jsem si k nim najít cestu a možná, že člověk byl 

ostražitější apriori než by měl předsudky, ale říkal jsem si hele, jak on bude fungovat mezi těma 

děckama.“ 

Já: „A teď mě trošku napadla otázka: nepamatujete si, kdy k Vám nastoupil, nebo kdy jste se poprvé 

setkal? Jak je to dlouho?“ 

Vít: „Ježiš, to je hrozně dlouho. Já to neumím asi uplně odhadnout, ale podle mě první takovýhle tetování 

začali mít naši učitelé, někteří, ono jich zase není zas tolik, třeba tipuju, kolik může být tetovanejch. Šest 

třeba? Víc. No tak to bylo před třeba šesti lety. A postupně, jak některé kolegyně nebo kolegové toho 

na těle přibývá.“ 

Já: „To tak bývá, málokdy to zůstane u jednoho. A ovlivňuje vzhled těchto učitelů fungování učitelského 

sboru jako celku? Nebo dříve, třeba ovlivňovalo?“ 

Vít: „Ne no, myslím že ne. Prostě my jsme takovej tým, že fakt tam jde o ty lidi a tu jejich podstatu a 

kdo jak vypadá se neřeší.“ 

Já: „A proběhl na Vaší škole někdy nějaký incident kvůli vzhledu nějakého učitele s tělesnými 

modifikacemi?“ 

Vít: „Ne.“ 

Já: „Ani s rodiči, dětmi? Stížnosti?“ 

Vít: „Tam osobně vadí, a to se přiznám, že prostě to chceme po dětech a to říkáme že nemá být. Že 

prostě člověk má přicházet do školy slušně a čistě oblečen a nemám rád když prostě na tělech nebo na 

šatech děcka nosí takové symboly, které si myslím uplně mezi děti nepatří. Čili když jsou třeba 



ořetězovaný a prostě je to přiměřeně tomu věku. A prostě rozumím tomu, že nějaký hodin, který jsou 

technaři šnakaclo, prostě mají já nevím co je to za muziky ani. Prostě k tomuhle blíž, ale prostě jo aby 

někdo nosil za pasem nůž třeba do školy, to je prostě nesmysl. Mě to vadí víc takováhle věc, která si 

myslím do školy prostě nepatří.“ 

Já: „Jasně. No mě spíš zajímalo jestli si třeba rodiče nestěžovali někdy, protože jak víme rodiče si stěžují 

strašně často a rádi na všechno a tak jesatli právě dřív před těmi lety se nenašel komu vadilo, že jeho 

dítě učí někdo, kdo by podle nich teda neměl.“ 

Vít: „To si myslím že ne. Spíš si říkám, kdy vlastně to dítě na tohle samo přichází. Protože já tady ve 

škole  copak holky, ale i kluci ci třeba někteří barví vlasy. Nebo odbarvujou. Když někde vidím nějaký 

prvostupňový dítě, který ještě tahá kačera a ono má pomalu na hlavě kohouta, tak si říkám, že to dítě na 

to samo nepřijde. Jeho rodiče, pro ně je to možná životní styl, tak jestli maj tomu dítěti vnucovat ten 

životní styl a tlačit do něčeho, co by si mělo objevovat to dítě samo podle mě. Soudím do určitého věku.“ 

Já: „Ale otázka je, jestli se to neobjevuje samo na internetu, na youtube a já nevím na čem všem, protože 

já když vidím co dělají už v první třídě, jak uplně znají všechny možné hvězdy, youtubery a nevím co 

ještě, tak si myslím že oni jsou schopní si na to velmi velmi rychle přijít uplně sami teda.“ 

Vít: „Ale určitě, určitě jo. Prostě takováhle věc je asi možná, ale jako vnímám že, většinou co vnímám 

děti a rodiče, tak pokud rodiče jsou hodně prostě alternativní, tak se snaží nějakým způsobem, ne 

vnucovat, ale ty děti jim bývaj velice podobní.“ 

Já: „Že to projektujou do nich.“ 

Vít: „Ano. Ale třeba u té starší kolegyně to třeba takhle neni. Ač ona sama má tenhle životní příběh a 

takhle to jí vyhovuje a takhle to chce, tak ty děti nejsou obrazem svojí maminky. Co si myslím, že je 

správně. Je to děcko v určitým věku, že si na to přijde samo. Moje dcery taky. Já mám čtyři děti dva 

kluky, dvě holky. Kluky z prvního manželství, dneska nejstarší je čtyřicátník a ten třeba vůbec po ničem 

takovým netouží, protože celej život je sport. Prostě nějak to nebylo potřeba. Nějak na to si nepřišli a ty 

holky obě dvě si k tomu přišly.“ 

Já: „Jasně, jasně. Tak poslední otázka: jestli naopak měl vzhled tohoto učitele nebo těchto učitelů 

v nějaké situaci na Vaší škole pozitivní vliv?“ 

Vít: „To těžko řekneme vzhled toto ovlivňuje. Já si nemyslím, že to ovlivňuje vzhled, já si myslím že to 

ovlivňuje ten člověk a jeho charakter. Prostě přísluha počínání. Je jedno jestli jsem, já jsem byl původně 

zrzatej, totálně zrzatej, a o zrzatejch lidí se třeba říká, že jsou vzteklý a nevím jaký a no tak to by jste 

mohla mít takovýhle různý jakoby předsudky, anebo i prostě říct: všichni, všechny blondýny jsou 

pitomý. To si nemyslím, dívka blondýna i zrzatej člověk i dredatej, potetovanej, nepotetovanej může 



být zmetek, může být výbornej a může být tvůrčí a může být víc chtěnej svým okolím a nechtěnej svým 

okolím. “ 

Já: „To určitě, ale ono taky na všechny ty blondýny, zrzky a tlustý lidi a neví co ještě už taky proběhlo 

výzkumů opravdu obrovské množství. Ale tady nám to trošku chybí, tak já doplňuju lehce. Jako co se 

týče těch situací musím říct, že mi vlastně ještě nikdo neřekl, že by kvůli tomu proběhl nějakej incident, 

ale pozitivní vliv spousta těch učitelů vnímá v tom, že ty lidi mají zlepšenou startovní čáru co se týče 

vztahů k dětem. Že ty děti je vnímaj trošičku zprvní, že nějak jsou jim blíž.“ 

Vít: „S tímhle nemám tu zkušenost. K tomu nemůžu co říct, že bych měl proto nějakej důkaz. A myslím 

si, že opravdu hodně závisí na tom člověčenství, hodně závisí na tom člověku. Tady mám třeba pana 

učitele, který ten je uplně jiný člověk než jako učitel. Tam já vidím tu energii, kterou do toho dává, ty 

děcka za ním jdou, na něm visí. A neříkám, že na učiteli je odpuzoval, ale prostě ta role trenéra je pro 

něj a jeho života cennější a děcka ho vnímaj jako toho trenéra. Někoho kdo je obohacuje, kdo je vede, 

kdo je koučuje. S kým vyhrávaj a prostě je to pro ně někdo hrozně cennej. Přesně jak jsem toho Toma 

našel, toho tetovanýho, dredatýho, on je básník. Jak jsem vedl rozhovor s ním před školou, před asi 

čtrnácti dněma, tak se mu i líbí, jestli by se on nechtěl těm dětem nabídnout jako ten básník. A založit 

si nějaký místečko děcek, který k tomuhle inklinujou a s tímhle začát třeba pracovat. Zrovna on může 

ty děti takhle oslovit. Měli jsme v kovidový době večerní čtení, on měl večerní čtení ze svejma 

básníčkama, to bylo jedno z hodně sledovanejcha prostě v pohodě. Čili já tam mám pocit, že nevím, 

neumím říct, že by člověk, kterej je potetovanej a má dredy v hlavě, že by prostě byl úspěšnější u dětí, 

než ten kdo to nemá.“ 

Já: „Jasně, jasně. No a to bylo všechno. Takže já Vám moc děkuju za rozhovor a omlouVám se, že jsem 

Vás takhle naháňela. Každopádně Vaše odpovědi mi moc pomůžou a ráda jsem Vás teda aspoň tahle 

virtuálně poznala.“ 

Vít: „Hele a vy jste taky pomalovaná?“ 

Já: „Moc. Moc. Ale já k tomu mám ještě piercingy.“ 

 

2. Rozhovory s učiteli s tělesnými modifikacemi 
 

1. Aneta 

Já: „Dobrý den, jak už jsem Vám říkala, píši diplomovou práci na téma Pedagog s tělesnými 

modifikacemi očima učitelského sboru. Jelikož takovým učitelem jste, sešli jsme se dnes, abych Vám 

položila pár otázek týkajících se tohoto tématu. Vaše odpovědi mi pomohou s výzkumnou částí mé 

diplomové práce. Rozhovor si potřebuji nahrát, je to v pořádku?“  



Aneta: „Ano.“  

Já: „Dobře.  Tak začneme. Jak se jmenujete? Stačí křestní jméno a kolik Vám je let.“  

Aneta: „Aneta, 32 let.“  

Já: „V jakém městě nebo vesnici se nachází škola, ve které pracujete?“  

Aneta: „Praha  východ, Úvaly.“  

Já: „Učíte na základní, nebo střední škole?“  

Aneta: „Na základní.“ 

Já: „To byly ty úplně obecné otázky. Nyní mě zajímá, co bylo dříve, jestli to byla touha po nějakých 

tělesných modifikacích, nebo touha po práci v učitelství?“  

Aneta: „Asi prvně touha po tom být učitel.“ 

Já: „A kdy to tak bylo, vzpomenete si?“ 

Aneta: „Už od dítěte.“ 

Já: „Takže už od základní školy směřovala ta vzdělávací dráha tímto směrem? Nikde žádná náhlá změna 

názorů? Všechno směřovalo k vysoké škole pedagogického zaměření?“  

Aneta: „Ano, přesně tak. Už od dítěte jsem chtěla učit, ale samozřejmě se objevovaly i jiné varianty jako 

policistka, architektka atp. Vždy jsem ale byla zaměřena na češtinu a jiné humanitní vědy, tak nebylo 

co řešit a šla jsem do pedagogiky.“  

Já: „A kdy přišla touha po těch tělesných modifikacích?“  

Aneta: „V pubertě.“  

Já: „Dobře, to se dalo čekat.“  

Aneta: „Bylo mi šestnáct let.“ 

Já: „A jak dlouho trvalo od nápadu až po realizaci první modifikace?“  

Aneta: „Myslím si, že to byla otázka maximálně třech týdnů.“  

Já: „Dobře, to mě vede k další otázce. Stále tuto první modifikaci vlastníte? Nevím, zda se jedná o 

piercing nebo tetování.“  

Aneta: „Ano, byl to piercing a stále ho vlastním.“  

Já: „To je skvělé, to jsem ani nečekala. A přišla potom nějaká pauza, nebo už jenom plynule navazovaly 

další?“  



Aneta: „Naopak, pak už to pouze kontinuálně navazovalo a čím více toho bylo, tím více jsem toho 

chtěla.“  

Já: „A ještě pořád to tak je? Bude to ještě pokračovat?“  

Aneta: „Momentálně mám docela odstávku, asi dvou, tříletou. Možná už jsem zastavila, ale ono se to 

strašně mění. To člověk uvidí někde nějaký nápad, něco nového se mu zalíbí, takže neříkám, že to ještě 

není u mě otevřené, myslím si, že možná to období ještě přijde.“  

Já: „A litovala jste někdy, že jste s těmi tělesnými modifikacemi začala?“  

Aneta:  „Obecně asi ne. Spíše potom jednotlivých kousků tetování, to jsem si říkala, že bylo občas 

ukvapené a mohla jsem to více promyslet, ale jinak celkově ne.“  

Já: „Nepřišla někdy situace, kdy by to vyloženě uškodilo, že něco máte?“  

Aneta: „Asi jednou jedinkrát, kdy jsem se chtěla vydat na dráhu letušky a koukala jsem na podmínky, 

konkrétně pro Smart wings. Ti tam vyloženě měli, že letušky nesmí být potetované. A nevím, jestli mě 

to ovlivnilo natolik, že bych šla na odstranění, abych mohla dělat tohle.“  

Já: „No evidentně asi ne, když se to nestalo. Zajímalo by mě, byl nějaký důvod pro školství? Byl tam 

někdo v příbuzenstvu, nějaký vzor a nebo jednou přišel nápad, že bych chtěla učit?“  

Aneta: „Určitě ne vzor v rodině, já jsem první pedagog v našem rodu. Hodně mě ovlivnila učitelka 

češtiny na základní škole, ta mě zformovala a řekla jsem si, že bych to chtěla dělat.“  

Já: „A co se týče tělesných modifikací, tam byl nějaký motiv? Nějaký vzor?“  

Aneta: „To asi ne, to spíše byl vždycky nápad. První piercing byl, když jsem hodně poslouchala Missy 

Elliott a ona ho měla. Tam ten vzor byl.“  

Já: „V pubertě se dá dost čekat, že je to nějaká celebrita. Nic překvapivého. A nenapadlo vás někdy, že 

by to mohl být problém? Tyhle dvě věci dohromady.“  

Aneta: „Jako naopak. Já jsem nabyla dojmu, že to není o tom, jak člověk vypadá, ale jakou má osobnost. 

Nikdy jsem se nesetkala s tím, že by někdo řekl, že je to problém a nepřijmou mě, protože mám piercing, 

tetování, růžové vlasy. Takže ne.“  

Já: „To je zajímavé. Ani jste nikdy neuvažovala, že by se něco takového mohlo stát? Někdy vás 

nenapadlo např. před pohovorem si je zakrýt? Obarvit se?“  

Aneta: „Asi mě to napadlo, ale zase jsem to brala jako takovou zkoušku, já mám ráda adrenalin. Nechám 

si to, když mě budou chtít takovou, jaká jsem, tak tam půjdu. Ještě jsem se nesetkala s tím, že by mi 

řekli, že vás tu nechceme jako učitele, protože máte tělesné modifikace.“  



Já: „Na kolikáté škole učíte?“  

Aneta: „Na druhé. Už jsem změnila dvakrát působiště, teď jsem na třetím, ale byl to návrat zpět na 

bývalé působiště.“  

Já: „A ani jedno vedení s tím nikdy nemělo žádný problém, je to tak? I když jste nastupovala bez praxe.“  

Aneta: „Já už jsem nastupovala po vysoké škole, bez praxe, ale neměli s tím problém.“  

Já: „A tak nějak všeobecně v průběhu života, setkala jste se někdy s nějakými projevy předsudků vůči 

lidem s tělesnými modifikacemi?“  

Aneta: „Určitě, to se stává velice často a ono hlavně já si myslím ne jako předsudky, ale růžové vlasy 

táhnou pohledy a lidi si říkají, koukej, co to má na hlavě. Někdy to ale mohou být i předsudky. To je 

jasná feťačka atd. Ale spíše tam je úžas toho, že vidí něco jiného, než na co jsou zvyklí.“  

Já: „Takže člověk občas cítí ten ne úplně příjemný pohled, ale vesměs když jde o reakce, tak spíše 

překvapení než negativní?“  

Aneta: „Ano, a to mě např. překvapily i důchodkyně, které na mě koukají, ale oni mi pak řeknou, že 

mám ty vlasy krásné a že když by byly mladší, tak by do toho šly také. Občas od lidí, od kterých bych 

to čekala nejméně, tak dostanu ty nejlepší ohlasy. To mě dokáže potěšit.“  

Já: „A když už jsme u těch reakcí – probíhají takové reakce i ve škole? Od žáků, učitelů, kolegů?“  

Aneta: „Ano, určitě. Děti jsou ovlivněny hodně. Holky mi chodily s různými barevnými proužky, a to z 

celého druhého stupně. Ovlivnilo to i jejich styl oblékání. Já se oblékám emo, gothic styl. A kolegové, 

já si myslím, že nikdo by neřekl, že Aneta je hloupá, protože má růžové vlasy a tetování. Naopak se mě 

ptají, co tam mám vytetované, kde jsem se dávala tetovat a jestli ještě budu pokračovat. Myslím si, že 

mě přijali velice dobře. Nikdo proti tomu nebyl ostře vyhraněn, že to nejde. Děti to přijímají skvěle, 

rodiče také a už jsem se i doslechla, že jsou rádi, že učím jejich děti, protože se nebojím jít v životě jinak 

a dělám i tu pedagogiku jinak.“  

Já: „Takže nikdy nepřišla stížnost typu, kdo učí naše dítě a nebo my si nepřejeme, aby učila naše dítě?“  

Aneta: „Jedenkrát na základní škole přišla maminka na třídní schůzku, to bylo v Kolíně. Ptala se, jak 

má dceři vysvětlit, že nebude mít růžové vlasy, když paní učitelka je má. Tak jsem řekla, že paní učitelce 

není tolik jako její dceři a až bude v mém věku, tak si je také může nabarvit. Nevím ale, jestli to maminku 

uspokojilo. Jinak mám i různé přezdívky i od rodičů, např. Pink, takže tam jsou na to zvyklí.“  

Já: „Přijde vám, že výrazná barva vlasů přerušila tetování a piercingy? Že je to ten největší znak?“  

Aneta: „Já si myslím, že ano. To je ten nejvýraznější znak. To, že mám kroužek v nose, propíchané uši 

a kdo ví, co všechno, když budu oblečená s dětmi v zimě, tak uvidí hlavně vlasy.“  



Já: „Zkušenosti vesměs pozitivní, problém nikdy nebyl. Mě docela překvapilo, protože v rozhovorech, 

které jsem dělala v první části výzkumu, které jsem prováděla s učiteli bez tělesných modifikací, jsem 

se dozvěděla, že předsudky vůči tělesným modifikacím stále jsou a u učitelů je to vnímáno jako 

nevhodné, měli by jít příkladem atd., nicméně u nikoho z respondentů s tělesnými modifikacemi jsem 

se s tím nesetkala. Takže nevím, kde se to bere. Z výzkumu vyšlo, že tetování a piercingy lidé přijímají 

jako běžnou součást života a neřeší to, a to ani u učitelů. Problém nastává, kdy se jedná o nějakou velkou 

modifikaci, kdy lidem začínají vadit např. větší tunely v uších a největší diskuze proběhla kolem 

implantovaných rohů a hadích jazyků, nebo celoobličejového tetování. Několikrát byl zmiňován 

Vladimír Franz. Je podle vás něco už opravdu moc?“  

Aneta: „Zrovna to, co jste jmenovala. Různě zabarvené obličeje, implantáty, splity jazyka, roztahováky 

v bradě, to už mi  nepřijde jako běžná modifikace a asi bych to vnímala jako něco, co by mohlo 

ovlivňovat děti. Rozsáhlejší úpravy, tetování očního bělma, uříznutí ušního boltce, uříznutí nosu. To 

bych nepřijímala a nebyla bych ráda, kdyby někdo takový učil moje dítě.“  

Já: „Jo, s tím docela souhlasím. Ještě se ozývaly hlasy, že rozdíl je mezi tím, na jakém stupni a typu 

školy člověk působí. Hodně respondentů zmiňovalo, že umělecké školy jsou svět sám pro sebe. Hodně 

vyznělo, že tam není nic problém. Vnímáte to podobně?“ 

Aneta: „Klidně bych si tam dokázala něco takové představit, ale aby se to objevovalo na prvním stupni, 

to si nemyslím, že by to mohlo dávat dobrý vzor. Děti se pořád dotvářejí. Umělecké a vysoké školy, tam 

by to mohlo být, tam by mi to i patřilo.“  

Já: „Ale obecně si nemyslíte, že by tělesné modifikace byly v kolizi s kompetentním pedagogem?“  

Aneta: „Myslím si, že to není nic proti ničemu. Může být dobrý učitel s dredy a v kostkované sukni, ale 

může být špatný učitel v sáčku, vlasy v culíku. To je člověk od člověka.“  

Já: „S tím také souhlasím. Poslední taková otázka. U vás na škole jsou další učitelé s tělesnými 

modifikacemi, nebo jste tam jediná?“ 

Aneta: „Momentálně když nebudu počítat jedno, dvě menší tetování, tak jsem tam jediná takhle více 

upravená. Ale v minulém roce nám tam působil mladý učitel na angličtinu, z hudební kapely. Tetování 

všude, dlouhé černé metalové vlasy, mohutné boty, řetězy okolo pasu a děti ho měly strašně moc rády. 

Tam byla nějaká kauza, že z nějaké školy ho vyhodili, protože měl nějaké fotky z hudební kapely, kde 

si okolo krku uvázal lano, na základě toho ho vyhodili, protože měli dojem, že by to mohlo děti 

pobuřovat a motivovat k sebevraždám.“  

Já: „To je trochu extrém. To mi přijde, že ho stejně chtěli vyhodit za ten vzhled a našli si výraznější 

důvod. Několik těch respondentů mi sdělilo, že kolegové s tělesnými modifikace působí ve svém volném 

čase jako úplně jiní lidé, protože ve škole má pedagog mít nějakou úroveň, má nějak působit a oni zjistili, 

že ve svém volném čase např. hrají v kapele, jeden dokonce ve svém volném čase dělal travesti show. 



Je otázka, jestli to ovlivňuje ty žáky natolik, že by je mohli například napodobovat a jestli je vhodné jim 

ukazovat něco ze svého volného času? Ten svůj druhý život, jestli to třeba nenabourá nějakou tu autoritu, 

kterou by učitel měl mít, aby tam byla ta jasná hranice.“  

Aneta: „Já si to také myslím, proto i neučím v místě svého bydliště, takže vlastně žiju dvojí život. Čím 

jsou ty děti starší, tím více se s nimi snažím ale jednat na rovinu a vědí, čemu se věnuji. Vědí, že občas 

natáčím, fotím. Ale věřím, že když má učitel kapelu a děti ví, že tam po sobě občas zvrací atd., tak to 

jednoznačně ztratí jeho autoritu.“  

Já: „S tím souhlasím, to není úplně dobrý vzor. To není dobré v jakémkoliv povolání. Ještě mě zajímá, 

jak velká jste škola?“ 

Aneta: „My máme 1000 dětí a okolo 100 pedagogů.“  

Já: „Takže to fungování učitelského sboru, asi se nevídáte všichni a nemusíte spolu být v kontaktu, že? 

Když by se někdo chtěl vyhnout vám, je to možné?“  

Aneta: „Jo, určitě, je to možné.“  

Já: „A nedoneslo se k vám někdy, že se to někomu nelíbí, jak vypadáte?“ 

Aneta: „Já si myslím, že ne. Většinou právě to chválí, nebyl tam žádný problém s odsuzováním.“  

Já: „A pedagogy tam máte průměrem věkově od školy až po důchod? Jste tam mladší kolektiv, nebo 

jak?“  

Aneta: „Je to průřez, ale průměr tak okolo čtyřiceti let.“  

Já: „Takže to nebude způsobeno tím, že by tam byli extrémně mladí učitelé.“  

Aneta: „Myslím, že jsme někde tak ve středu.“  

Já: „Poslední otázka. Myslíte si, že když člověk jako vy s tetováním, piercingy, učí a je dobrým učitelem, 

tím pádem dobrým vzorem, to může pomoci tomu, že do budoucna budou předsudky vůči takovým 

lidem, a zejména v kombinaci s učitelskou profesí, mizet?“ 

Aneta: „Ano, to je strašně dobrá cesta. Setkají se s tím v nízkém věku a budou naučeni, že každý, kdo 

má nějakou modifikaci, tak nemusí být okamžitě kriminálník atd. a nebudou je odsuzovat na první 

pohled.“  

Já: „K tomu bych strašně ráda došla, protože to je podle mého to, proč to původně vzniklo. Kdysi 

opravdu všichni, co měli tetování, tak byli v kriminále, byli to nějací feťáci a myslím si, že dnes už tu 

tyto názory nemají místo. Právě tím, že mezi učiteli budou takoví lidé, tak to je ta nejlepší cesta, jak se 

těchto předsudků zbavit. Napadá vás k tomu ještě něco?“ 



Aneta: „Možná taková vtipná glosa na závěr. Když mě přijímali hned po vysoké škole, což byly Úvaly, 

přijímal mě pan ředitel, nejprve byli trochu v podivu, že jsem přijela a takto vypadám. Pohovor proběhl 

dobře, okamžitě jsem dostala pracovní pozici. V září jsem se poté dozvěděla, že mé uvádějící učitelce 

říkal pan ředitel: „No, Moniko, přijede sem taková, ona je potetovaná, propíchaná, nelekni se jí. Ona má 

ještě červený vlasy, tak se prosím tě nelekni.” Takže v září uvádějící učitelka hledala někoho s 

červenými vlasy a hrozně jsme se tomu nasmály, že pan ředitel si myslí, že mám červené vlasy, ale já 

nosím roky růžovou. Závěrem, že chlapi to mají s tou barvoslepostí a nedají na první dojem.“  

Já: „A zavádějící učitelka byla v pohodě?“ 

Aneta: „Ano, všichni mě přijali. Ten kolektiv je super.“  

Já: „A dostala jste třídnictví?“  

Aneta: „Ano, dostala jsem třídnictví v páté třídě.“  

Já: „Tak to dopadlo dobře a důvěra zvítězila. Berme to z té pozitivnější stránky, zvítězil ten pozitivní 

dojem. Z mé stránky je to všechno a moc děkuji. Na shledanou.“  

Aneta: „Rádo se stalo, na shledanou.“  

 

2. Petr 

Já: „Dobrý den, jak už jsem Vám říkala, píši diplomovou práci na téma Pedagog s tělesnými 

modifikacemi očima učitelského sboru. Jelikož takovým učitelem jste, sešli jsme se dnes, abych Vám 

položila pár otázek týkajících se tohoto tématu. Vaše odpovědi mi pomohou s výzkumnou částí mé 

diplomové práce. Rozhovor si potřebuji nahrát, je to v pořádku?“  

Petr: „Je to v pořádku.“  

Já: „Dobře, tak začneme. Jak se jmenujete? Stačí křestní jméno a kolik Vám je let.“  

Petr: „Petr, 45 let.“  

Já: „V jakém městě nebo vesnici se nachází škola, na které učíte?“  

Petr: „Skuteč.“  

Já: „A učíte na základní, nebo na střední škole?“  

Petr: „Střední.“  

Já: „To by byly ty úvodní otázky a teď mě zajímá, co bylo dříve? Jestli to byla touha po nějakých 

tělesných modifikacích, nebo touha po práci v učitelství?“  



Petr: „Modifikace byly první.“  

Já: „A kdy to tak bylo?“ 

Petr: „Jako kdy jsem měl první modifikace?“  

Já: „Mezi tím nápadem a realizací někdy bývá spoustu let, tak klidně obojí.“  

Petr: „No první modifikaci v podobě tetování jsem měl, když mi bylo 21, když jsem začal plánovat, tak 

asi 18.“  

Já: „Co vás k tomu vedlo? Že jste si řekl, to bych si chtěl pořídit to tetování.“  

Petr: „Byl jsem mladý, akční kluk a druhá věc dělal jsem historický šerm a k tomu to svým způsobem 

patří. Navíc to bylo něco nového.“  

Já: „Když mluvíte o historickém šermu, to tetování má nějakou tematiku, která s tím souvisí?“  

Petr: „Ano, má.“  

Já: „Dobře a pak jste pokračoval tak nějak už jste se rozhlížel po stejných motivech anebo jste si řekl, 

co více bych si mohl pořídit než jenom tetování?“  

Petr: „Ne, ne, ne, pak jsem si pořídil ještě další dvě tetování v průběhu osmi let. Ta byla také historicky 

motivovaná. A potom, když už jsem měl čtyři tetování, tak jsem se dozvěděl také o vypalování a přišlo 

mi to zajímavé. Je to výjimečné, nikdo to neměl a jednak to bylo zvláštní. Mně se to líbilo, ale každému 

se to líbit nemusí. Přišlo mi to jako výzva, kterou musím překonat. Navíc tetování už se stalo běžnou 

záležitostí a tohle byla možnost, jak se odlišit.“  

Já: „Zaujalo mě, že říkáte, že tetování je něco, co je úplně běžné, a to už v době před deseti lety.“  

Petr: „To bude i společností, ve které jsem se pohyboval. Tam to bylo běžné.“  

Já: „Kdy jste se rozhodl, že byste chtěl jít učit?“ 

Petr: „No, já jsem kolem třicítky už de facto učil. Ale učil jsem dospělé. Různé kurzy sebeobrany, akutní 

medicíny a v průběhu let jsem začal dělat u městské policie. Ale to učení mi chybělo, chybělo mi 

předávat ty zkušenosti, rozvíjet lidi a dostal jsem se k tomu učit dva předměty na střední škole a přišlo 

mi to jako skvělý nápad, jak předávat zkušenosti, znalosti a škola byla nejlepší volba.“  

Já: „Co mě zajímá. Když jste se rozhodl, že vám učitelství chybí a chtěl jste pokračovat v tom předávání 

zkušeností, nenapadlo vás, že ty modifikace by mohly být problém?“  

Petr: „Nenapadlo, protože součástí toho, když děláte instruktora sebeobrany, tak byste měli vypadat 

drsňácky.“  

Já: „Takže vlastně díky tomu předmětu, oboru, kterým se zabýváte, tak tam se to vlastně hodí?“ 



Petr: „Tam se to hodí, rozhodně to nevyčnívá.“  

Já: „Na té škole se předpokládám učí i normální předměty, neměl jste někdy pocit, že by s tím mohli 

mít kolegové problém?“ 

Petr: „Ano, to mě napadlo. Tento obor je pod církevním gymnáziem, takže jsem s tím počítal. Ale bylo 

mi to jedno, dá se říct, protože už pár let neřeším, co si lidi okolo myslí, napadlo mě to, nevadilo mi to.“  

Já: „Teď trochu k tomu nástupu. Jak to probíhalo? Neměl jste pocit, že když jste šel na ten přijímací 

pohovor, neměl jste tendenci modifikace zakrýt? Nebál jste se, že by vás nemuseli přijmout?“ 

Petr:  „Já mám tetování na ramenou, vnitřní straně bicepsu, takže je ukazuji pouze když chci. I ten 

branding, ten mám zase na vnitřní straně pravého bicepsu, nicméně v tu dobu už jsem měl skarifikaci, 

kterou mám na předloktí a která byla vidět. Ale neměl jsem tendenci to schovávat.“  

Já: „A setkal jste se během svého života s nějakými předsudky?  Ani nemyslím jenom ve školství, ale 

všeobecně.“  

Petr: „Jestli bych ještě mohl k tomu schovávání. Jediné, kdy jsem to cíleně schovával bylo, když jsem 

dělal psychotesty u policie a v tu dobu jsem měl čerstvou skarifikaci na ruce, asi den. Ještě jsem to měl 

čerstvé a tekla mi z toho krev, tak to jsem nechtěl, aby policie viděla a museli jsme to řešit.“  

Já: „To docela chápu, to by nemuselo působit úplně dobře.“  

Petr: „Ale prošel jsem, to je důležité vědět. S předsudky jsem se setkal, ani ne u toho tetování, ale spíše 

u té skarifikace. Tak jsem se setkal s tím, že musím být blázen a nemůžu být v pořádku. Pochybovali o 

mém duševním zdraví a jak je možné, že to můžu podstoupit.“  

Já: „To na jednu stranu chápu. Spousta lidí nechápe ani to tetování, které už je poměrně běžné, hlavně 

proč si člověk nechá ubližovat a ještě za to platí. A to je vlastně jediné s čím jste se setkal? Nestalo se 

vám, že by někdo řekl, že je to hrozné a nebo jak někoho mohou zaměstnat zrovna tady?“  

Petr: „Co se týká tohohle, ale Skuteč je pětitisícové město, církevní gympl na malém městě. Takže ano, 

setkal jsem se s tím, ale že by tam bylo přímo, jak někdo mohl takového zaměstnat, tak to neřekl nikdo 

mně. Já jsem se s tím nesetkal.“  

Já: „Nikdo to neřekl mně. Doneslo se vám, že se o vás něco takového povídá?“ 

Petr:  „Přemýšlím nad tím, doneslo se ke mně, že jedna kolegyně, taková ta klasická úča, že 

zpochybňovala moje zařazení do učitelského sboru, protože jsem de facto policajt. Nebrala můj předmět 

a mě něco jako hodného učitelského kolektivu, že jsem tam něco jako pomocný personál a ne skutečný 

učitel. Nebyl to ale přímo odkaz na ty modifikace, ale celkově na mě. Já mám 190 cm, 120 kg a vousy, 

jsem ještě celý šedivý, působím nestandardním dojmem.“  



Já: „Když to vezmu jako do základu, tak tělesné modifikace jsou součástí vzhledu a v rámci rozhovorů 

s běžnými učiteli jsem se ptala, zda si myslí, že vzhled může ovlivnit práci učitele. Dozvěděla jsem se, 

že mnohem větší problém než nějaké tetování, piercingy atd je to, když člověk od pohledu vypadá 

neupraveně.“  

Petr: „Souhlasím.“  

Já: „To, že vypadá jako by byl až bez domova je mnohem větší problém, než že má někde nějaké 

tetování. Vzhled může ovlivňovat, mohou na to negativně reagovat i rodiče, kteří mají tendenci si 

stěžovat na všechno, dnes už je to spíše rodič a dítě versus učitel. Takže modifikace by určitě mohly být 

problémem, zvláště když učíte na gymnáziu, jelikož je spojeno s tím, že se jedná o elitní a výběrovou 

záležitost. I kvůli tomuhle se na to všechno ptám. Zajímavé je, že většina těch učitelů, se kterými jsem 

mluvila, tak mi řekla, že předsudky vůči tělesným modifikacím ve společnosti stále jsou, zejména třeba 

ve starší generaci, ale že u nich na škole nikde nejsou, a to jsem se bavila s dvanácti učiteli. Nevím, kde 

se tedy ty předsudky vyskytují, ale dozvěděla jsem se, že tetování a piercingy, to je běžná záležitost a 

lidé už to tolik nevnímají, ale problém začíná u těžších modifikací. Většina lidí zmiňovala implantované 

rohy, to byl pro všechny absolutní extrém, který už by nikdo neměl mít a už vůbec ne učitel. Je nějaká 

taková modifikace, kterou dokonce i vy vnímáte tak, že by ji ani učitel mít neměl?“ 

Petr: „To je zajímavá otázka. Jenom jak jste říkala, že ty předsudky nejsou nikde, to je stejné jako že 

většina učitelů uznává, že se učí špatně, jsou zastaralé metody, ale u nich ve sborovně je to v pohodě. Je 

to na ostatních školách, učivo je strašné, mělo by se modifikovat, ale u nás je to v pohodě. A co se týče 

těch modifikací, tak co je moc jsou politické symboly krajní, to si myslím.“  

Já: „Jasně, nějaká ideologie, od toho by měl být učitel oproštěn.“  

Petr: „A z obou stran, naštěstí vytetovaných hákačů atd není moc. Ale už jsem viděl např. vytetovaného 

Che Guevaru, a to je podle mě nevhodné. Krajní politické názory by neměl takhle veřejně propagovat, 

nemělo by se mu to zakázat, ale nepřijde mi to zkrátka správné. A ty těžké modifikace, třeba ty 

silikonové implantáty, nelíbí se mi, ale nemyslím, že by to mělo člověka vyřadit.“  

Já: „Nemyslíte si, že by to bylo pro učitele nevhodné v rámci působení na ty žáky?“ 

Petr: „Ne, myslím, že učitelé dělají daleko více zla s tím, co učí, co si myslí, než tím, jak vypadají. 

Dokážu si představit, že například na umělecké škole by mohl být za hvězdu.“  

Já: „To je další věc, většina lidí dělila ty školy na běžné a poté umělecké, kde ta míra tolerance je vyšší. 

Tam může být všechno, je tam všechno povoleno a bylo by to normální.“  

Petr: „To je zajímavé. Já jsem jednu dobu chodil se slečnou, která měla uměleckou školu v Jihlavě a 

tam to mají posunuto opravdu jinak. To je spíše reakce na to, jak to tam funguje. Vztah učitel a žák je 



tam posunut do vyloženě kolegiální role. Nehodnotím to, nepřijde mi to špatné, ale nerozumím tomu. 

To bylo spíše z osobní zkušenosti, co jsem slyšel.“  

Já: „Je zajímavé, jak ve finále všichni zmiňují to samé. V rámci gymnázií to vnímají jinak, umělecké 

školy jsou úplně jinde. Také hodně lidí rozlišuje stupeň toho vzdělávání, co se týče v rámci tolerance v 

modifikacích. Jinak to vnímá člověk u učitele, který má prvňáčky na základní škole a poté u učitele, 

který je někde u maturantů. Na střední škole tam už tolik důraz na ten vzhled nedávali, děti už jsou na 

to starší a mají i vlastní rozum, ne jako ty malé děti, které teprve nastoupily do vzdělávacího procesu a 

do toho by jim tam nastoupil učitel, co by měl zrovna ty rohy a potetovaný celý obličej.“  

Petr: „S tímhle souhlasím obecně. Já mám kamarádky, jedná dělá ve školce a druhá dělá na prvním 

stupni. Obě mají tetování, hezké, vkusné tetování, na ruce myslím a na noze. Někteří rodiče s tím mají 

problém, ale já si myslím, že je to v pořádku. Ale některá těžká modifikace v tomto případě není vhodná. 

Tito učitelé by měli působit konvenčněji. Jde o to, že jim dává vzor  a měl by to být společensky 

přijímanější člověk už kvůli dětem.“  

Já: „Myslíte si, že se to časem posune ta hranice? Před patnácti lety bylo problém i viditelnější tetování, 

nebo tunel. Možná i v dnešní době někde. Myslíte si, že se to posune dál? Že ta tolerance  se bude 

posouvat jinam?“ 

Petr: „Tohle si nemyslím, protože tyhle těžké modifikace něco stojí. Bolest, nepohodlí atd. A to není 

většina lidí schopna podstoupit.“  

Já: „Z tohohle důvodu, aha.“  

Petr: „Ano. Dnes je společnost hodně liberální, posune se ve všech směrech. Od vzhledu po sexuální 

identifikaci. Myslím si, že tohle ne. Ono to vážně bolí. Myslím si, že bude překážka na straně těch lidí, 

protože nebudou chtít tu bolest vytrpět.“  

Já: „Jasně, to si také nemyslím, že by se časem těžké modifikace staly úplně běžnou záležitostí. Myslím 

si to z toho důvodu, že většina z nich je nenávratných. Pokud se jednou člověk rozhodně, že tetování 

nechce, je tu možnost laseru, sice to bolí, je to na dlouho, ne vždycky se to podaří odstranit úplně, ale 

nějaká ta cesta tu je. Kdežto, když si člověk nechá udělat hadí jazyk, elfí uši, to už vrátit nejde.“  

Petr: „To je asi pravda, zajímavá myšlenka, asi bych souhlasil.“  

Já: „Myslím si, že to bude jeden z těch hlavních důvodů, proč se z toho asi nikdy nestane mainstream. 

Co se týče vnímání společnosti, jsme si ujasnili, že společnost je benevolentní a bude se to posouvat. 

Další věc. Litoval jste někdy, že jste s těmi tělesnými modifikacemi začal?“  

Petr: „Ne. Vůbec. Dva dny po tom brandingu jsem si říkal, jestli to byl dobrý nápad, protože to bolelo, 

ale samozřejmě, že to za to stálo. Nelituji toho.“  



Já: „To znám. Zejména když člověk sedí například na tom tetovacím křesle, sedí tam už několik hodin 

a fakt to bolí, tak si nadává, co ho to zase napadlo. Za týden na to ale zapomene a už zase vymýšlí další.“  

Petr: „Přímo při tom tvoření mi to nikdy nevadilo, byla to taková součást obřadu. Ta tvorba a ta bolest 

je součástí toho, že si to pořizujete. Bylo to očišťující a dávalo to tomu tu cenu. I když to bolelo hodně, 

já mám ty skarifikace docela velké, ale já jsem tu bolest přijímal. Potom takové to hojení, zvláště třeba 

u brandingu je to hojení hodně bolestivé.“  

Já: „Chápu. A budete ještě s modifikacemi pokračovat?“ 

Petr: „No jéje, už mám vymyšlený celý rukáv, skarifikaci.“  

Já: „To je docela odvážná volba musím říci. A máte nějakou touhu vyzkoušet nějakou jinou modifikaci, 

kterou nemáte?“ 

Petr: „Už mě žádná nenapadá. Já se bojím i piercingu. Já se nebojím jehel, já jsem vojenský medik, já 

si napíchnu i žílu, ale propíchnout ucho, já si to nedokážu představit. Mám nějaký vnitřní blok a tyhle 

modifikace se mi nelíbí, to je důležité, proč to člověk dělá. Navíc si myslím, že typově by ke mně tato 

modifikace nešla. Co se týká nějakých silikonových implantátů, tak nechci. Jednak se mi to nelíbí a 

jednak z bezpečnostního hlediska. Jsem policista, často jdu do fyzického kontaktu, a to je pro mě 

rizikové.“  

Já: „Jasně, to chápu, že u vás mít obrovské tunely by byl problém.“  

Petr: „Navíc to ke mně nejde. Skarifikace, tetování k uniformě jde, ale takové piercingy a tunely jsou 

často spojovány s anarchisty a k uniformě to nejde, nebo dredy k uniformě.“  

Já: „To chápu, zajímavé je, že člověk se snaží být bez předsudků, ale sám je ve skupině, která ty 

předsudky vzbuzuje, ale přesto je vlastně schopen vidět zase jinou skupinu, třeba dredy se nejvíce hodí 

k lidem, co poslouchají raeggae, hulí trávu atd.“  

Petr: „Ano, ale to je zase ta zkušenost. Lidi, které jsem potkal, spadali do této skupiny. Ale neodsuzuji 

to, nemyslím si, že je to špatně.“  

Já: „Samozřejmě nemůžeme říci, když jsme součástí této skupiny, že všichni jsou vzdělaní, inteligentní. 

V naší sociální bublině třeba ano, ale stoprocentně se v každé skupině najde člověk, který je hlupák, 

neumí se chovat. Lidé, když mají zkušenost s někým takovým a na první pohled vidí nějakou tu tělesnou 

modifikaci, tak první, co jim naskočí, je, že takto se lidé chovají a takto se ty předsudky šíří.“  

Petr: „Já s tím souhlasím a samozřejmě si to uvědomuji. Když jsem viděl vaši fotku na Facebooku, tak 

první, co mě napadlo, bylo, že bych si vás dokázal představit na tanečním festivalu. Myslím si, že tělesné 

modifikace vědomě identifikujeme s nějakou skupinou.“ 



Já: „Podle mě by to tak mělo být, ale další věc je, že někteří lidé, co se týče tělesných modifikací, ale 

podle mě jenom tetování a piercingy, ty tolik nebolí, tak si je pořizuje jenom proto, že je to moderní a 

vypadá to dobře. Chtějí vypadat, že jsou cool a nemá to žádný další smysl, hlubší smysl.“  

Petr: „Jasně, to poznáte na tom člověku. Já úplně nenávidím takové to, chtěla bych tetování, už vím 

přesně kam, tak vím co, půjdu do nějakého salónu a tam si vyberu z katalogu. To je pro mě hanobení 

tetování. Já jsem si všechna tetování rozmýšlel, rok, dva, tři. Věděl jsem přesně co, řešil jsem kam. Pro 

mě je tohle čistá estetika.“  

Já: „Já to naprosto chápu. Já jsem toho názoru, že v salonech by dokonce měly katalogy být, ale jenom 

aby se ukázalo, jaký styl konkrétní tatér provádí, čemu se věnuje, ale aby se z katalogu nedalo vybírat. 

Žádní dva lidé nejsou stejní, neměli by mít stejné tetování, na identickém místě, to je podle mě nesmysl.“  

Petr: „Já třeba chodím na ty modifikace do Inkdividuálu v Praze, a to jsou vážně divní lidi, ale je mi 

mezi nimi dobře, i když mezi ně nezapadám.  Oni si mě pamatují jako policajta a ti k nim nechodí. Jsou 

fajn, vím, že to pro ně něco znamená. Ale pak potkáte člověka po tetování, mně se nelíbí poslední dobou 

taková ta móda těch tetování malých obrázků na různých místech, které spolu nesouvisí. Nahodilá 

tetování, co si pořizují lidé na různá místa, v různých stylech.“  

Já: „Tohle je také věc, která mi úplně nesedí. Dokonce jedna paní učitelka, se kterou jsem mluvila v 

předchozích rozhovorech, tak ta přesně říkala, že tohle je pro ni horší, než těžká modifikace, protože to 

spolu nesouvisí a nedává to smysl, dohromady to nesouzní. Je to pro ni horší zlo, než když člověk má 

velké tunely.“  

Petr: „Souhlasím. Mimochodem, taková perlička, když jsem zmínil ty Milion+, jestli je znáte, tak já je 

poslouchám a můj kamarád jim dělá ochranku a mám pocit, neberte to ale jako stoprocentní fakt, že 

jeden z nich má peďák. Nejsem si fakt jistej, ale myslím, že jo. Tím chci jen říct, že jsou to chytrý kluci, 

poctivý, který makaj, což byste do nich neřekla. Nebo možná vy jo, já ne.“ 

Já: „No takhle, kdybych se zase vrátila k těm rozhovorům, tak několik učitelů mi řeklo, že ten jejich 

kolega, co má nějaké to tetování atd., tak ve svém volném čase a teď uváděli, že hraje v kapele, jeden 

dělá travesti show a všechno jsou to vysokoškolsky vzdělaní učitelé, do kterých byste to v prostředí 

školy nikdy neřekl, ale mají prostě takový ten koníček k odreagování. Učitelství je docela stres, vysoká 

zodpovědnost, tak oni se ve svém volném čase takto odreagovávají. Když byste takového člověka viděl 

na pódiu, jak si tam hraje ten svůj rock, tak byste si neřekl, že to bude určitě učitel.“  

Petr: „Souhlasím.“ 

Já: „Takže možná ty předsudky jsou z obou stran. A teď ještě mě zajímá, když jste zmínil ten 

Inkdividuál. Inkdividuál a tattoopunktura, máte k tomu něco?“  



Petr: „To je hodně široká otázka. Já mám dvě. Jednu na noze a jednu na ruce a fakticky já jsem dost 

racionálně zaměřený člověk a pro mě už i akupunktura je na hranici něčeho, u čeho si nejsem jistý, že 

to funguje. Pro mě je to už dost alternativní. Pro mě je tělo mechanika, pro mě jsou tělo tlaky, potrubí, 

tady se to musí ucpat, aby to neteklo atd. Pro mě jsou tyhle věci mimo moje pochopení. Ta 

tattoopunktura se mi líbíla, skarifikace s barvou. Já to mám čistě esteticky. Pro mě je to jenom 

skarifikace.“  

Já: „Takže jde spíše o to, že je to jiný, zajímavý druh modifikace, kterou už jste měl. Takže na sobě 

nepozorujete, že by to mělo nějaké účinky, ano?“ 

Petr:  „Vůbec. Součástí u tohohle je určitě placebo efekt. Já nemám žádná očekávání, proto to asi 

nefunguje. Nevšiml jsem si žádné změny. Tattoopunktura je věc, které nelituji, ale nevychází to tak, jak 

jsem si představoval, vypadá to jako špatné tetování. To je moje jediná viditelná, barevná modifikace, 

takže dokonce přemýšlím, že si to nechám přetetovat, je to vypadané, ošuntělé. Nelituji toho, že jsem to 

zkusil, ale je to jiné, než jsem čekal.“  

Já: „Teď jste mi odpověděl na otázku. Chtěla jsem se zeptat, zda jste někdy uvažoval nad tím, zda byste 

si někdy tu modifikaci nechal předělat?“  

Petr: „Nevyčítám jim to, nemám jim to za zlý. Já jsem tam šel, když to byla úplná novinka. Neříkám, že 

to udělali špatně, ale to je věc, kterou bych si nechal předělat.“  

Já: „U žádné modifikace není záruka, že vyjde tak, jaký byl plán. Jak je každý člověk jiný, každá kůže 

je jiná. U těžších modifikací se mohou hnout implantáty, vylézt ven atd. U skarifikace se to špatně 

vyloupe, málo zajizví a ve finále, kdo za to potom může.“  

Petr: „Jo, takže nestěžuji si, nemám jim to za zlé, ale čekal jsem něco jiného.“  

Já: „Chápu a ještě se zeptám, chcete u učitelství zůstat?“  

Petr: „Ano, teď dokonce přemýšlím, že si dodělám magistra a až mi zdravotní stav nedovolí vykonávat 

tu bezpečnostní část mé práce, tak přejdu na učitelství a budu učit třeba dějepis, občanku.“  

Já: „A chtěl byste zůstat na střední škole?“ 

Petr: „Rozhodně, já se malých dětí bojím.“  

Já: „Já to chápu, naprosto. Já končím magisterské studium 2. a 3. stupně vzdělávání a mým snem je jít 

na gymnázium.“  

Petr: „Já to ani s malými dětmi neumím, oni nemají ten smysl pro humor. Konec druhého stupně, to 

ještě ano, my jsme víceletý gympl, takže se s nimi potkávám, a to jsem už s nimi schopen fungovat, ale 

malé děti ne. Navíc je to strašná zodpovědnost, první stupeň, zejména první tři třídy, to je nejdůležitější 



učitelské povolání vůbec. Jak ty děti nastartují, jestli budou mít rádi školu atd. To je tak těžké, že by to 

mělo být vyvažováno zlatem.“  

Já: „Jasně, protože tam dáváte ty základy, na kterých potom můžou a nebo nebudou moci stavět.“  

Petr: „Na střední už toho tolik pokazit nemůžeme. Jasně, můžeme toho pokazit hodně, ale nemůžeme 

toho jedince úplně zničit. Jasně, pokud ten učitel není úplný idiot, ti také jsou mezi nimi, ale v tom 

prvním stupni, tam se může udělat takových nenávratných škod.“  

Já: „Ano, s tím souhlasím a je to podle mého to nejtěžší. Ta nejtěžší forma učitelství, která vůbec je, 

obří zodpovědnost. A ještě k tomu učitelství, když jste takhle přemýšlel, že byste u toho zůstal na plný 

úvazek, které předměty by vás zajímaly?“ 

Petr: „Dějepis a společenské vědy.“  

Já: „A je k tomu nějaký důvod?“ 

Petr: „Vždycky mě to bavilo tyhle věci. Historie je důležitá k pochopení dnešního světa, co se děje dnes, 

Ukrajina atd. Pokud neznáte historii, tak vám to nedává smysl a nebo můžete docházet k nějakým 

výsledkům, které podle mě nesouvisí s realitou. Takové to relativizování, že pravda je na obou stranách, 

taková ta klasická černobílost. Sledovat to s historickým vývojem je důležité.“  

Já: „Myslíte si, že na tohle má vliv i ta vaše policejní praxe? S lidmi, v terénu.“  

Petr: „Na co přesně?“  

Já: „Když si vezme společenské vědy a dějepis, tak to všechno souvisí s tím, čím se živíte kromě té 

výuky. V těchto předmětech člověk vytváří základ těch zdravých názorů.“  

Petr: „Ano, s tím souhlasím. Já jsem ještě dva roky studoval filozofii na UHK, nedokončil jsem, ale 

stále mám k těmto věcem blízko. Podle mě jeden z problémů téhle doby je, že zmizely hodnoty. Nejsou 

věci, o kterých můžete říct, že jsou správné. Všechno je takové šedivé.“  

Já: „Myslíte si, že to je další problém na ramena školství? Jak v tom potom tančit mezi vázami.“  

Petr: „Je to v rodině. Základ je rodina, ale učitel by měl přinést množství informací, aby si to dítě potom 

mohlo vybrat. Když jsme se bavili, jestli ta moje praxe má na to vliv, ano má. Já učím žáky ubližovat 

ostatním lidem. Já je učím zabíjet ty lidi, tady tu morálku musíte mít danou. Dobré věci a špatné věci. 

Násilí není špatné, násilí je prostředek, někdy je potřeba. Když to umí, musí vědět, kdy to používat. 

Neměli by se mlátit ženské, neměli by se krást věci atd. Aby věděli, že on je padouch. Jinak tu práci 

nemůžete dělat. Tyhle výchovy by měly podat tolik informací, aby si ti žáci mohli ten názor udělat.  

Když jsme se bavili o té válce na Ukrajině, tak já jsem dost proukrajinský, dost se v tom angažuji, 

samozřejmě neříkám, že Ukrajina je svatá země, oni mají spoustu problémů, ale jde o to, že agrese proti 

jinému státu je špatná. Můžeme se bavit o tom, co kde udělali Ukrajinci a Rusové, ale řešení vojenským 



konfliktem je špatné, navíc nevyhlášeným a takhle vedeným. U těch dětí jsem se s tím naštěstí nikdy 

nesetkal, ale u dospělých ano, byl toho plný internet. Relativizování, že pravdu se nikdy nedozvíme, mi 

vadí.“  

Já: „Takže jakoby dát těm dětem nějaký morální kompas?“ 

Petr: „Ano, přesně tak, alespoň v těch základních věcech. Učitel by neměl předkládat názory a chtít, aby 

je žáci přejímali.“  

Já: „Jasně. Co mě zajímá, na co jsme nenarazili, proběhla u vás v rámci vaší učitelské kariéry nějaká 

situace s žáky ohledně těch tělesných modifikací?“  

Petr: „Jasně.“  

Já: „Můžeme se o nějakou podělit?“  

Petr: „Jednak na střední škole už si i ti žáci pořizují tetování, tak se zeptám i já na něco, pak třeba 

pochválím nebo taky ne (smích). Nějací žáci se taky ptají na význam například tetování. Navíc moje 

skarifikace jdou vidět, takže se mě na to ptají. Navíc pro ty děti je to strašně husťácký.“  

Já: „Jasně, to si právě myslím.“  

Petr: „Ty děti jsou z toho nadšené. Ne, že by se okolo mě seběhly, ale vždy je to zajímá a dělám jim 

osvětu, že by to neměla dělat nějaká kamarádka doma. Takže jo, žáci to se mnou rozebírají. Prváci jsou 

zpočátku hodně ostýchaví, ale pak už se mě po dvou měsících zeptají, co to mám na těch rukou a proč.“  

Já: „Jasně, to mě také zajímalo, jestli když už přijde na tu diskuzi, jestli se jim snažíte provádět osvětu, 

vést je správným směrem, aby když tetovací studia chtějí potvrzení, tak aby neskončili u kamaráda ve 

sklepě a pak si to museli nechávat předělávat?“ 

Petr: „Jasně, většinou jeden, dva ve třídě mají tetování. Většinou teda holky, třeba na kotníku. Nebo teď 

je hodně populární na ruce, jak je záhyb mezi ukazováčkem a palcem, ale tetování v těchto místech 

sleze, i když je dobré. Ale dělám jim takovou osvětu, ať si to pořádně promyslí, že to není okamžitý 

nápad, mělo by zrát třeba roky, ale říkejte to někomu, komu je osmnáct. Ale ať to pro ně má význam, 

budou to nosit do konce života.“  

Já: „Jasně, chápu a teď už jenom tak na závěr, kdybyste se dříve před třeba deseti lety podíval na své 

současné já a na své tělesné modifikace, že pracujete v učitelství, co byste si myslel?“ 

Petr: „Hustý!“  

Já: „Dobře, poklepal byste si na čelo a nebo byste si řekl, že by mě nikdy nenapadlo, že takhle skončím?“ 

Petr: „Nepřekvapilo by mě to, já jsem vždycky chtěl pomáhat lidem, proto dělám tuto práci a toto je 

forma, jak můžete předat věci co největšímu počtu lidí, přijde mi to smysluplné. Nenapadlo mě, že budu 



učitel, ale když si řeknu, že je to forma, jak pomáhat více lidem. Navíc jestli znáte Roberta Čapka a jeho 

Líného učitele?“ 

Já: „Ano.“  

Petr: „Tak to je můj brácha. To učitelství máme nějak v rodině, brácha je opravdu radikální, ten jeho 

pohled na to učení mi přijde strašně osvěžující a užitečný. V tomhle mi přišlo logické, že jsme se k tomu 

dostali oba. A co se týče těch modifikací, přijde mi super, že jsem do něčeho takového šel.“  

Já: „A nepřišlo by vám divné, že zrovna tyhle dvě věci budete mít dohromady? Já jsem chtěla jít učit 

vždycky, ovlivnila mě babička, ale když jsem v pubertě začala obdivovat Suicide Girls, tak jsem začala 

přemýšlet nad tím, jestli je to vůbec slučitelné a nebude to jednou problém, nebudu si muset vybrat.“  

Petr: „Ano, to chápu. To je třeba důvod, proč já mám tetování skrytelná, protože u ozbrojených složek 

nemůžete mít viditelná tetování. Nicméně o skarifikaci se tam nic nepíše. Ale třeba to byl důvod, proč 

jsem si dával tetování na tato místa. Když mi bylo dvacet, tak tetovaný učitel byl nemyslitelný. Ale v tu 

chvíli jsem netušil, že budu učitel. Asi by mě to překvapilo tahle kombinace, ale když jo, tak jo.“  

Já: „Na tom jde krásně vidět, jak se to posunulo neskutečným způsobem. Nevím jak vy, ale já to vnímám 

pozitivně a jsem za to strašně ráda. Co jsem si dříve myslela, že dohromady nepůjde, tak nyní je to 

možné. Výstup celého tohoto rozhovoru a práce je, že už to vlastně není takový problém a je to vlastně 

docela normální a běžná věc, to si myslím, že je dobře.“  

Petr: „Mohl bych se zeptat já? Nepřijde vám škoda, že z toho zmizelo to rebelství?“ 

Já: „Ono úplně nezmizelo, co si budeme. Jo, je to třeba o tom, když stejně jako vy máte tetování a jde 

schovat a teď je otázka, když o tom ti ostatní neví, je to jenom pro mě, já si ho dávám pro mě, nepotřebuji, 

aby mě někdo obdivoval a nebaví mě otázky typu, co to máš a proč to máš. Podle mě v tom to rebelství 

je, svým způsobem. Já mám také hodně tetování, ale když nechci, tak ho nikdo neuvidí, můžu se 

obléknout tak, že nikdo nebude tušit, že nějaké mám. Kdybych chtěla, tak můžu působit úplně normálně. 

Jediné co, tak mám tunely, piercingy, zajímavé barvy vlasů. Ale i to jsou věci, které by šly na pohovor 

schovat. Jediné co, tak já bych to nechtěla schovávat. Proč se nechat přijmout někam, kde vím, že to 

bude vadit a časem stejně dostanu vyhazov, protože se najde nějaký důvod. Je to složité ještě pořád. 

Myslím si, že jednou se to posune tak, že to bude úplně jedno. Ty těžké modifikace asi ne, ale myslím 

si, že i piercingy v obličeji nebo velké uši už budou v pohodě. I na gymnáziích.“  

Petr: „Co je zajímavé, tak jak jsem se tady bavil o té známé, tak ona měla tetování a měla i v obličeji 

piercing, septum, a to už byl problém.“  

Já: „Já to chápu, můj otec tomu říká kravský kruh a mají to spojený s tím, že to mají ta hospodářská 

zvířata. Můj otec tomu říká, že muž dopředu ví, co je žena zač a může ji obloukem obejít.“  

Petr: „To je super podpora.“  



Já: „My to máme v rodině tak zvláštně nastavené.“ (smích) 

Petr: „Já mám až trapně idylickou rodinu, sice to nechápou, ale nic k tomu neříkají, nejsou pohoršení a 

dokonce mamice se to i líbí, ta říká, že kdyby byla mladá, tak by do toho šla taky. Takže u mě pořízení 

modifikace nebyla rebélie.“ 

Já: „A to je vlastně asi všechno, jestli vás nenapadá nějaká zkušenost. Nějaká stížnost či konflikt, tady 

je prostor, já už jsem asi bez otázek.“  

Petr: „Celkově když se bavíme o těch skarifikacích, tak jsem nezažil vyloženě odmítavou reakci, zažil 

jsem takové, že to bych si nenechal, to je strašné, když jsem ukazoval fotky, ale nikdy tam nebyl 

vyloženě odpor těch lidí. Bylo tam, že jsem blázen a nelíbí se jim to, ale odsouzení tam nikdy nebylo.“ 

Já: „Nepozoroval jste změnu v chování, když jste přišel s něčím novým?“ 

Petr: „Ne, ne. Já si vybírám lidi, se kterými se stýkám a je mi jedno, co si o mně myslí. Na té škole jsou 

i prudérní učitelé, ale nikdy jsem se nesetkal s tím, že by to někdo z žáků odsoudil a zpochybňoval by 

moji mentální způsobilost. Jsem tam kvůli dětem, a to je pro mě podstatnější. Když bych cítil odpor ze 

strany žáků, tak bych se nad tím zamyslel. Rohy, tetování očí, tak tam už to ve mně vzbuzuje i 

nepříjemnou fyzickou reakci, mráz po zádech, když bych tohle cítil ze svých žáků, tak si řeknu, že je to 

moc a měl bych si to rozmyslet.“  

Já: „Z toho mi přijde, že ta míra přijatelnosti se odvíjí od toho, jak působím na žáky?“  

Petr: „Podle mě je tam učitel pro žáky a v okamžiku, kdy by je odpuzoval, tak to má vliv na jeho kariéru 

a jak jim předává ty informace.“  

Já: „Vzhled by asi neměl přerušit, jak jim ty informace předat, že?“ 

Petr:  „Ano, to je jako jsme se bavili na začátku o těch bezdomovcích. Když bych vypadal jako 

bezdomovec, tak nemůžu učit.“  

Já: „Jasně, s tím souhlasím.“  

Petr: „Tak podle mě je tady i ta hranice v té modifikaci. Kdy vzbuzuje všeobecný odpor, tak by si to měl 

rozmyslet.“  

Já: „Z mé strany je to všechno a chtěla bych vám poděkovat, že jste si udělal čas a příjemně jsme si 

popovídali. Potvrdilo se mi všechno, co jsem se dozvěděla v předchozích rozhovorech.“  

 


